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يادداشت- 1

سفره بزرگ دولت ايران
آنچ��ه در تعيي��ن مس��ير 
حركت اقتصادي كشور به 
سمت اهداف كلان اهميت 
دارد، اص��لاح ديدگاه و نگاه 
دقيق به شرايط و موقعيت 
اس��ت. تا زماني كه ما اسير 
ش��عارهايي باش��يم كه از 
واقعيت به دور اس��ت و تنها 
بحث هايي كلان و بدون پشتوانه را مطرح مي كند، 
راه به جايي نخواهيم برد. مطرح كردن بحث هايي 
شبيه به اينكه ما در كوتاه مدت قدرت برتر اقتصادي 
خواهيم ش��د، ني��ازي ب��ه اس��تفاده از تجربيات و 
ظرفيت هاي ديگر كش��ورها نداري��م و ما با همين 
مسير به اهدافمان خواهيم رسيد، نه تنها ارتباطي 
با واقعيت ندارد كه حتي دست ما را در برنامه ريزي 

براي آينده نيز مي بندد. 
ما باي��د بپذيريم كه در حوزه اقتصاد با مش��كلات و 
محدوديت هاي جدي مواجه هس��تيم و در بسياري 
از بخش ها از رقبا جا مانده ايم. اين در حالي است كه 
موقعيت جغرافيايي و اقتصادي ايران، ظرفيت بالقوه 
قابل توجهي را به وجود مي آورد و در صورت استفاده 
از آن ام��كان حضور در مي��ان قدرت هاي اقتصادي 
منطقه وجود دارد. براي مثال همانطور كه در تاريخ 
ايران وجود داش��ته، اس��تفاده از ظرفيت ترانزيتي 
و تبديل ش��دن به هاب منطقه در اتصال ش��رق به 
غرب و ش��مال و جنوب براي ما اهميت فراواني دارد 
اما بايد اين سوال را بپرس��يم كه اساسا چقدر براي 
زيرس��اخت ها هزينه كرده ايم و چقدر امكان حضور 
ش��ركت هاي خارجي در ايران را فراه��م كرده ايم؟ از 
س��وي ديگر دولت ايران براي خود هزينه هاي بسيار 
كلاني را به وجود آورده كه بسياري از آنها ديگر از سوي 
دولت هاي مختلف اجرايي نمي شود. نگاهي به نظام 
بودجه ريزي ما نشان مي دهد كه بسياري از دستگاه ها 
و نهادها پاي س��فره اقتصادي دولت مي نشينند و از 
دول��ت اعتبارات كلان مي گيرند ام��ا در واقع كارايي 
ادامه در صفحه 2 اقتصادي ندارند.  

علي اكبر نيكواقبال

تورم، آسيب هاي اجتماعي و محروميت قشر وسيعي از مردم بايددر تعيين دستمزد ديده شود

تعيين دستمزدها  زير سايه كسري بودجه

يادداشت-4يادداشت-2

سوپرجام

يادداشت -5

يادداشت -3

ارز ديجيتال، مرز نمي شناسد 

خشونت رفتاري اكتسابي است

فولاد خوزستان قهرمان سوپرجام فوتبال ايران شد

ريي��س س��ازمان توس��عه 
تج��ارت اعلام ك��رده طرح 
استفاده از ارزهاي ديجيتال 
در تجارت خارجي احتمالًا 
تا اواخر بهمن ماه عملياتي 
مي ش��ود و كس��ب وكارها 
مي توانن��د از ارز ديجيتال 
براي صادرات و واردات كالا 
اس��تفاده كنند، به گفته رييس س��ازمان توس��عه 
تجارت، اكنون در حال رسيدن به جمع بندي با بانك 
مركزي بر سر موضوع استفاده از رمزارزها به عنوان 
يك كالا و عام��ل انتقال اعتبار در تجارت بين الملل 
هستند كه س��ازوكارهاي اين طراحي، پياده سازي 

ش��ده و طي هفته هاي آتي عملياتي مي ش��ود كه 
پ��س از آن مي ت��وان در مقاب��ل ص��ادرات، رمزارز 
دريافت كرد. با استفاده از بلاك چين و قراردادهاي 
هوشمند مي توان رمزارزهاي متداول و رايج جهاني 
را درياف��ت كرد و در قالب همين بس��ترها آنها را به 
واردكننده منتقل كرد. به جاي گرفتن ارز و استفاده 
از صرافي ه��ا، مي توان انتق��ال اعتب��ار را از طريق 
اين س��امانه ها انجام داد. راه اندازي بس��تر تبادلات 
رمزارزهاي مجازي با تسهيل تعاملات كسب وكارها، 
فرآيند جهان شمول شدن فعاليت هاي اقتصادي را 
در مناطق آزاد فراهم مي كند و محدوديت ها و موانع 
نظام مبادلات پولي را نيز مرتفع مي س��ازد. طراحي 
رمزارزهاي ملي و ارتباط با رمزارزهاي بين المللي از 

راهكارهاي عمده ايجاد رمزارزها در بستر بلاك چين 
در مناطق آزاد اس��ت. به طوري كه نشان از اهميت 
اس��تراتژيك محصول رمزارزها براي اقتصاد كشور 
دارد و اين موضوع، اقتصاد اي��ران را از اقتصاد نفت 
و بانك محور بودن به س��مت صنايع جديد هدايت 
مي كند. استفاده از رمزارزها براي كشور آثار و منافع 
خوبي به دنبال دارد. در ش��رايط تحري��م مي تواند 
موجب ارزآوري و درآمدزايي شود و خيلي از فعل و 
انفعالات مال��ي در فضاي بين المللي را از اين طريق 
انجام داد، به ويژه آن كنترلي كه روي ارز انجام شده 
و مش��كلاتي كه ب��راي فعالان اقتص��ادي به وجود 
مي آورد، در م��ورد رمزارزها وجود ندارد. با توجه به 
صنعت بودن توليد رمزارزها كه موجب اشتغال زايي 

هم مي ش��ود، بايد گفت، براي ت��داوم فرآيند توليد 
ارزهاي ديجيتال و آثار مفيد آن، بهتر است بخشي 
از مازاد برق، صرف توليد رمزارزها شود، به خصوص 
كه توليد و استخراج رمزارزها فشار چنداني به شبكه 
وارد نمي كند. ارز ديجيتال، مرز نمي شناسد و كاملا 
در يك فضاي مجازي و در بس��تر ديجيتال فعاليت 
مي كند. بر همين اس��اس در دني��اي امروز ورود به 
ب��ازار ارزهاي ديجيت��ال از ارزش و اهميت بس��يار 
بالايي براي كش��ورهاي جهان برخوردار است. ارز 
ديجيتال يك��ي از پديده هاي مهم و جديد در حوزه 
فناوري هاي مالي به ش��مار مي رود ك��ه با توجه به 
كاركردهاي تسهيل كننده در زمينه پرداخت، مورد 
استقبال كشورها و بازارهاي مالي قرارگرفته است.

خش��ونت خانگي از عوامل 
متعددي برخوردار اس��ت؛ 
تنبي��ه والدي��ن و مربي��ان 
در دوران كودك��ي يك��ي از 
عل��ل اصلي بروز خش��ونت 
و پرخاش��گري در دوران 
بزرگسالي اس��ت. خشونت 
از جمله رفتارهاي اكتسابي 
است بنابراين خشونت از طرف والدين، خانواده، معلم 
و مدير باعث مي شود كه رفتار خشونت آميز در ذهن 
كودك حك ش��ده و اين مولفه را ابزاري براي رشد و 
تربيت تلقي كند. اين افراد در دوران بزرگس��الي در 
برخورد با همسر و فرزندان و شاگردان نيز اين رفتار را 
بروز خواهد داد.خشونت از جمله رفتارهاي اكتسابي 
است بنابراين خشونت از طرف خانواده، پدر و مادر، 

معلم و مدير باعث مي شود كه رفتار خشونت آميز در 
ذهن كودك حك ش��ود و اين مولفه را ابزاري جهت 
رش��د و تربيت تلقي كند. براساس تحقيقات علمي، 
قربانيان خشونت يكي از مهم ترين عاملان خشونت 
خانگي به ش��مار مي روند. براي نمونه، خفاش شب 
)قاتل زنجي��ره اي ايراني( كه اقدام ب��ه تجاوز و قتل 
دختران جوان در پايتخت مي كرد، خود از قربانيان 
خش��ونت و تجاوز در دوران كودكي بود. دخالت در 
زندگي زوجين توسط خانواده زن و مرد كه به دليل 
دلس��وزي و با هدف راهنمايي انج��ام مي گيرد نيز 
گاه موج��ب تحريك زوجين و اختلافات زناش��ويي 

مي شود.
تبعيض جنس��يتي يكي ديگر از مولفه هاي اساسي 
در تش��ديد و بروز خش��ونت خانگي است. در برخي 
كشورها، شهرها و خرده فرهنگ ها، خشونت ابزاري 

براي مهار رفتار جنس مونث درنظر گرفته مي شود. 
ب��ه عنوان مثال، كت��ك زدن و قتل زن��ان كه گاه به 
دليل خيانت و با هدف بازگش��ت آبرو توسط مردان 
انجام مي ش��ود، يك نمونه از اين تبعيض جنسيتي 
اس��ت كه براي مردان در صورت انجام خيانت اتفاق 
نمي افتد. همچنين مصرف مواد مخدر، الكل و برخي 
داروها ه��م مي تواند از علل بروز خش��ونت خانگي 
باشد. بي توجهي به نظرات و خواسته هاي همسر نيز 
مي تواند زمينه ساز كاهش عشق و علاقه در خانواده 
و طبيعت��ا بروز اختلاف و ناس��ازگاري و خش��ونت 
خانگي ش��ود. زن و ش��وهر بايد نظرات و خواسته ها 
و انتظ��ارات از يكديگر را بيان كرده و با هم گفت وگو 
كنند. ارتباط كلامي در اين رابطه مي تواند اختلاف 
و تنش را كاهش دهد و از بروز خش��ونت جلوگيري 
كند. رسانه هاي جمعي در يك جامعه نقشي اساسي 

در كاهش يا تشديد خشونت ها ايفا مي كنند. انتشار 
تصاوير خشونت آميز توسط رسانه ها، ترويج و آموزش 
اين خش��ونت را به دنبال داش��ته و س��لامت روان 
خانواده ها را تحت تاثير ق��رار مي دهد. در حقيقت، 
انتش��ار تصاوير خشونت آميز، خونس��ردي در برابر 
اين تصاوير و وقاي��ع ناگوار را افزاي��ش داده و تكرار 
اين خشونت باعث سردي و عادي شدن خانواده در 
برابر اين نوع اتفاقات خواهد شد. برخي از مشكلات 
اقتصادي، معيش��تي و عوامل فرهنگي و اجتماعي 
مانند طلاق، اعتياد و بيماري نيز مي تواند باعث بروز 
خشونت در خانواده شود. خواسته ها و انتظارات زن 
و شوهر در قالب گفت وگو انتقال داده شده و آموزش 
در اين رابطه مي تواند تاثيرگذار باشد. رسانه ها نيز در 
اين زمينه نقش آموزش��ي داشته و مي توانند تربيت 
ادامه در صفحه 2 همگاني داشته باشند.   

تيم فولاد خوزس��تان ب��ا برتري يك ب��ر صفر مقابل 
پرسپوليس فاتح ديدار س��وپرجام فوتبال ايران شد. 
پرس��پوليس با اين شكست از رس��يدن به پنجمين 
قهرماني در س��وپرجام ناكام ماند. موس��ي كوليبالي 
در دقيقه ۱۸ تك گل اين بازي را به ثمر رس��اند. اين 
بازي دو اخراجي هم داش��ت كه ابتدا مهدي شيري 
از پرس��پوليس با كارت قرمز دريافتي از داور، از زمين 
اخراج شد و در ادامه حميد بوحمدان از فولاد با دريافت 
دومين كارت زرد متوالي، اخراج شد تا هر دو تيم ۱۰ 
نفره به كار خود ادامه دهند.  به گزارش آبان نيوز، فولاد 
خوزس��تان با پيروزي در هفتمين دوره س��وپرجام 
فوتبال ايران به اولين قهرماني خود دست يافت و نوار 
چهار دوره قهرماني متوالي پرس��پوليس را پاره كرد. 

فولاد كه با شكست استقلال در فينال مسابقات جام 
حذفي فصل قبل به اين ديدار رسيده بود، با شكست 
ش��اگردان گل محمدي، قهرمان س��وپرجام فوتبال 
ايران لقب گرفت. گل محمدي در پايان بازي با برعهده 
گرفتن مسووليت شكست گفت: بازي در كل درگيرانه، 
فيزيكي و خوب بود. نيمه اول تحت تاثير مشكلاتي كه 
داخل تيم داشتيم بوديم. منظورم كرونا و مصدوميت ها 
است. شايد از نظر ذهني آماده اين بازي نبوديم. بايد 
از فرصت ها خوب استفاده مي كرديم. در فينال وقتي 
تك بازي باشد بايد از فرصت ها خوب استفاده شود كه 
ما اين كار را نتوانس��تيم انجام دهيم. از همه هواداران 
عذرخواهي مي كنم ومسووليت اين شكست برعهده 

من است.

علي پاك باخته گان زنجاني

مجيد ابهري

صفحه 8    

دوباره  صداي  پاي  برجام

 »تعادل« عوامل تاثيرگذار 
روي سهام صادرات محور 

را بررسي مي كند

ايران چقدر كالا صادر 
يا وارد كرده است؟ 

قيمت دلار 
تاثيري روي 
بورس دارد؟

نبض 
تجارت خارجي 

در ماه دهم

رسول رحيم نيا 

 پمپاژ پول به بورس 
در دست حقوقي ها

ب��ا توج��ه به ش��رايط 
ب��ازار، افزاي��ش اعتبار 
س��هامداران مي توان��د 
سمت تقاضا را تحريك 
كن��د، در صورت��ي كه 
تقاض��ا بايد ب��ه صورت 
هدفمن��د فعاليت كرده 
و نباي��د اي��ن موضع را 
ب��ه ص��ورت كوتاه م��دت مدنظر ق��رار داد. در 
واقع هدف ه��اي كوتاه م��دت در اقتصاد فقط 
براي م��دت كوتاهي تاثير خواهند گذاش��ت؛ 
بنابراين مي توان گف��ت ابلاغيه افزايش اعتبار 
در كوتاه م��دت براي بازار س��رمايه مناس��ب 
خواه��د بود. همچنين با توج��ه به تصميم ها و 
حمايت هاي اخير حقوقي ها، به نظر مي رس��د 
ورود نقدينگي توسط حقوقي ها صورت گرفته، 
به گونه اي كه بازار به كمك حقوقي ها در حال 

جلو رفتن است.
ضعف بازار سرمايه اين اس��ت كه افراد فارغ از 
حقيقي يا حقوقي ب��ودن، مي توانند در فروش 
سهام آزاد باشند، البته با توجه به شرايط خاص 
بازار و ارزندگي آن مي توان گفت نزول بورس در 
چند ماه اخير به دليل كمبود فروش يا افزايش 
حجم عرضه نيس��ت؛ بلكه اين اتفاق به خاطر 
تضعيف ش��دن تقاضا رخ داده اس��ت. در حال 
حاضر اگر به روند كلي بورس خدش��ه اي وارد 
نشود، مش��كلي پيش نمي آيد. البته بايد اين را 
در نظر گرفت كه بس��ياري به دنبال شناسايي 
س��ود بوده و از طرفي با توجه به اينكه در حال 
نزديك شدن به آخر سال هستيم، بحران جدي 
در صندوق هاي بازنشستگي و سرمايه گذاري به 

وجود آمده است. 
در واقع صندوق ها به واسطه اينكه اهداف قيمتي 
مدنظر را پوشش ندادند، نتوانستند بودجه خود 
را تامين كنند كه در اين راس��تا صندوق ها، بايد 
در بازار سرمايه فروشنده باشند تا نقدينگي مورد 
نياز خود را به دس��ت بياورند. همچنين سازمان 
بورس بايد فروش را به گونه اي مديريت كند كه 

به روند كلي بازار آسيبي وارد نشود.
در حال حاض��ر حجم معاملات ب��ه مقدار قابل 
توجهي نرسيده و زماني مي توان گفت روند بازار 
پايدار بوده كه اعتم��اد بلندمدتي در آن صورت 
گيرد، ب��ه  طوري كه حداقل حجم معاملات از ۵ 
هزار به ۷ هزار رسيده و تثبيت شود. همچنين به 
نظر مي رسد روند بورس به صورت دستوري و با 
ورود نقدينگي از طرف حقوقي ها پيش مي رود و 
اين پمپاژ تا زماني كه ادامه داشته باشد بازار روند 

مثبت را طي خواهد كرد.

 نه به دخالت
 در بورس

ب��ا دخال��ت دولت در 
اقتص��اد صددرص��د 
مخالف هس��تم. نمونه 
ب��ارز، ج��ولان تفك��ر 
دولتي، قيمت گذاري 
دس��توري و سركوب 
قيمتي توليدكننده و 
انتش��ار بي حد و اندازه 
اوراق به منظور پوش��ش افزايش هزينه هاي 
دولت اس��ت و متاس��فانه فعالان بازار اختيار 
اداره ام��ور اقتص��ادي، سياس��ت گذاري و 
بازارگرداني دولت را به طور كامل پذيرفته اند 
و تا زماني ك��ه قيمت گذاري ها دس��توري و 
به دست دولت باش��د، افزايش انتشار اوراق، 
افزايش نرخ بهره و كاهش قدرت بازار سرمايه 

دور از انتظار نيست.
حدود ۱۵ سال خواسته بازار سرمايه اين است 
كه بدون س��ركوب بازارهاي موازي از اين بازار 
حمايت ش��ود و مزيتي براي بازار سرمايه قائل 
شود كه خوشبختانه هم اكنون اين خواسته به 

عنوان يك قانون در حال شكل گيري است. 
بنابراين، يكي از راهكارهاي مناس��ب و ش��ايد 
ش��اه كليد س��اماندهي فضاي اقتص��اد و بازار 
سرمايه كاهش دخالت و حضور دولت، و تمكين 
و اجراي اصل ۴۴ قانون اساسي است. ساختار 
نظام بازار س��رمايه كه از س��ال ۸۴ با محوريت 
وزي��ر اقتص��اد، وزرا و دولت ش��كل گرفت به 
گونه اي تثبيت شده كه تكاليف دولت در حوزه 
اقتصاد و بازار س��رمايه از طريق ش��وراي عالي 

بورس پياده شود.
پيشنهاداتي شامل حضور نهادها و كانون هاي 
مستقل مثل كانون كارگزاران، كانون نهادهاي 
سرمايه گذاري، كانون سبدگردانان و نماينده 
صندوق هاي سرمايه در ش��وراي عالي بورس 
مطرح شده است كه در قيمت گذاري دستوري 
و حجم مبنا تاثيرگذار باش��ند كه فعالان بازار 
نيز ب��ه صورت صنفي و نه��ادي نمايندگان در 
ش��وراي عالي بورس به عنوان عالي ترين مقام 
تصميم گي��ري و سياس��ت گذاري ب��راي بازار 

داشته باشند. 
منابع مالي كه در اختيار صندوق ثبيت است به 
هيچ وجه قابل قياس و برابري نس��بت به ارزش 
كل بازار نيس��ت ام��ا همين منابع اگر دس��ت 
تركيبي غيردولتي و متشكل از نهادهاي فعال 
بازار باش��د، مسير ش��كل ديگري پيدا خواهد 
كرد. حكمراني بازار سرمايه، منافع بلندمدت و 
ذي نفعان بازار سرمايه زماني مورد توجه است 

كه قانون اصلاح شود.

فردين آقابزرگي

رييس جمهور:

صفحه2    

صفحه 4    

صفحه 7    

بساط مافياي قاچاق 
برچيده شود

 رييس كل بانك مركزي: 

 رمز ريال 
جايگزين اسكناس

صفحه 3

لغو تحريم ها با اقتصاد ايران چه مي كند؟



مذاكرات به مرحله اي رسيده كه نياز به تصميم گيري جدي 
از سوي طرفين وجود دارد، اين جمله اي است كه در روزهاي 
گذشته بارها از طرف تيم هاي مذاكره كننده دو طرف مطرح 
شده و اين گمانه زني ها حاكي از آن است كه احياي برجام 
بيش از هر زمان ديگري نزديك شده است، هرچند هنوز هيچ 
خبر قطعي در اين زمينه از سوي هيچ يك از مذاكره كنندگان 

ارايه نشده است.
هرچند مذاكرات هسته اي ميان ايران و كشورهاي اروپايي از 
دهه 80 و در دولت اصلاحات كليد خورد و در تمام سال هاي 
دولت احمدي نژاد نيز ادامه داشت اما در نهايت در دولت اول 
روحاني بود كه مقدمات دست يابي به يك توافق جامع فراهم 
شد. روحاني در انتخابات سال 92، آشتي با جهان را به عنوان 
يكي از برنامه هاي اصلي دولت خود مطرح كرد و پس از آغاز 
به كار در همان 100 روز ابتدايي به يك توافق موقت دست 
يافت و پس از چند س��ال مذاكره سرانجام در سال 95، دو 
طرف براي يك توافق جامع به نظر نهايي رسيدند.به دنبال 
اين اتفاق، تمام قطعنامه هاي شوراي امنيت سازمان ملل 
عليه ايران لغو شد و تحريم هاي هسته اي عليه اقتصاد ايران 
كنار رفت. به اين ترتيب ايران توانست پس از چند سال، با 
ظرفيت كامل نفت خود را به فروش برساند و آماده جذب 
سرمايه گذاري خارجي شود. رش��د اقتصاد ايران در سال 
نخست اجراي برجام دو رقمي شد و به نظر مي رسيد شرايط 
براي بهبود اقتصادي در سال هاي آينده فراهم شده است. 

با اين وجود پيروزي دونالد ترامپ در انتخابات امريكا تمام 
برنامه هاي دول��ت روحاني را بر هم ريخت. رييس جمهور 
امريكا اعلام كرد كه از برجام راضي نيس��ت و سرانجام در 
ارديبهشت 97 از اين توافق خارج شد و تحريم هايي جديد 

عليه ايران وضع كرد.
تحريم هاي تازه امريكا مستقيما فروش نفت ايران را هدف 
قرار داده بود و به اين ترتيب ميزان دسترسي به درآمدهاي 
ارزي كشور به شدت كاهش پيدا كرد. هرچند دولت توانست 
بخشي از صادرات غيرنفتي را حفظ كرده و كشور را بدون 
پول نفت اداره كند اما شاخص هاي اقتصادي نشان مي دهند 
كه در سال هاي گذشته از سويي رشد اقتصادي ايران به طور 
ميانگين صفر بوده و از سوي ديگر تورم و فشار بر روي مردم 
بالا رفته است. در سال هاي تحريمي، بسياري از شركت هاي 

خارجي كه وع��ده همكاري و س��رمايه گذاري در ايران را 
داده بودند نيز رسما از كشور خارج شدند تا اقتصاد ايران با 
محدوديت هايي جدي به كار خود ادامه دهد. از بهمن سال 
گذشته و با شكس��ت ترامپ در انتخابات اما شرايط دوباره 
تغيير كرد و اين بار دولت بايدن اعلام آمادگي كرد تا بار ديگر 
مذاكرات هسته اي با ايران را از سر بگيرد و اين موضوع باعث 
شد در ماه هاي پاياني دولت روحاني بار ديگر مذاكرات براي 
احياي برجام آغاز شد.هرچند دولت قبل نيز از اين مي گفت 
كه آمادگي دارد تا مذاكرات را به نتيجه برساند اما سرانجام 
مذاكرات نهايي براي احياي برجام در دولت رييسي ادامه 
پيدا كرد و پس از چند ماه به نظر مي رسد سرانجام مقدمات 

لازم براي رسيدن به يك توافق جديد شكل گرفته است.
 وبگاه س��رويس سياس��ت خارجي اتحاديه اروپا با انتشار 
بيانيه اي درباره از سرگيري جلسات دور هشتم مذاكرات 
وين نوشت: پس از وقفه اي كوتاه، دور هشتم مذاكرات در 
چارچوب برنامه جامع اقدام مش��ترك )برجام( امروز سه 
شنبه، هشتم فوريه از سر گرفته مي شود. در ادامه اين بيانيه 
آمده است: مشاركت كنندگان مذاكرات پس از مشورت با 
دولت هايشان در پايتخت ها به مذاكرات درباره چشم انداز 
بازگشت احتمالي امريكا به برجام و چگونگي اطمينان يافتن 

از اجرايي شدن كامل و موثر توافق توسط تمامي طرفين، 
ادامه خواهند داد. انريكه مورا معاون مس��وول سياس��ت 
خارجي اتحاديه اروپا نيز با انتشار پيامي در حساب كاربري 
خود در توئيتر اعلام كرد، دور هشتم مذاكرات ايران و ١+٤ 
براي بازگشت امريكا به برجام و رفع تحريم هاي ايران كه 
باحضور غيرمستقيم مذاكره كنندگان امريكايي در وين، 
پايتخت اتريش انجام مي شود، روز سه شنبه هشتم فوريه 
)امروز( از سرگرفته خواهد ش��د. وي در ادامه نوشت: ما به 
روحيه س��ازش نياز داريم تا ما را به اجراي كامل )برجام( 
بازگرداند. باتوجه به روندهاي نامطلوب مختلفي كه برجام 
را تضعيف مي كند، لازم است كه اين مذاكرات به سرعت 

به نتيجه برسد.
خطيب زاده ، س��خنگوي وزارت امور خارجه  نيز در پاسخ 
به سوالي مبني بر اينكه وزير امور خارجه روز گذشته اعلام 
كرد كه در جري��ان مذاكرات وين در حوزه اخذ تضمين ها 
پيش��رفت هايي حاصل ش��ده و اين پيش��رفت ها در چه 
حوزه هايي بوده اس��ت، خطاب به خبرنگار پرسش كننده 
گفت: اجازه بدهيد آنچه كه در ميز گفت وگوها مطرح و در 
مورد آن رايزني مي شود در فضاي عمومي مطرح نشود. وي 
ادامه داد: طبيعي است كه ايران انتظار دارد كه تصميمات 

لازم و ضروري از سوي طرف هاي مقابل به ويژه واشنگتن 
اتخاذ شده باشد، در موضوع رفع تحريم ها و انتفاع ايران از 
برجام. خطيب زاده افزود: انتظار ما اين اس��ت كه هيات ها 
از جمله امريكايي ها با دس��تورالعمل روش��ن براي عمل 
به تعهداتش��ان در راس��تاي برجام و رفع تحريم ها به وين 
برگردند. موضوعات قابل توجهي در دس��تور كار است كه 
جز با تصميمات سياسي واشنگتن احتمالا گشايشي در 
آن متصور نيس��ت. وي با بيان اينكه اين انتظار وجود دارد 
كه اظهارنظرهاي مثب��ت در مورد مذاك��رات و برجام در 
عمل تبديل به اجراي تعهدات ش��ود، تأكيد كرد: مقامات 
امريكايي بايد بدانند كه هزينه تصميمات مخرب و غلط 
آنه��ا در خصوص خروج غيرقانوني از برج��ام و عدم انجام 
تعهداتشان را نمي توانند از جيب ملت ايران بپردازند. آنها بايد 
اعتماد ملت ايران را كسب كنند و در عمل نشان دهند كه از 
مسيري كه رفته اند برگشته اند و برخي از اظهارات كه بيانگر 
اين است كه آنها حاضر نيستند هزينه تصميمات غلط خود 
را بپردازند مانع بزرگي در اين زمينه است. ما منتظر مي مانيم 
كه در وين اين تغيير رفتار را به صورت عملي ببينيم. اين 
ديپلمات ارشد كشورمان همچنين با بيان اينكه اروپايي ها 
نيز در حوزه برجام بي عملي هاي مفصل و مكرري داشته اند، 
ادامه داد: تنها راه اين است كه به تعهدات خود عمل كنند و 
از بي عملي مطلق عبور كنند و براي يك بار نشان دهند كه 
از اراده و توان لازم براي انجام تعهداتشان برخوردار هستند 
و كنش��گران قابل اتكايي در نظام بين الملل هستند. كنار 
هم قرار دادن اين صحبت ها نش��ان مي دهد كه ايران يك 
بار ديگر مي تواند بر روي لغو تحريم ها حساب كند و اين بار 
البته با تجربه دوران اجراي برجام به سراغ دوران جديد برود. 
خروج شركت هاي خارجي از ايران، محدوديت در اخذ وام 
و س��رمايه خارجي، اتكاي بيش از حد به قراردادهاي دوره 
برجام و استفاده نامناسب از افزايش درآمدهاي نفتي بخشي 
از مشكلاتي است كه ايران در سال هاي گذشته با آن رو به رو 
بوده و حالا دولت رييسي بايد به اين سوال پاسخ دهد كه تا 
چه حد آمادگي دارد تا از فضاي جديد استفاده كند. هرچند 
خوشبيني محتاطانه اي نسبت به آينده برجام به وجود آمده 
اما هنوز راهي طولاني تا كنار رفتن دوباره تحريم ها و استفاده 

اقتصاد ايران از فرصت هاي جديد باقي مانده است.

سیاست

ادامه از صفحه اول
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صدور كيفرخواست پرونده 
شهيد سليماني تا پايان سال

معاون امور بين الملل قوه قضاييه گفت: دادستاني 
تهران كيفرخواست اقدام جنايتكارانه در ترور شهيد 
س��ليماني را تا قبل از پايان سال آماده كرده و براي 
دادگستري ارس��ال خواهد كرد.به گزارش پايگاه 
اطلاع رساني ستاد حقوق بشر، كاظم غريب آبادي، 
معاون امور بين الملل قوه قضاييه و دبير ستاد حقوق 
بشر جمهوري اسلامي ايران، در جلسه شوراي عالي 
قوه قضاييه از آغاز به كار دور س��وم نشست كميته 
تحقيق مشترك رس��يدگي به جنايت ترور شهيد 
س��ليماني و همرزمانش از فردا به م��دت 2 روز در 
بغداد خبر داد و گفت: دادستاني تهران كيفرخواست 
اقدام جنايتكارانه در ترور شهيد سليماني را تا قبل 
از پايان سال آماده كرده و براي دادگستري ارسال 

خواهد كرد.

 خشونت رفتاري 
اكتسابي است

در اين رابطه، برنامه س��ازي كرده و با س��اخت و 
تولي��د محت��وا ارزش حقيقي، هوي��ت و جايگاه 
واقع��ي زن و تقوي��ت رفتاره��اي اجتماعي اعم 
از هم��كاري و مش��اركت، هم��دردي و همدلي 
و عواق��ب احتمال��ي رفتارهاي پرخاش��گرانه را 
نمايش دهن��د. برگزاري كلاس هاي آموزش��ي 
مهارت هاي زندگي قبل از ازدواج، سالم زيستن و 
همسرداري و ساخت كليپ، پوستر و بنر در اين 
زمينه مي تواند آگاهي س��ازي كرده و در كاهش 
خشونت موثرباش��د. ارايه راهكار براي تضمين 
برابري زن و مرد، استقلال حقوقي و مالي زنان، 
حمايت از طريق سازمان هاي مردم نهاد، دولت، 
عالم��ان مذهبي، دانش��مندان و كارشناس��ان 
حقوقي و تدوين قوانين و مقررات س��ختگيرانه 
در اين زمينه بي شك خشونت خانگي را كاهش 
مي دهد.حمايت هاي اجتماعي جامعه از طريق 
قانون مي تواند خشونت خانگي را ريشه كن كند.. 
خشونت عليه زنان محصول وابستگي زنان است 
بنابراين حفظ و تقويت استقلال مالي و حقوقي 
زنان نقشي حياتي در پيش��گيري از اين آسيب 

ايفا مي كند.

سفره بزرگ دولت ايران
از س��وي ديگر دولت س��الانه مبلغ قابل توجهي 
را صرف حمايت از اقش��ار كم درآمد مي كند اما 
با توجه به فراهم نش��دن زيرس��اخت هاي لازم 
بخ��ش قابل توجهي از اين بودج��ه قبل از اينكه 
ب��ه گروه هاي هدف برس��د، به اقش��ار ثروتمند 

اختصاص پيدا مي كند.
در واقع با وجود محدوديت ها، بودجه فراواني در 
سال از سوي دولت به اقتصاد تزريق مي شود اما 
با توجه به اينكه اين بودجه ها هدفمند نيس��ت و 
در اختيار گروه هاي هدف قرار داده نمي شود، هر 
س��ال بحث زيادي درباره يارانه و نحوه پرداخت 
آن مطرح ش��ده و در نهايت راه به جايي نمي برد. 
براي بهبود اوض��اع و كاهش هزينه هاي دولت و 
البته به دست آوردن اعتبارات لازم براي حمايت 
هدفمند بايد در نوع نگاه به اقتصاد و اس��تفاده از 
تجربيات علمي جهاني تغيير ايجاد شود، زيرا در 
غير اين صورت هزينه هاي كلان هر ساله هرگز به 

اهداف ابتدايي خود دست پيدا نمي كنند.

بي صبرانه منتظر احياي برجام 
هستيم

وزير خارجه فنلاند گفت: بي صبرانه منتظر هستيم 
در خصوص مذاكرات وين توافقاتي حاصل شود و 
برجام احيا شود. پكا هاويستو، وزير خارجه فنلاند 
ظهر روز دوشنبه در كنفرانس مطبوعاتي مشترك با 
حسين اميرعبداللهيان وزير امور خارجه كشورمان 
در محل وزارت امور خارجه ايران با ابراز خرسندي 
از س��فر به ته��ران اظهار ك��رد: ايران ج��زو اولين 
كشورهايي بود كه حدود 90 سال پيش استقلال 
فنلاند را به رسميت ش��ناخت و همواره گسترش 
روابط با اين كش��ور براي فنلاند مهم بوده چرا كه 

ايران يكي از كشورهاي مهم منطقه است.
اي��ن ديپلم��ات عاليرتبه فنلان��دي با اش��اره به 
رايزني ه��اي امروزش با وزير خارج��ه ايران گفت: 
امروز با آق��اي اميرعبداللهيان در مورد موضوعات 
مختلف��ي گفت وگو كرديم. فنلان��د عضو اتحاديه 
اروپاس��ت و اميدواري��م همكاري ها بي��ن ايران و 
اتحاديه اروپا گسترش پيدا كند و در اين مورد نيز 
امروز گفت وگو و تبادل نظر كرديم. وي همچنين 
با بيان اينكه يكي ديگر از موضوعاتي كه در جريان 
س��فر به ته��ران و گفت وگو با مقامات كش��ورمان 
پيگيري كرده اس��ت، تحولات افغانس��تان بوده، 
افزود: امروز با آقاي كاظم��ي قمي نماينده دولت 
ايران در امور افغانس��تان دي��دار و رايزني كردم. ما 
مي دانيم كه ايران مي تواند نقش بس��يار مهمي در 
تحولات افغانس��تان ايفا كند. مهاجران بسياري از 
افغانس��تان در اين مدت به ايران آمده اند. فنلاند با 
كمك كميسارياي عالي پناهندگان سازمان ملل 
تلاش كرده كه در اي��ن زمينه به ايران كمك كند. 
در همين چارچوب تعدادي از پناهجويان را از ايران 
به فنلاند برده ايم و اميدواريم اين روند افزايش پيدا 
كند. اين ديپلمات عالي رتب��ه فنلاندي در بخش 
ديگري از سخنان خود با تأكيد بر اينكه ثبات منطقه 
غرب آسيا براي فنلاند مهم است و ايران نيز بازيگر 
مهمي در منطقه است، افزود: اميدواريم كه بتوانيم 
براي حل مسائل در منطقه از جمله در بحث سوريه 

و يمن به راهكارهاي مسالمت آميز برسيم.

وام 150 ميليوني ازدواج جوانان
سخنگوي كميسيون تلفيق بودجه سال 1۴01 از مصوبه 
اين كميسيون براي افزايش وام ازدواج جوانان به 150 
ميليون تومان و همچنين پرداخت وام فرزندآوري خبر 
داد.رحيم زارع در توضيح آخرين مصوبات كميسيون 
تلفيق اظهار كرد: كميس��يون تلفي��ق، بانك مركزي 
را مكلف كرد ك��ه 200 هزار ميليارد توم��ان از منابع 
قرض الحسنه جاري و سپرده هاي قرض الحسنه براي 
اش��تغالزايي و وام ازدواج پرداخت كن��د.وي ادامه داد: 
براين اساس به هر يك زوجين كه تاريخ عقد آنها از اول 
فروردين ماه سال 1۳97 تا 1۴01 باشد 120 ميليون وام 
ازدواج داده مي شود مبلغ وام ازدواج براي زوج هاي زير 
25 سال و زوجه هاي زير 2۳ سال 150 ميليون تومان 
اس��ت.وي افزود: همچنين 20 هزار ميليارد تومان در 
اختيار كميته امداد و 7000 ميليارد تومان در اختيار 
سازمان بهزيس��تي براي اش��تغالزايي داده مي شود.

سخنگوي كميسيون تلفيق بودجه 1۴01 درباره وام 
فرزندآوري گفت: مبلغ وام فرزندآوري براي فرزند اول 
15 ميليون تومان، فرزند دوم 25 ميليون تومان، فرزند 
سوم ۳5 ميليون تومان، فرزند چهارم ۴5 ميليون تومان و 
بيشتر از پنج فرزند 50 ميليون تومان است.وي ادامه داد: 
به كساني كه بيشتر از سه فرزند دارند مبلغ 150 ميليون 
تومان وام وديعه مسكن يا خريد مسكن داده مي شود 
مابقي تسهيلات اش��تغالزايي در سال آينده در اختيار 
شوراي برنامه ريزي اس��تان ها براي پرداخت وام هاي 
اشتغالزايي و تصميم گيري داده خواهد شد.زارع درباره 
اينكه چه زماني بررسي جزييات بودجه در كميسيون 
تلفيق به پايان مي رسد، گفت: كميسيون تلفيق تا پايان 
هفته جمع بندي نهايي را انجام خواهد داد نمايندگان بعد 
از آن 10 روز فرصت براي ارايه پيشنهادها دارند. از اوايل 
اسفندماه بررسي جزييات در صحن علني شروع مي شود.

وام فرزندآوري افزايش پيدا كرد
يك عضو كميس��يون تلفيق لايحه بودج��ه 1۴01 از 
تصويب تبصره 1۶ بودجه درباره تعيين تكليف تسهيلات 
ازدواج و اشتغال خبر داد و گفت: كميسيون تلفيق علاوه 
بر تعيين مبالغ وام ازدواج، تس��هيلات قرض الحسنه 
را ب��راي فرزندآوري و حمايت از اش��تغال تعيين كرد.
محمدرضا ميرتاج الديني در گفت وگو با ايسنا در توضيح 
مصوبه كميسيون تلفيق گفت: كميسيون تلفيق تبصره 
1۶ را تصويب كرد كه در آن تسهيلاتي براي اشتغالزايي 
و وام ازدواج جوان ها، فرزندآوري و حمايت از اش��تغال 
پيش بيني شده است. همچنين ميرتاج الديني گفت: 
در اجراي ماده ۴ قانون جهش توليد و تامين مسكن در 
سال 1۴01 تسهيلات كليه بانك ها و موسسات اعتباري 
غيربانكي اعم از دولت��ي و خصوصي به چهارصد هزار 
ميليارد تومان افزايش يافت. اين ميزان در بودجه سال 

جاري ۳۶0 هزار ميليارد تومان بود.

لايحه از ابتداي اسفند 
در صحن علني

س��خنگوي هيات رييسه مجلس ش��وراي اسلامي از 
بررسي جزييات لايحه بودجه 1۴01 از اوايل اسفندماه 
در صحن علني پارلمان خبر داد. س��يد نظام موسوي 
اظهار كرد: بعد از اتمام بررسي جزييات لايحه بودجه 
در كميس��يون تلفيق، نمايندگان فرصت 10 روزه اي 
براي ارايه پيشنهادات داش��ته و بعد از آن مجلس وارد 
بررسي جزييات مي شود.وي افزود: بر اين اساس از اوايل 
اسفند ماه مجلس وارد بررسي جزييات لايحه بودجه در 

دو شيفت كاري مي شود.

معطلي دو ساله يك قانون مالياتي
درحالي كه قانون پايانه هاي فروشگاهي و سامانه موديان 
از س��ال 1۳98 تصويب شده اما تاكنون به مرحله اجرا 
نرسيده است و آنطور كه مسوولان سازمان امور مالياتي 
مي گويند اجراي اين قانون قدم بزرگي است و نبايد آن را 
فداي عجله كرد.اما تاكنون اجراي كامل قانون پايانه هاي 
فروشگاهي و سامانه موديان در پيچ  و تاب اجرا قرار دارد 
كه مسوولان سازمان امور مالياتي دليل تاخير در اجراي 
اين قانون را در عواملي چون تخصيص نيافتن بودجه در 
سال هاي 1۳98 و 1۳99 براي اجراي اين قانون، احتياج 
داشتن اجراي اين قانون به حداقل 5 تا 10 سال زمان و ... 
مي دانند. آن طور كه محمد مسيحي، معاون درآمدهاي 
مالياتي س��ازمان امور مالياتي درباره دلايل تاخير در 
اجراي اي��ن قانون توضيح مي دهد، در س��ال 1۳98 و 
1۳99 بودجه اي براي اجراي اين قانون پيش بيني نشد 
و از آنجا كه اجراي قانون پايانه هاي فروشگاهي و سامانه 
موديان كار بزرگي است، نبايد اجراي آن را فداي عجله 
كرد و اجراي آن به 5 تا 10 س��ال زمان نياز دارد.معاون 
سازمان امور مالياتي كم بودن زمان اوليه درنظر گرفته 
شده براي اجراي اين قانون را از ديگر علل تاخير در اجراي 
قانون پايانه هاي فروش��گاهي مي داند. پيش از اين نيز 
رييس مركز تنظيم مقررات سازمان امور مالياتي درباره 
برنامه اين سازمان براي اجراي اين قانون به ايسنا گفت 
كه اجراي قانون پايانه هاي فروشگاهي از اجراي سامانه 
موديان جداست و ابتدا بايد سامانه موديان فعال شود 
و پس از ارزيابي هاي لازم و رس��اندن مطلوبيت سامانه 
به 70 درصد، تعداد موديان در اين س��امانه را افزايش 
داد.پس از اين، براس��اس گفته وي زمان اجراي قانون 
پايانه هاي فروشگاهي اعلام مي ش��ود و بدين منظور 
برنامه سازمان امور مالياتي براي اجراي قانون پايانه هاي 
فروشگاهي شامل ساماندهي كارتخوان ها، ساماندهي 
حساب هاي تجاري و غيرتجاري، تعيين و ارايه مجوز 
براي شركت هاي معتمد در جهت همكاري با موديان و 
ايجاد سامانه موديان است. فارغ از اين، وعده مسوولان 
سازمان امور مالياتي براي اجراي اين قانون اين است كه تا 
نيمه اول سال آينده براي ورود برخي از موديان به سامانه 
موديان فراخوان دهند. البته، توضيح برزگري، رييس 
تنظيم مقررات سازمان امور مالياتي حاكي از آن است 
كه در فاز اول، برنامه سازمان امور مالياتي اين است كه 
در تيرماه سال آينده اين اقدام انجام شود. بنابراين، بايد 
منتظر ماند و ديد آيا اين بار نيز وعده اجراي كامل قانون 
پايانه هاي فروشگاهي و سامانه موديان توخالي است يا 

محقق خواهد شد؟

لغوتحريمهابااقتصادايرانچهميكند؟

رييسجمهور:

رييسقوهقضاييهمطرحكرد:

دوباره  صداي  پاي  برجام

بساط مافياي قاچاق برچيده شود

آمادگيبرايوضعقانوناقتدارنيروهايمسلح

رييس جمهور با اش��اره به اينكه »جلوگي��ري از نفوذ«، 
»برخورد با سرشبكه هاي فساد« و »از بين بردن مافياي 
قاچاق« اولويت دستگاه هاي اطلاعاتي است، اظهار داشت: 
كش��ف و برخورد با شبكه هاي فس��اد اقتصادي، مردم را 
شادمان و اميدوار مي كند. آيت الله سيد ابراهيم رييسي، 
 رييس جمهور در »اولين همايش اطلاعاتي سه جانبه سپاه 
پاسداران انقلاب اس��لامي، فرماندهي انتظامي و وزارت 
اطلاع��ات« با تبريك ايام دهه فجر و ب��ا تقدير از اقدامات 
گسترده نيروهاي حافظ امنيت كشور، گفت: اساس انقلاب 
اسلامي براي حاكميت دين، ارزش هاي الهي و مردم سالاري 
بود. رييس جمهور افزود: بسياري به پيروزي انقلاب باور 
نداش��تند اما امام خميني )ره( در مقابل همه ناباوري ها 
ايستاد و بر اصول انقلاب اسلامي تاكيد كرد و با كمك مردم 
توانس��ت اين رويداد بي نظير را شكل دهد. رييسي افزود: 
دشمنان مي خواستند پيام انقلاب از جغرافياي ايران خارج 
نش��ود اما امروز صداي آن به تمام منطقه و جهان رسيده 
است. رييس جمهور اظهار داشت: دشمنان انقلاب و مردم 
هر توانمندي كشور را هدف قرار داده و آن را تهديد و تحريم 
مي كنند. دشمنان جمهوري اسلامي از روش هاي نوين و 
ترفندهاي شيطاني استفاده مي كنند و علم و فناوري را براي 
دشمني با مردم كشورمان در خدمت گرفته اند. رييسي 
تاكيد كرد: دشمنان مي دانند كه امكان از بين بردن انقلاب 
اس��لامي وجود ندارد لذا به سمت متوقف كردن مسير 
توسعه و تعالي كش��ور رفته اند.آيت الله رييسي در ادامه 

با تاكيد بر ضرورت هم افزايي و همفكري دس��تگاه هاي 
اطلاعاتي براي خنثي سازي توطئه هاي دشمنان، افزود: 
نيروهاي اطلاعاتي، ديده بان هاي امين كش��ور هستند 
اما صرف هش��دار دادن آنها كافي نيس��ت و بايد از بروز 
فتنه و حوادث، پيشگيري شود.رييس جمهور در تبيين 
اولويت هاي دستگاه هاي اطلاعاتي كشور، اظهار داشت: 

»جلوگيري از نفوذ«، »برخورد با سرشبكه هاي فساد« و 
»از بين بردن مافياي قاچاق« اولويت اين دستگاه هاست. 
آيت الله رييسي در ادامه با تاكيد بر اينكه دشمن به دنبال 
تغيير نظام محاسباتي مديران است، افزود: متاسفانه در 
مقاطعي از سال هاي پس از انقلاب، دشمن موفق شد در 
برخي از مديران ما، اين تغيير نظام محاسباتي را به وجود 

بياورد و موجب ش��ود نگاه آنها از »رهبري و مردم« فاصله 
بگيرد.رييسي چرخش نگاه مديران، از »ما مي توانيم« به »ما 
نمي توانيم«، را يكي از اهداف عملياتي جريان نفوذ در كشور 
عنوان نموده و با خطاب قراردادن مديران دس��تگاه هاي 
اطلاعاتي، تاكيد كرد: مراقبت كنيد مس��وولان كشور، از 
ارزش هاي اسلامي و از مردم فاصله نگيرند. رييس جمهور 
اظهار داشت: وزارت اطلاعات بايد هميشه چهره انقلابي 
داشته باشد، انقلابي بماند و در مصادر امر، عناصر انقلابي 
به كار گرفته ش��وند. آيت الله رييس��ي با تاكيد بر اهميت 
جايگاه حراس��ت و گزينش در ارتقاي كارآمدي ادارات و 
دس��تگاه هاي مختلف، گفت: گزينش ها و حراست ها در 
كش��ور نه افراط كنند و نه تفريط و مراقب باشند به كسي 
ظلم نش��ود اما حتما افراد كارآم��د و داراي صلاحيت، در 
مناصب به كارگرفته شوند. رييس جمهور ادامه داد: مديران 
با كمك نهادهاي اطلاعاتي و نظارتي، ادارات و دستگاه هاي 
اجرايي را از عوامل نارضايتي مردم از قبيل »رشوه، فساد و 
كم كاري« پاك سازي كنند. رييسي در پايان ضمن تقدير 
از تلاش هاي اثرگذار دستگاه هاي اطلاعاتي در حوزه هاي 
مختلف، با گلايه از ناكافي بودن اقدامات انجام ش��ده در 
مبارزه با قاچاق س��ازمان يافت��ه كالا علي رغم تاكيدات 
مكرر مقام معظم رهبري، اظهار داشت: بايد بساط مافياي 
قاچاق و مافياي واردات با هم افزايي دستگاه هاي اطلاعاتي 
برچيده شود. كشف و برخورد با شبكه هاي فساد اقتصادي، 

مردم را شادمان و اميدوار مي كند.

رييس قوه قضاييه، گفت: ظرفي��ت قانوني موجود براي 
تضمين اقتدار نيروهاي مسلح و نيروي انتظامي، ظرفيت 

قابل توجه و اعتنايي است.
رييس قوه قضاييه بابيان اينكه دشمنان و شيطان صفتان 
طي بيش از ۴ دهه اخير در همه توطئه ها و دسايس خود 
عليه انقلاب و مردم ما ن��اكام مانده اند، بر تمركز و اهتمام 
معاندين و بدخواهان عنود و جهول بر روي ايجاد بداخلاقي، 
يأس، شايعه پراكني و ترويج سازمان يافته فساد و فحشاء 
در جامعه ما اشاره كرد و راه مقابله با اين توطئه دشمنان را 

بصيرت افزايي و آگاهي بخشي دانست.
رييس دستگاه قضا همچنين به افراد فريب خورده اي كه در 
راستاي اغراض و اميال دشمنان و بدخواهان كشور و مردم 
ما اقدام مي كنند، هش��دار داد كه هرچه زودتر صف خود 
را از مغرضين و دشمنان جدا كنند و بدانند كه در صورت 
استمرار همراهي با دشمنان، پس از نصايح و اتمام حجت، 

مردم و قانون با آنها برخورد خواهند كرد.
محسني اژه اي در ادامه نشست شوراي عالي قوه قضاييه، 
شهادت افسر نيروي انتظامي شهيد »علي اكبر رنجبر« را 
به خانواده وي و مجموعه نيروهاي نظامي و انتظامي كشور 
تبريك و تسليت گفت و با اش��اره به اهميت بالاي مقوله 
امنيت در همه جوامع، تصريح كرد: حافظان امنيت مردم و 
كشور ما در نيروهاي مسلح و نيروي انتظامي در همه نقاط 
ايران اسلامي براي برقراري امنيت و نظم اجتماعي تلاش 
مجاهدانه مي كنند و بديهي است كه بايد از احترام، اقتدار، 

تجهيزات و آموزش هاي لازم برخوردار باش��ند و ضروري 
است با همكاري رس��انه ملي و همه صاحبان تريبون در 
راستاي تقويت ارتباط مردم و نيروهاي مسلح فرهنگ سازي 
صورت گيرد و به گونه اي تدبير شود كه ديگر شاهد به وقوع 

پيوستن اتفاقي كه در استان فارس واقع شد، نباشيم.
رييس عدليه در ادامه ضمن تاكي��د بر اين مقوله كه قوه 
قضاييه براي اصلاح يا وضع قانون در راستاي افزايش اقتدار 
نيروي انتظامي آمادگي كامل دارد، به اين مهم اشاره كرد 

كه ظرفيت قانوني موجود براي تضمين اقتدار نيروهاي 
مسلح و نيروي انتظامي، ظرفيت قابل توجه و اعتنايي است.

وي در همين راس��تا به قانون »به كارگيري سلاح توسط 
مامورين نيروهاي مسلح در موارد ضروري« مصوب سال 
1۳7۳ اشاره كرد و با تاكيد بر روي ماده ۳ اين قانون ناظر 
بر موارد 10 گانه اي كه مامورين انتظامي حق به كارگيري 
سلاح را دارند، مشخصاً توجه همگان را به تبصره سوم بند 
10 اين ماده قانوني جلب كرد؛ تبصره اي كه مقرر داشته 

مامورين مس��لح در كليه موارد من��درج در اين قانون در 
صورتي مجازند از سلاح استفاده نمايند كه اولاً چاره اي جز 
به كارگيري سلاح نداشته باشند و ثانياً در صورت امكان، بايد 
مراتب و جهات »تير هوايي«، »تيراندازي از كمر به پايين« 

و »تيراندازي كمر به بالا« را رعايت كنند.
رييس قوه قضاييه درعين حال به ماده 12 قانون »بكارگيري 
سلاح توسط مامورين نيروهاي مسلح در موارد ضروري« 
نيز گريزي زد و تاكيد كرد: ماموريني كه با رعايت مقررات 
اين قانون مبادرت به به كارگيري سلاح نمايند، ازاين جهت 

هيچ گونه مسووليت جزايي يا مدني نخواهند داشت.
رييس دستگاه قضا در همين راس��تا با ذكر مصاديقي از 
تروريست ها، گروگانگيرها و اشراري كه امكان رعايت جهات 
مندرج در تبصره س��وم بند 10 ماده ۳ قانون »بكارگيري 
سلاح توسط مامورين نيروهاي مسلح در موارد ضروري« 
در مواجهه با آنها براي مامورين حافظ امنيت مردم وجود 
ندارد، به دادستان ها و مسوولان قضايي سراسر كشور تاكيد 
كرد كه در قبال اين مامورين به لحاظ ماده 12 قانون مزبور 

توجه و اهتمام مبذول دارند.
رييس عدليه همچنين به مواد ۶ و 7 قانون »به كارگيري 
سلاح توسط مامورين نيروهاي مسلح در موارد ضروري« 
نيز اش��اره كرد؛ موادي كه ناظر بر »موارد مجاز تيراندازي 
به سوي وسايل نقليه به منظور متوقف ساختن آنها توسط 
مامورين« و همچنين »تاكيد به مامورين براي حتي المقدور 

هدف قراردادن پا هنگام به كارگيري سلاح« است.



رييس كل بانك مرك��زي با بيان اينكه بازار ارز وضع خوبي 
دارد گفت: با وجود تداوم تحريم ها، وضعيت رشد اقتصادي، 
تورم و بازار ارز در سال آينده بهتر از امسال خواهد بود. علي 
صالح آبادي با اش��اره به اينكه از ابتداي س��ال تاكنون، در 
حوزه هاي مختلف وضعيت خوبي را شاهد بوده ايم، اظهار 
داشت: در خصوص ارز، شاهد تقويت عرضه حواله و اسكناس 
در سامانه هاي نيما و بازار متشكل هستيم، به گونه اي كه از 
ابتداي سال تا به امروز، حدود 48.6 ميليارد دلار تأمين ارز 
براي واردات كشور انجام شده است كه در مقايسه با مجموع 
37 ميليارد دلار در سال 1399، شاهد رشد 31 درصدي در 
عرضه ارز هستيم. صالح آبادي با بيان اينكه در بحث اسكناس 
ارز هم خوشبختانه وضعيت خوبي داشته ايم، گفت: از ابتداي 
سال تاكنون، 1.6 ميليارد دلار اسكناس ارز در بازار متشكل 
ارزي معامله ش��ده است كه اين ميزان در دوره مشابه سال 
گذشته 423 ميليون دلار بود، بنابراين نسبت به سال گذشته 

عرضه ارز در بازار متشكل ارزي حدوداً 4 برابر شده است.

    افزايش عرضه ارز ناشي از وضعيت مناسب 
صادرات و افزايش تبادلات بانكي

وي در ادامه با اشاره به وضعيت مناسب صادرات محصولات 
نفتي و غيرنفتي اظهار داش��ت: طبيعي است كه بازار ارز 
ناشي از عرضه هاي ارزي، وضعيت متعادلي داشته باشد و 
نوسان زيادي را شاهد نباشيم. اگر نرخ ارز اسكناس و حواله 
در ابتداي سال را با قيمت هاي امروز مقايسه كنيم، نشان 
مي دهد كه تفاوت قابل ملاحظه اي نداشته است. رييس 
كل بانك مركزي تصريح كرد: اين روند ناشي از اين است 
كه وضعيت عرضه ارز در بازار اسكناس و حواله مناسب بوده 
و همچنين تبادلات بانكي با كشورهاي همكار به خوبي 
در حال انجام اس��ت و از آن ظرفيت ها هم در راستاي نقل 
و انتقالات ارزي اس��تفاده مي كنيم. رييس شوراي پول و 
اعتبار با بيان اينكه خوشبختانه با توجه به تدابيري كه در 
بانك مركزي اتخاذ شده است، مشكلي در بخش ارز نداريم 
و چشم انداز بازارهاي جهاني و وضعيت قيمت هاي جهاني 
نفت و محصولات نفتي نيز به گونه اي اس��ت كه وضعيت 
خوبي را شاهد هستيم، افزود: بنابراين، هم از نظر حجمي 
رشد صادرات داشته ايم و هم از نظر قيمتي وضعيت خوب 
بوده اس��ت كه مجموعاً باعث بهتر شدن وضعيت عرضه 
ارز شده اس��ت. صالح آبادي يادآور شد: در سامانه نيما كه 
صادركنندگان غيرنفتي ارز خود را در آن عرضه مي كنند از 
ابتداي سال تاكنون 25 ميليارد دلار عرضه ارز داشته ايم كه 
اين رقم در كل سال گذشته، 17.6 ميليارد دلار بوده است؛ 
كه اين نشان از رشد 42 درصدي نسبت به كل سال گذشته 
دارد. اين روند نشان مي دهد كه وضعيت عرضه ارز خوب 

بوده است و توانسته ايم تقاضاي ارزي را پاسخگو باشيم.

   تداوم ثبات و تعادل در بازار ارز
در دستور كار بانك مركزي است

وي در ادام��ه ب��ه وضعي��ت رو به رش��د رفع تعه��د ارزي 
واردكنندگان اشاره كرد و يادآور شد: ميزان عدم رفع تعهد 
در اسفند 1397، 26.6 درصد بوده است. اين ميزان در اسفند 
1398 به 10.35 درصد و در اس��فند سال گذشته به 7.33 
درصد رسيد و در حال حاضر اين رقم به 5.9 درصد رسيده 
است كه نشان مي دهد واردكنندگاني براي واردات كالا به 
كشور كه ارز در اختيارشان قرار گرفته است به تعهداتشان 
عمل مي كنند و كالاها را وارد كشور مي كنند. رييس شوراي 
پول و اعتبار با بيان اينكه همچنين روند برگشت ارز حاصل از 
صادرات هم نشان از بهبود دارد، گفت: همچنين از آن طرف در 
بحث تورم هم روند نزولي را شاهد بوده ايم و انتظارات تورمي 
كاهش پيدا كرده اس��ت؛ ما تورم 3.1 درصدي در مهرماه و 
2.4 درصدي در آبان را داشته ايم كه در آذرماه به 1.8 درصد 
و در دي ماه نيز اين رقم به 1.3 درصد رسيده است. بنابراين 
تورم ماهانه و نقطه به نقطه رو به كاهش بوده است و انتظارات 
تورمي هم وضعيت خوبي را داشته است. در نتيجه مجموعه 
اينها نشان مي دهد كه انتظار وضعيت تعادلي خوبي را براي 
بازار ارز داشته ايم و داريم. صالح آبادي در ادامه با اشاره به اينكه 
موضوع كاهش يا افزايش نرخ ارز مطرح نيست بلكه بحث 
ثبات بازار ارز اهميت دارد، اظهار داش��ت: بانك مركزي به 
دنبال اين است كه بازار ارز از تعادل و آرامش خوبي برخوردار 
باشد كه فعالان اقتصادي بتوانند پيش بيني پذيري مناسبي 
را از وضعيت اقتصادي داشته باشند. قبلًا هم گفته بودم كه 
به دنبال تعادل و آرامش در بازار ارز هستيم. رييس كل بانك 

مركزي با اش��اره به اينكه قيمت ها در بازار متشكل كه بازار 
اسكناس است و سامانه نيما كه بازار حواله است، به همگرايي 
خوبي رسيده است، گفت: ان شاءالله اين سياست را هم تداوم 
خواهيم داد و كمك مي كنيم تا بازار ارز از يك ثبات و آرامش 
خوبي برخوردار باشد و در واقع صادركنندگان بتوانند ارز خود 
را در بازار عرضه كنند و واردكنندگان نيز با ثبت س��فارش، 
بتوانند تأمين ارز لازم براي واردات را به خوبي داشته باشند. 
همچنين در بازار اسكناس ساماندهي خيلي خوبي داشته ايم 
تا نياز ارزي متقاضيان اسكناس هم تأمين شود. وي در پاسخ 
به اين موضوع كه اتحاديه نهاده هاي دامي نسبت به عدم تأمين 
ارز گلايه كرده بودند، تأكيد كرد: از نظر عرضه ارز هيچ مشكلي 
نداريم؛ صادرات محصولات نفتي از ابتداي س��ال وضعيت 
خوبي را داش��ته اس��ت، البته ارزي كه براي واردكنندگان 
كالاهاي اساسي تأمين مي شود ارز ترجيحي است كه براي 
تأمين اين ارز ترجيحي هم در چارچوب مصوبات مجلس، 
خوشبختانه مشكلي نداريم و در چارچوب مصوبات، اين كار تا 
پايان سال انجام مي شود و هيج مشكلي براي تأمين آن نداريم.

   كسري بودجه مزمن ريشه افزايش تورم
دكتر صالح آبادي در بخش ديگ��ري از صحبت هاي خود 
پيرامون اصلاح نظام بانكي گفت: اصلاح نظام بانكي بسيار 
موضوع مهمي است و جنبه هاي مختلفي دارد. وي افزود: 
بايستي سه رابطه را در اين باره اصلاح كنيم تا بتوانيم تورم 
را كنترل كنيم و رشد اقتصادي را افزايش دهيم. وي گفت: 
نخس��ت رابطه دولت با بانك مركزي است؛ اين رابطه بايد 
درست، منظم و دقيق باشد. به اين معنا كه دولت از بانك 
مركزي استقراض نكند و اين مساله هم منوط به اين است 
كه بودجه دولت يك بودجه متوازني باشد. رييس كل بانك 
مركزي با اشاره به اينكه اين روزها بودجه دولت در مجلس 
در حال بررسي اس��ت اظهار داشت: از نمايندگان محترم 
خواهش مي كنم كه بودجه را بدون كسري تصويب كنند و 
بودجه متوازني باشد. وي يادآور شد: بودجه اي كه دولت به 
مجلس ارايه داد به گونه اي بود كه بر مفروضات بودجه فكر و 
بررسي شد تا واقع بينانه در نظر گرفته شود تا در نهايت بودجه 
با كسري مواجه نشود. بنابراين اين يك مقوله بسيار مهمي 
است كه ناشي از درآمدهايي كه ممكن است محقق نشود، 
هزينه در بودجه ايجاد نش��ود. به گفته صالح آبادي يكي از 
ريشه هاي تورم، خلق پول و نقدينگي و پايه پولي به كسري 
بودجه در طول ساليان مختلف بر مي گردد. وي افزود: در 
دولت س��يزدهم، خط قرمز آقاي رييس جمهور و سازمان 
برنامه و بودجه اين است كه دولت از بانك مركزي استقراضي 
نكند. بنابراين خلق پايه پولي از اين منظر به عنوان يك خط 
قرمز تعريف ش��ده اس��ت و خواهش بنده اين است كه در 

بودجه 1401 نمايندگان به اين موضوع توجه كنند.

   تسهيلات تكليفي متناسب با منابع بانكي 
ديده شود

رييس كل بانك مركزي گفت: در زمينه تكاليفي كه مجلس 
بر عهده بانك ها مي گذارد، ما در تبصره 16 لايحه بودجه سال 
1401 يك ماده كلي در خصوص محل تامين منابع تكاليف 
بودجه اي آورده ايم اما مصاديق آن به دولت واگذار شد، زيرا 
هر كدام از اين موارد دستگاه متولي خاص خود را دارد. اينكه 
ميزان اينها چقدر باشد به دولت واگذار شد، البته اصل ماده 
در لايحه آمد، منتها جزييات به دولت واگذار شد كه دولت در 
چارچوب منابعي كه دارد آن را تنظيم كند. صالح آبادي تاكيد 
كرد: بنابراين مجدد خواهشم از مجلس اين است كه عددها را 
به گونه اي تنظيم نكنند كه بانك ها نتوانند پاسخگوي آن عدد 
و ارقام باشند، زيرا اگر اعداد غيرواقعي گذارده شود، بانك ها 
موظف هستند كه قانون را به اجرا درآورند و زماني كه بانك ها 
با كسري منابع ناشي از اين موارد روبرو شوند نتيجه آن اضافه 
برداشت و رشد پايه پولي خواهد بود و بعضا نارضايتي مردم 
هم ممكن است پيش آيد. لذا خواهش من از نمايندگان اين 
است كه مساله فوق را حتما مورد توجه داشته باشند. وي 
در مورد تسهيلات مس��كن نيز اظهار داشت: انواع و اقسام 
تسهيلاتي كه ممكن است تكليفي شود بايد مورد توجه قرار 
گيرد. قولي كه دولت درباره مسكن مطرح كرده، در قانون 
وجود دارد و نيازي به قانون جديد ندارد. طبق قانون مسكن 
كه در مجلس تصويب شده است 20 درصد از تسهيلات بانكي 
بايد به حوزه مسكن اختصاص يابد و اعداد وارقام آن هم در 
قانون مشخص است. صندوق ملي مسكن هم كه تشكيل 
مي شود، منابع آن هم روشن است كه از چه محلي مي آيد، 

لذا اميدواريم علاوه بر تكاليفي كه د رقوانين مصوب موجود 
وجود دارد، تكاليف جديدي اضافه نشود. رييس كل بانك 
مركزي ضرورت اصلاح رابطه دولت و بانك مركزي را يادآور 
ش��د و افزود: ارتباط بودجه دولت با بانك مركزي بايد يك 
رابطه متوازن باشد كه اين را بايد اصلاح كنيم و به جد دنبال 
اصلاح آن هستيم. همين الان هم يك تفاهماتي را مي كنيم 
كه به چه شكلي رفتار كنيم تا خزانه دولت با كسري مواجه 
نشود. وي ادامه داد: موضوع بعدي اصلاح رابطه بانك مركزي 
با بانك ها است كه رابطه بسيار مهمي محسوب مي شود كه 
ناترازي بانك ها تبديل به اضافه برداشت از بانك مركزي نشود. 
يك رابطه هم رابطه بانك ها با جامعه هدف شان يعني سپرده 
گذاران و تسهيلات گيرندگان است كه بايد يك رابطه منظم 
و درستي باشد تا ما بتوانيم بگوييم كه اصلاح در نظام بانكي و 

پولي كشور اتفاق افتاده است.

   كفايت سرمايه بانك ها بايد افزايش يابد
رييس كل بانك مركزي خاطرنش��ان كرد: از موضوعات 
ديگري كه در اصلاح نظام بانكي بسيارمهم به شمار مي رود، 
كفايت س��رمايه بانك ها اس��ت. در حال حاضر سرمايه 
بانك هاي كشور چه دولتي و چه خصوصي از استاندارد لازم 
برخوردار نيست، حتما بايد كفايت سرمايه ارتقا پيدا كند. اين 
كار را از امسال شروع كرديم و مقرراتي هم در شوراي پول 
واعتبار تصويب شد، به گونه اي كه بانك ها بتوانند اموالي را 
واگذار كنند و به فروش برسانند و تبديل به سرمايه سازند. 
براي بانك هاي دولتي در لايحه بودجه سال 1401 منابعي 
ديده ش��د كه بتوانند از محل آنها افزايش سرمايه دهند و 
بانك هاي خصوصي را هم به همين شكل دنبال خواهيم 
ك��رد. وي در خصوص فروش اموال م��ازاد بانك ها اظهار 
داشت: فروش اموال مازاد بانك ها يكي از محورهاي اصلاح 
نظام بانكي به حساب مي آيد. همچنين كنترل رشد ترازنامه 
بانك ها كه درواقع از امسال شروع شده، موضوع حاكميت 
شركتي در نظام بانكي، موضوع اصلاح نظام كارمزدي در 
سيستم بانكي و كمك به بانك ها در كاهش مطالبات معوق از 
برنامه هاي جدي بانك مركزي در راستاي اصلاح نظام بانكي 
است. صالح آبادي همچنين افزود: مديريت نقدينگي بانك ها 
از طريق عمليات بازار باز و شفافيت گردش ريال از موضوعات 
محوري است كه دراصلاح نظام بانكي بايد مدنظر قرار  گيرد. 
علاوه بر اينها توسعه نظام اعتبارسنجي و دسترسي مردم 
به تسهيلات خرد، اصلاح ناترازي بانك ها، توسعه بانكداري 
الكترونيك، نظارت بر عملكرد بانك ها و مقابله با بنگاهداري 
بانك ها جزو محورهاي اصلاح نظام بانكي است. صالح آبادي 
در ادامه با بيان اينكه بانك ها حتما بايد اصلاح شوند و بايد 
در خدمت بخش واقعي اقتصاد قرار گيرند و به رشد و رونق 
بخش هاي اقتصادي كمك كنند، تصريح كرد: تمام اين 
موارد و موارد متعدد ديگري هم كه وجود دارد انشاالله در 
طول دولت سيزدهم دنبال خواهد شد تا بتوانيم بانك هايي 

در تراز كشور و اقتصادمان داشته باشيم.

    روند رو به رشد ساماندهي
دستگاه هاي كارتخوان و درگاه هاي پرداخت

صالح آبادي ادامه داد: ساماندهي دستگاه هاي كارتخوان 
و درگاه ه��اي پرداخت در قانون وجود داش��ت و جزو 
دغدغه هاي نمايندگان و دولت است و تعيين تكليف 
كارت خوان هاي بانكي به شفافيت فعاليت هاي اقتصادي 
كمك قابل توجهي خواهد كرد. لذا براساس قانون بايد 
براي افرادي كه درگاه پرداخت يا پايانه فروشگاهي دارند، 
پرونده مالياتي تشكيل شود كه روند اجراي اين قانون به 
درستي انجام نشد كه خوشبختانه در 3 ماه اخير با ارتباط 
بس��يار خوب بين بانك مركزي و سازمان امور مالياتي 
و وزارت اقتصاد، 80 درصد دس��تگاه هاي كارت خوان  
ساماندهي شده است. صالح آبادي تصريح كرد: 20 درصد 
مابقي نيز تا پايان سال ساماندهي شده و داراي پرونده 

مالياتي و از شفافيت قابل قبولي برخوردار خواهند بود.

    رمز ريال جايگزين اسكناس مي شود
رييس كل بانك مركزي با اش��اره به اج��راي پروژه رمز 
ريال، تاكيد كرد: راه اندازي رمز پول ملي در دستور كار 
بانك هاي مركزي دنيا قرار گرفته كه اين موضوع با رمز 
دارايي هايي كه به اشكال ديگر جهاني وجود دارد بسيار 
متفاوت است. مقررات رمز ريال بانك مركزي در شوراي 
پول و اعتبار تصويب ش��ده و در حال حاضر هم طراحي 
سامانه هاي آن در بانك مركزي در دستور كار قرار دارد كه 
در اوايل سال آينده اجرايي خواهد شد. صالح آبادي ادامه 
داد: در رمز ريال ملي، اسكناس ريال تبديل به رمز ريال 
مي شود و ناشر آن بانك مركزي خواهد بود كه برخلاف 
رمز دارايي استخراج نمي شود و قابل سرمايه گذاري هم 
نيست. وي درباره شفافيت نظام بانكي گفت: جريان ريال 
در اقتصاد بايد ش��فاف شود. مباحث مبارزه با پولشويي 
يكي از مصاديقي اس��ت كه مي تواند ما را به ش��فافيت 
برس��اند كه در صورت مبارزه با پولشويي و كامل كردن 
رصد جريان ريال، شفافيت در اقتصاد بيشتر مي شود. به 
گفته صالح آبادي، تصويب اصلاح قانون بانك مركزي نيز 
از ديگر مسائلي است كه به اقتدار بانك مركزي و افزايش 
ش��فافيت در نظام بانكي كمك كن��د. رييس كل بانك 
مركزي افزود: هرچه اقتدار بانك مركزي در كنترل هايي 
كه مي تواند بر حوزه ريال و سيستم بانكي و رفتار بانك ها 
داشته باشد، افزايش يابد به طور قطع به شفافيت نظام 
بانكي كم��ك خواهد كرد. وي  تاكيد ك��رد: اگر بتوانيم 
فعاليت هاي خود در نظام بانكي را به صورت سامانه محور 
گسترش دهيم، نظارت هاي پسيني به نظارت هاي همراه 

با كنترل و سيستمي و هوشمند تبديل خواهد شد.

   تسهيلات بدون ضامن
به معني ايجاد يك وام جديد نيست

رييس كل بانك مركزي درباره آخرين وضعيت پرداخت 

وام هاي خرد زير 100 ميلون تومان اظهار كرد: بهتر بود 
در اين زمينه اطلاع رساني مناسب تري صورت مي گرفت 
چ��را كه وام جديدي با عن��وان وام 100 ميليون توماني 
تعريف نشده اس��ت، بلكه موضوع اين بود كه دسترسي 
مردم به تس��هيلات خرد آسان تر شود. به اين صورت كه 
اگر با اعتبارسنجي مشخص شد فردي از اعتبار مناسب 
برخوردار بوده و خوش حساب است، بتواند به جاي ارايه 
ضامن، با استفاده از وثائق سهل تر مانند حقوق دريافتي، 
سهام عدالت يا ساير سهام بورس��ي از تسهيلات بانكي 
بهره مند شود. اين به معناي بازشدن سرفصل جديدي 
در تس��هيلات بانكي نيست بلكه به معناي اين است كه 
دسترسي مردم به سيستم بانكي با اعتبار مناسب سهل تر 
مي شود. صالح آبادي در ادامه درباره زيرساخت هاي مورد 
نياز براي اعتبارسنجي در ابعاد گسترده هم توضيح داد: 
هم اكنون يك شركت اعتبار سنجي ايرانيان وجود دارد كه 
رتبه اعتباري به افراد اعطا مي كند و بانك ها نيز مي توانند 
از رتبه هاي آن اس��تفاده كنند، با اي��ن حال اين موضوع 
نياز ب��ه اصلاح و تكميل دارد. بنابراين هم اكنون بس��تر 
اعتبارسنجي و ارايه رتبه اعتباري را در سيستم بانكي خود 
داريم و اگر افراد به شبكه بانكي مراجعه كنند با استفاده 

از اين سامانه مي توان رتبه اعتباري آنها را تعيين كرد.

   كنترل ترازنامه بانك ها
در اولويت بانك مركزي

وي در ادامه درب��اره خلق پول بانك ها و آثاري كه در تورم 
دارد و همچنين نظارت بانك مركزي بر اين موضوع گفت: 
يكي از موضوعات جدي در نظام بانكي موضوع خلق پول 
بانك هاس��ت. براي اينكه بانك ها در چارچوب مشخصي 
خلق پول داشته باشند، حد رشد ترازنامه بانك ها از اواخر 
سال گذشته در شوراي پول و اعتبار تصويب شد كه از سال 
جاري در حال اجراست. بانك هايي كه اين قانون را رعايت 
نكنند مشمول افزايش سپرده قانوني مي شوند. بنابراين 
بانك مرك��زي با كنترل مقداري ترازنامه بانك ها، رش��د 
ترازنامه و خلق پول بانك ها را كنترل مي كند و اگر بانكي 
تخطي كند مشمول افزايش سپرده قانوني خواهد شد. به 
گفته رييس كل بانك مركزي، از طرف ديگر بانك ها براي 
پرداخت تسهيلات بايد از سامانه سمات بانك مركزي يك 
كد دريافت كنند ك��ه از اين طريق نيز بر خلق پول بدون 
پشتوانه سيستم بانكي نظارت خواهد شد. صالح آبادي با 
اشاره به اينكه هم اكنون ساز و كارهايي در اين زمينه وجود 
دارد اما نياز به تكميل دارد، ادامه داد: نظارت هاي هوشمند 
بانك مركزي نيز در اين زمينه بسيار مهم است تا بانك ها 
نتوانند بدون پشتوانه خلق اعتبار و نقدينگي كنند كه يكي 
از ريشه هاي اصلي تورم در اقتصاد است. وي يادآور شد: البته 
اين به معناي آن نيست كه بانك ها رشد نكنند؛ بانك ها بايد 
رشد طبيعي ترازنامه را داشته باشند اما اين رشد بايد در 

چارچوب هاي مشخص شده از سوي بانك مركزي باشد.
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وضعيت بازار ارز، رشد اقتصادي و تورم در سال آينده بهتر از امسال خواهد بود

نوساندلاردركانال26هزار

سكه 11 ميليون و 640 هزار تومان شد
گروه بانك و بيمه | محسن شمشيري|

روز دوشنبه 18 بهمن 1400 قيمت دلار در بازار آزاد 26 هزار 
و 550 تومان و درهم امارات 7 هزار و 290 تومان معامله شد. 
قيمت اونس جهاني طلا 1811 دلار شد و در نتيجه قيمت 
سكه طلا به 11 ميليون و 640 هزار تومان رسيد.  نرخ دلار 
)دوشنبه، 18 بهمن ماه( در صرافي هاي بانكي با 257 تومان 
افزايش قيمت نسبت به روز گذشته با قيمت 24 هزار و 617 
تومان معامله شد.قيمت فروش يورو با افزايش 422 توماني 
نسبت به روز كاري گذشته برابر با 28 هزار و 763 تومان بود. 
قيمت خريد هر دلار 9 24 هزار و 372 تومان و نرخ خريد هر 
يورو نيز 28 هزار و 476 هزار تومان اعلام شد. علاوه بر اين، 
بهاي خريد دلار در بازار متشكل ارزي 24 هزار و 325 تومان 
و نرخ فروش آن 24 هزار و 546 تومان بود. اين در حالي است 
كه نرخ خريد ي��ورو در اين بازار 27 هزار و 861 تومان و نرخ 
فروش آن نيز 28 هزار و 114 تومان اعلام شد.همچنين در 
سامانه نيما در معاملات، حواله يورو به قيمت 27 هزار و 431 
تومان فروخته و حواله دلار به بهاي 23 هزار و 950 تومان 
معامله شد. قيمت دلار از خردادماه وارد كانال 26 هزار تومان 
شد و پس از آن در محدوده قيمت 26 تا 27 هزار تومان نوسان 

داشت. نرخ دلار از اواخر آذرماه و به طور مشخص از 24 آذرماه 
در كانال 27 هزار تومان ثابت مانده بود و از يك هفته گذشته 
پس از 6 ماه وارد كانال 26 هزار تومان شد و با ادامه كاهش 
قيمت ها از 27 دي ماه پس از چند ماه دوباره به كانال 25 هزار 
تومان بازگشت. از روز گذشته دلار در صرافي بانكي پس از 

ماه ها تنزل به رقم 24 هزار تومان بازگشت.

   تداوم كاهش قيمت سكه
 در كانال 11 ميليون تومان 

قيمت سكه )دوشنبه، 18 بهمن ماه( در بازار تهران با 30 هزار 
تومان كاهش نسبت به روز گذشته به 11 ميليون و 720 هزار 
تومان رسيد و سكه تمام بهار آزادي طرح قديم نيز با قيمت 
11 ميليون و 600 هزار تومان معامله شد. همچنين نيم سكه 
بهار آزادي 6 ميليون و 650 هزار تومان، ربع سكه سه  ميليون 
و 680 هزار تومان و سكه يك گرمي 2 ميليون و 280 هزار 
تومان قيمت خورد. علاوه بر اي��ن، در بازار طلا نيز نرخ هر 
گرم طلاي 18 عيار به يك ميليون و 177 هزار تومان رسيد 
و قيم��ت هر مثقال طلا نيز پنج  ميليون و 102 هزار تومان 
شد.اونس جهاني طلا نيز با قيمت يك هزار و 811 دلار و 79 

سنت معامله شد. مهم ترين عوامل موثر در رشد قيمت طلا 
و سكه، بالا رفتن نرخ دلار و انس جهاني است. نرخ دلار در 
صرافي هاي بانكي از چند هفته گذشته پس از مدت ها تثبيت 
قيم��ت در كانال 27 هزار تومان، به كان��ال 26 هزار تومان 
بازگشت. از 27 دي ماه دلار وارد كانال 25 هزار تومان شده 
بود و مقاومت دو هفته اي را شكست و به كانال 24 هزار تومان 
ورود كرد. با كاهش قابل توجه نرخ دلار در صرافي  بانكي با 
رقم 24 هزار تومان و بازار آزاد كه با رقم 26 هزار تومان معامله 
شد، سكه و طلا نيز كاهش بهاي قابل توجهي داشت. اغلب 
10 رمزارز صدرنشين بازار، با كاهش قيمت رو به رو شدند، اما 
بيت كوين به رشد خود در كانال 41 هزار دلار ادامه داد. اغلب 
10 رمزارز صدرنشين بازار )به غير از رمزازهاي با قيمت ثابت( 
با چند درصد كاهش قيمت مواجه شدند كه كارشناسان از 
آن به عنوان اصلاح بازار ياد كردند. بر اساس رصد بازار رمز 
ارزها )coinmarketcap.com( در ساعت 149، بهاي 
بيت كوين با افزايش قيمت حدود يك درصدي نسبت به روز 
گذشته به نرخ 41 هزار و 649 دلار معامله شد. اين ارز قديمي 
و تاثيرگذار بازار رمزارزها در هفته اي كه گذشت افزايش 9.40 
درصدي قيمت را تجربه كرده است. بر اساس آخرين آمار، 
تعداد ارزهاي ديجيتال جهان اكنون به 17 هزار و 344 رمز 
 )Dominance( ارز رسيده است. اكنون سهم داميننس
بيت كوين 41.6 درصد رس��يده و تسلط اتريوم در اين بازار 
نيز 17.5 درصد اس��ت. ارزش اين بازار اكنون از يك هزار و 
640 ميليارد دلار عبور كرده، اين در حالي است كه حدود 

س��ه هفته قبل، ارزش بازار 2 هزار ميليارد دلار را نيز پشت 
سر گذاشته بود. ارزش بازار بيت كوين )Bitcoin( به 788 
ميليارد و 890 ميليون دلار و ارزش بازار اتريوم نيز به 359 
ميليارد و 829 ميليون دلار رسيده است. نرخ بيت كوين 
همچنان در كانال 41 هزار دلار است و با حدود 7 دلار 
افزايش قيمت نسبت به هفته گذشته، با قيمت 41 هزار 
و 649 دلار در بازار معامله مي شود. قيمت اتريوم نيز به 3 
هزار دلار رسيده است. در بازار، تتر )Tether( يك دلار، 

يو اس دي كوين )USD Coin( يك دلار، بي. ان. بي  
 114 )Solana( 416 دلار و 72 سنت، سولانا )BNB(
دلار و 46 سنت، كاردانو )Cardano( يك دلار و 13 
سنت، ريپل )XRP( 67 سنت، ترا )Terra( 55 دلار و 
54 سنت و پولكادات )polkadot( با قيمت 21 دلار 
و 42 سنت معامله شد. بيشترين كاهش قيمت بازار 
مربوط به رمزارز كاردانو است. اين ارز ديجيتال حدود 

3 درصد كاهش قيمت را تجربه كرد.

نرخ واقعي دلار
۲۵ تا ۳0 هزار تومان است
مهدي رباطي| كارشناس اقتصادي|

 برمبناي يك روش اقتصادي نرخ واقعي ارز در اقتصاد ايران 
عددي بين 25 تا 30 هزار تومان است، گفت: در صورتي 
كه تحولات سياسي تاثير مثبتي در رشد اقتصادي كشور 
داشته باشد، مي تواند قدرت پول ملي را افزايش دهد. نرخ 
ارز يكي از مهم ترين متغيرهاي اقتصاد كلان است كه اغلب 
كشورها در بحث تنظيم تجارت خارجي خود با يكديگر 
برروي اين موضوع جن��گ ارزي دارند. متغير نرخ ارز تا 
حدود زيادي تنظيم كننده درآمدهاي صادراتي كشورها 
و در واقع تنظيم كننده تراز تجاري و تراز پرداختي كشورها 
است. به همين دليل دولت ها روي متغير نرخ ارز بسيار 
حساس هستند. به عبارت ديگر شما نمي توانيد نرخ ارز را 
با سياست هاي دستوري مانند ساير متغيرهاي مستقل در 
اقتصاد كلان )مثل نرخ بهره( مديريت كنيد. نمي توان گفت 
كه نرخ ارز كشور ما از اين به بعد يك نرخ مشخص است.نرخ 
ارز يك متغير وابسته است كه اصلي ترين عامل تاثيرگذار بر 
آن، بحث تورم و رشد اقتصادي است. به عبارتي هر چقدر 
كه رشد اقتصادي افزايش، نقدينگي و تورم كاهش پيدا 
كند، به همين نسبت ارزش پول ملي نيز افزايش خواهد 
يافت. از س��وي ديگر هر چقدر كه يك كش��ور نرخ رشد 
اقتصادي پايين و حجم نقدينگي بالا داشته باشد، به همان 
نسبت شاهد افت ارز پول ملي خواهد بود. تعيين نرخ ارز يا 
ارزش حقيقي آن موضوع پيچيده اي است و كارشناسان 
در اين موضوع اختلاف نظر دارند. در نتيجه شما به راحتي 
نمي توانيد يك رقم مشخص را براي نرخ ارز اعلام كنيد. 
يك روش متداول براي محاسبه نرخ ارز در اقتصاد مقايسه 
قدرت برابري خريد سبد مشخصي است كه در اقتصاد به 
آن PPT گفته مي شود. براساس اين روش، نرخ ارز با توجه 
به تورم كشورها و مقايسه قدرت خريد يك سبد مشخص 
بين دو كشور محاسبه مي شود. محاسبات مختلف با سال 
پايه هاي مختلف اعداد گوناگوني را به ما مي دهد اما اگر 
بخواهيم براس��اس اين روش محاسبات را انجام دهيم و 
س��ال پايه را 1390 در نظر بگيريم، به نرخي بين 25 تا 
30 هزار تومان مي رسيم. عددي كه در حال حاضر دلار 
در آن قرار دارد، با توجه به نرخ رشد اقتصادي و تورم فعلي، 
يك نرخ متعادل اس��ت. يقينا اگر به همين شكل شاهد 
افزايش نقدينگي و به دنبال آن تورم باشيم، در سال هاي 
آينده نرخ واقعي ارز افزايش خواهد يافت. از اين جهت كه 
جامعه انتظار دارد ارز بيشتري وارد كشور شود. بعد ديگر 
تاثير آن بر اقتصاد كلان است. در صورتي كه تحولات 
سياسي تاثير مثبتي در رشد اقتصادي و سرمايه گذاري 
خارجي در كشور داشته باشد، مي تواند قدرت پول ملي 
را افزايش دهد. البته در صورتي كه صرفا ش��اهد ورود 
مقداري ارز به كشور باش��يم و در نهايت رشد اقتصاد 
قابل توجهي رخ ندهد، كاهش نرخ ارز موقتي خواهد 
بود.  در نتيجه بانك مركزي به عنوان بازارساز بازار ارز 
كشور، نبايد اجازه دهد كه نرخ ارز داراي حباب منفي 
شده و به پايين تر از نرخ واقعي ارز سقوط كند؛ چرا كه اين 
اتفاق سبب منفي شدن حساب سرمايه، خروج سرمايه 
و خروج ارز از كشور خواهد شد. ضمن اينكه توليد ملي 
نيز به سبب افزايش واردات به شدت لطمه خواهد خورد.

كاهش رشد نقدينگي
در دومين ماه متوالي

نرخ رش��د حجم نقدينگي در آذرماه در شرايطي به رقم 
41.4 درصد رسيده است كه اين نرخ در دو ماهه ابتداي 
پاييز امس��ال )مهر و آبان 1400( به ترتيب 42.8 و 42 
درصد بوده است كه بيانگر تداوم روند كاهشي اين نرخ 
براي دو ماه متوالي در پاييز بوده اس��ت.  استفاده از آمار 
و و ارقام ب��راي بيان روندها در اقتص��اد امري معمول و 
پركاربرد است و اقتصاددانان و كارشناسان براي توضيح 
ش��اخص هاي اقتصادي و پيش بيني آينده از آن بهره 
مي برند. همچنين براي بررسي عملكرد دوره هاي زماني 
و دولت ها نيز اين آمار و ارقام بسيار كاربرد دارد. مقايسه 
آمارهاي پولي و بانكي در دولت هاي مختلف براي مقايسه 
عملكرد و كارايي سياست هاي اقتصادي نيز به كرات در 
مقالات و گزارش ها به كار گرفته مي شود. اما براي فهم 
بهتر و ارايه تصويري درس��ت از واقعيات بايد در انتخاب 
مبناي مقايسه وسواس زيادي به خرج داد.رشد نقدينگي 
و پايه پولي يكي از پربحث ترين مباحث اقتصاد ايران در 
چندسال اخير بوده است و به باور بسياري از كارشناسان 
عامل اصلي تورم مزمن اقتصاد ايران در دهه هاي گذشته 
بوده است. اما بايد توجه كرد در انتخاب معيار براي مقايسه 
نرخ رشد نقدينگي در دوره هاي مختلف به جاي استفاده 
از مقايسه عدد اس��مي و حجمي، بايد از آمار مربوط به 
متوسط رشد بهره برد. زيرا استفاده از عدد اسمي براي 
مقايسه باعث بزرگنمايي در واقعيت اقتصادي شده و آمار 
را مخدوش مي كند. به عنوان مثال آمار رشد نقدينگي 
نش��ان مي دهد كه ميزان نقدينگي از 3476 همت در 
اس��فند 99 به 3921 همت در مرداد 1400 رس��يده و 
در اي��ن مدت 5 ماه 445 هم��ت و روزانه معادل 2870 
ميليارد تومان بيشتر شده است. و در فاصله مرداد تا آبان 
نيز نقدينگي از 3921 همت به 4316 همت رس��يده و 
در اين س��ه ماه شهريور و مهر و آبان 1400 معادل 395 
همت و روزانه معادل 4340 ميليارد تومان افزايش داشته 
است. يعني در پنج ماه آخر دولت روحاني نقدينگي روزانه 
2870 ميليارد تومان و در س��ه ماه اول دولت رييس��ي 
نقدينگي روزانه 4340 ميليارد تومان رشد كرده است 
و رشد ميانگين نقدينگي در اين سه ماه دولت رييسي 
51 درصد بيشتر از ميانگين رشد روزانه نقدينگي در پنج 
ماه آخر دولت روحاني بوده است. در مقايسه فوق دو عدد 
روزانه و اسمي مبناي مقايسه قرار گرفته است كه مسلما 
عدد روزانه نقدينگي در مقايسه با عدد روزانه نقدينگي در 
دوره هاي گذشته بسيار بالاتر رفته است و همان مسائلي 
كه در خصوص غلط بودن مقايسه حجمي متغيرهاي 
اسمي مطرح است، در مقايسه فوق نيز برقرار مي باشد. بر 
اين اساس در خصوص مقايسه روزانه نقدينگي بهتر است 
ميانگين رشد روزانه در پنج ماهه اول سال با ميانگين رشد 

روزانه در سه ماهه بعد از آن مبناي مقايسه قرار گيرد. 



اين روزها وين اخبار مثبتي به كشور مخابره مي كند 
كه فعالان اقتصادي اين اخبار را سيگنال مثبت حساب 
مي كنند. س��يگنال هايي كه باعث شده دلار از هفته 
گذش��ته تا امروز روند نزولي به خود بگيرد. اين روند 
روي بازار س��رمايه نيز تاثير داشته و شاهد نوسان در 
قيمت سهام شركت هاي دلارمحور و صادراتي هستيم.

به گفته كارشناس��ان بازار س��رمايه افت قيمت دلار 
و اخب��ار مذاكرات و توافق به نفع بورس اس��ت. حتي 
مي تواند مس��ير معاملات را تغيير دهد. اما اين روزها 
بازار واكنش هاي جديدي نشان مي دهد كه ناشي از 

بي اعتمادي سرمايه گذاران است.
درنتيجه نمي توان گفت كه افت قيمت دلار و مذاكرات 
در ب��ازار تاثي��ري نداش��ته بلكه بي اعتم��ادي اجازه 
تاثيري گذاري نمي دهد. دولت و مسوولان بورسي به 
دنبال راهكار براي افزايش اعتماد بورسي هستند، پس 
در آينده مي توان تاثير كاهش قيمت دلار و اخبار توافق 
را روي بورس ديد. روز شنبه دلار در سقف 27 هزار و 
570 توماني در بازار آزاد قرار داشت. اما در ادامه مسير 
روند نزولي به خود گرفت و تا امروز دوشنبه به محدوده 

26 هزار تومان رسيد.
وزير خارجه ايران خبر از پذيرش برخي تضمين ها و 
مطالبات ايران از س��وي طرف هاي غربي داد تا روند 
نزولي دلار ش��دت گيرد. اكنون فعالان بازار س��هام 
نگران آن هستند كه اصلاح نرخ دلار تا كدام محدوده 
پي��ش خواهد رفت و آيا ممكن اس��ت ن��رخ دلار به 
كانال هاي كمتر از 25 هزار تومان برسد؟ و اين روند 
كاهشي چه تاثيري بر س��هم ها خواهد داشت؟ اين 
نگراني ها در حالي مطرح مي شود كه نرخ اين ارز در 
لايحه بودجه س��ال آينده كل كشور 2۳ هزار تومان 
برآورد شده اس��ت. در همين حال ديگر متغيرهاي 
بازار سرمايه از جمله نرخ بهره بين بانكي، قيمت هاي 
جهاني و حمايت هاي قانون بودجه از بازار س��رمايه، 
س��يگنال هاي مثبتي را به بازار ارس��ال مي كنند. با 
اين حال به نظر مي رسد روند بازار سرمايه همچنان 

به شدت تحت تاثير خبرهاي دلاري قرار دارد.

آيندهنرخدلارچگونهميشود؟
حميدرضا جعف��ري، كارش��ناس بازارس��رمايه در 
گفت وگوي اخي��ر خود مي گويد: پي��ش از اين براي 
دلار ي��ك اصلاح كوتاه مدت در منطقه 26 تا 27 هزار 
تومان ديده مي شد. نرخ روز گذشته دلار را هم مي توان 
يك محدوده حمايتي خوب براي اين ارز دانس��ت كه 
احتمال آن م��ي رود در همين محدوده به طور موقت 
متوقف شود. حدس من اين است كه دلار يك مثبت 
هم در كوتاه مدت پيش رو داشته باشد اما ديگر انتظار 
دلار بالاي ۳0 هزار توم��ان در كوتاه مدت را نداريم. از 
سمت ديگر هم منتظر آن هستيم تا نتيجه مذاكرات 
برجام مشخص شود زيرا خبر مثبت درباره برجام يك 
شوك منفي را به دلار وارد خواهد كرد. اما به طور كلي 
بايد گفت دلار طي يكي دو سال اخير در نرخ 2۱ هزار 

تومان كف سازي كرده است. 
وي ادامه مي دهد: همچنين با توجه به مسائل بودجه 
و نرخ نيمايي دلار، به نظر نمي رس��د حتي اگر دلار به 
نرخ هاي پايين تر هم برود بتواند در سطوح كمتر از 2۳ 
يا 2۴ هزار تومان بايستد و تثبيت شود. حتي احتمال 
قرار گرفتن دلار در چنين روند نزولي هم پايين است و 
تقريبا كسي در بازار سهام روي چنين روندي حساب 
نمي كند. به اعتقاد من ممكن است شوك خبري دلار را 
به 22 يا 2۳ هزار تومان هم برساند اما اين كاهش قيمت 
مقطعي و از جنس يك روزه است به نحوي كه يك روز 
اين كاهش را تجربه مي كند خيلي روي آن معامله اي 
نمي شود و سپس نرخ به سمت بالا بازمي گردد. به طور 
كلي هم مسائل بودجه اي و كارهاي دولت حاكي از آن 
اس��ت كه ما همچنان با تورم مواجهيم زيرا چاپ پول 
هم هنوز متوقف نشده و به اين آساني هم نخواهد شد.

اين كارش��ناس بازارهاي مالي توضيح مي دهد: به 
احتمال زياد سال آينده نيز سال تورمي خواهد بود. 
در ايده هايي كه از افراد نزديك به دولت مي شنويم 
هم دلار در انتهاي چهار ساله اول يعني پايان دولت 
سيزدهم 60 هزار تومان برآورد مي شود كه تقريبا 
ت��ورم حداقل زير 20 درصدي در س��ال را نش��ان 
مي دهد. البته بعيد است و به نظر مي رسد سال بعد 
هم سالي تورمي با نرخ بالاي 20 درصد خواهد بود. 
اما به هر حال اگر همين ميزان را هم فرض بگيريم 
در نتيجه اگر نرخ دلار دس��تكاري نشود و بي دليل 
از آن حمايت و دلار به بازار تزريق نش��ود، بتواند با 
تورم حركت كند و در پايان چهار ساله دولت فعلي 
60 هزار توم��ان را ببيند. در واقع ما از تورم خلاص 
نمي شويم و بعيد هم به نظر مي رسد سياست هاي 

دولت بتواند روند رشد تورم را متوقف كند.

دلارچهتاثيريرويبورسدارد؟
جعفري اظهار مي كند: از آنجا كه بيشتر شركت هاي 
بازار س��رمايه ما نرخ دلار نيماي��ي را در صورت هاي 
مالي درج و محاسبه مي كنند و فكر نمي كنم نرخ آزاد 
در صورت هاي آنها نشس��ته باشد، سودسازي خوبي 
دارند. در واقع بيش از آنكه نرخ دلار براي س��هام اين 
شركت ها ترس آور باشد، اين نرخ هاي جهاني هستند 
كه ممكن است نگراني هايي ايجاد كنند. اگرچه نفت 
نشانه هاي منفي ندارد اما ممكن است قيمت فلزات يا 
كاموديتي هاي ديگر افت داش��ته باشند كه البته اين 
هم هنوز اتفاق نيفتاده و قيمت ها رو به بالا هس��تند. 
سال آينده هم احتمالا اين روند با يك شيب صعودي 
به سمت بالا ادامه دارد. اما در هر صورت قيمت جهاني 
كاموديتي ها براي ما مهم تر است. فعلا بازار ما مشكل 
خاصي ندارد و در بيش��تر سهم ها به ويژه بزرگان بازار 
مانند فولاد و پتروش��يمي ها وضعيت خوب اس��ت و 
برخي به قيمت هستند و برخي حتي ارزان تر . اما فعلا 

اين شركت ها مشكل سودسازي ندارند.
اين كارش��ناس بازارهاي مالي تاكي��د مي كند: در 
كليت بازار هم صنايع كوچك ب��ا توجه به اينكه از 
خرداد سال گذشته 70 تا ۸0 درصد از ارزش خود 
را از دس��ت داده اند، خيلي ريسكي نيستند. به اين 
معنا كه در قيمت هايي قرار گرفته اند كه نوس��انات 

اندك دلار تاثير زيادي روي آنها ندارد.

وي ادامه مي دهد: فكر مي كنم كف بازار تقريبا ساخته 
شده اس��ت. به همين علت چش��م انداز بازار سهام را 
به طور كلي مثبت مي بينم. اما بازار طي يكي دو هفته 
آينده احتمالا در همين محدوده ها درجا مي زند و روز 
گذش��ته هم كمي كم رمق بود. اگر چه حمايت هايي 
روي فولاد انجام شد اما به طور كلي انتظار آن را ندارم 
بازار در حال حاضر در روند مثبت عجيبي قرار گيرد. 
احتمالا در همي��ن محدوده ها باقي مي ماند و طي دو 
هفته آتي ممكن است پايين تر هم بيايد اما شاخص 
مينيمم جديدي نخواهد زد و در همين محدوده بازي 
خواهد كرد. جعفري مي گويد: در مجموع اما احتمال 
يك رش��د خوب وجود دارد؛ اگر خبر برجامي خوبي 
مخابره ش��ود بازار به واسطه بحث هاي سياسي رشد 
مي كند. اگر قرار باشد دلار در همين حدود باقي بماند 
يا اندكي به سمت بالا بازگردد اما تاثير زيادي روي بازار 
ندارد. در اقع اگر دلار نوسان عجيبي نداشته باشد، بازار 
سهام مطلوب ترين بازار براي سرمايه گذاري خواهد 
بود. ممكن اس��ت شاخص كل تا ۱/5 ميليون واحد را 
راحت طي كند و يك حركت مثبت دو ماهه را پشت 
سر بگذارد و حتي تا بعد از عيد هم طول بكشد اما اينكه 
چه زماني مساله برجام حل مي شود و پيشرفت سياسي 
حاصل مي شود مسائلي است كه بايد منتظر آن باشيم.

در حال حاضر هم س��هام ريسك بالايي ندارند. البته 
كل سهام بازار مد نظر ما نيست اما در صنايع مختلف 
مي توان ش��ركت هاي خوب زيادي پيدا كرد كه براي 
خريد مناسب باشند. به هر حال بازار مي تواند با روند 
تورم مسير خوبي را طي كند. اگر بتوانند در اين ميان 
راهكارهاي عملي خوبي هم براي صنايع ايجاد كنند با 
وجود افت قيمتي فعلي شايد شرايط بهتري را بتوانند 
در سال هاي آينده تجربه كنند. فعلا اما در كوتاه مدت 

ريسك زيادي براي بازار نمي بينيم.
اين كارشناس بازارهاي مالي توضيح مي دهد: شاخص 
هم وزن چندان دلاري نيس��ت بلكه شاخص كل كه 
به عنوان مثال صنعت پتروشيمي وزن زيادي در آن 
دارد، دلاري است. اتفاقا هر چه در رابطه با بحث هاي 
برجامي گره گشايي شود بايد شاخص هم وزن اصولا 
بالاتر رود چون صنايع كوچك در اين بخش اثر زيادي 
دارن��د. خصوصا خودرويي ها ك��ه در حال حاضر هم 
خيلي در بازار پررنگ هستند. با اين حال اما اين گروه 
روز گذشته در بازار منفي بودند. به نحوي كه در ابتداي 

معاملات اندكي در محدوده مثبت بازي كردند و بعد از 
آن حتي در روند كاهشي قرار گرفتند. بايد تاكيد كرد 
كه خبره��اي خوب از برجام و كاهش نرخ دلار به نفع 
صنايعي مانند خودرويي هاست. اما با توجه به رشدي 
كه بازار طي هفته اخير داشته و اينكه پول زيادي نيز 
همزمان وارد نش��ده اس��ت، اين روند طبيعي به نظر 
مي رسد. وي اظهار مي كند: ميانگين پول در گردش 
در بازار بالا نيست و از همين رو نمي تواند حركت هايي 
با برد بلند را ايجاد نكند. طبيعي است بعد از چند روز 
مثبت، س��ودگيري در بازار زياد مي ش��ود زيرا مردم 
توقع رشد بيشتر را ندارند و پول جديدي هم به عنوان 
پشتوانه رشدهايي كه رخ داده وارد نمي شود. در واقع 
هنوز حجم پول ورودي به بازار و ارزش معاملات خيلي 
بالا نيست و در نتيجه توقع رشد پايدار را از بازار نداريم، 
اما اميدوارم خبر خوبي برس��د ك��ه بتواند حجم پول 
ورودي به بازار را افزايش دهد. اين خبر مي تواند برجامي 
باشد كه البته نه مي توان آن را تاييد و نه مي توان تكذيب 
كرد و در واقع غيرقابل پيش بيني است . اما اگر حجم 
معاملات بتواند بالاي چهار هزار ميليارد تومان تثبيت 
شود مي ش��ود با خيال راحت اميدوار بود و سناريوي 
مثبتي كه براي ش��اخص كل تا بعد از عيد گفته شد 
اتفاق بيفتد. جعف��ري اضافه مي كند: اما اكنون با اين 
حجم پول برد حركت هاي بازار كم است. مثلا براي دو 
روز مي توان سهمي را مثبت كرد اما پس از آن فروخته 
مي شود و معامله گران به سمت سهم ديگري مي روند 
زيرا پول زيادي در بازار نيست. اين مشكلي است كه 
هنوز حل نشده اس��ت.طي روزهاي اخير ميانگين 
بالاي سه هزار ميليارد تومان معامله اندكي خوشايند 
بود اما هنوز عدد بزرگي نيس��ت. به ويژه با توجه به 
ميانگين ۱5 و ۱6 هزار ميليارد توماني معاملات در 
سال گذشته. از همين رو بايد اين مساله اصلاح شود. 
بازار س��هام نيازمند يك خبر نيرومند است تا دوباره 
پول را جذب كند. پول به راحتي وارد بازار نمي شود. 
كمك هاي بيروني از سمت دولت يا اقدامات سازمان 
بورس در نهايت روي چند سهم شاخص ساز متمركز 
مي شود كه مي تواند عدد شاخص را مثبت نگاه دارد 
اما كمكي به ب��ازار نخواهد كرد. بايد كمي صبر كرد. 
خبرهايي كه طي اين دو هفته مخابره مي شود بسيار 
مهم اس��ت و در همين حال ميزان پولي كه بايد در 
بازار جذب شود نيز از اهميت بالايي برخوردار است.
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تأثيررفعتحريمها
برافزايشPبهEبازارسرمايه

نويد خاندوزي، كارشناس بازارسرمايه با اشاره به تأثير 
رفع تحريم ها بر بازار س��رمايه گفت: تحليل  و رويكرد 
فعالان بازار سرمايه از موضوعات بيشتر بدبينانه است 
و در حال حاضر بيش��تر به اثر منفي كاهش نرخ ارز در 
سودآوري شركت ها بسنده شده است؛ در حالي كه به 
اين تحليل دو ايراد عمده وارد است. خاندوزي ادامه داد: 
نخست اينكه، مبناي محاسبه ارز شركت ها براساس 
دلار نيمايي اس��ت و بعيد به نظر مي رس��د با توجه به 
بودجه ۱۴0۱، تغييرات عجيب و غريب��ي در نرخ ارز 
نيمايي رخ دهد. نكته دوم، كاهش يا رفع تحريم ها اگر 
به شكل واقعي رخ دهد، اثرات مفيدي در اقتصاد كشور 
دارد. بخش مهمي از اينها، اثراتي است كه به طور مستقيم 
به شركت ها و موضوعاتي همچون كاهش هزينه هاي 
حمل و بيمه ش��ركت ها، تخفيف هايي كه شركت ها 
به دليل تحريم ها به واس��طه ها پرداخت مي كردند و 
افزايش مقدار فروش آنها باز مي گردد. بنابراين، جميع 
اين موضوعات اثر كاهش نرخ ارز را جبران مي كند. او با 
اشاره به كسري بودجه دولت و اثر آن در بودجه ۱۴0۱ 
تصريح كرد: اكنون با دولت بي پولي مواجه هستيم كه 
براي رفع كسري بودجه خود دست به اقداماتي زده كه 
در مواردي منطقي نبوده اس��ت. به نظر مي رسد رفع 
تحريم ها و كاهش فشار بر دولت به رفتار منطقي دولت 
و بهبود روابط دولت با شركت ها مي انجامد و در نتيجه، 
اموري همچون كاهش چاپ اوراق، فش��ار كمتري به 
شركت هاي دولتي يا ش��به دولتي و بازار وارد مي كند 
به گفته اين كارشناس ارش��د بازار سرمايه، اگرچه در 
كوتاه مدت اثر رواني به دلي��ل كاهش نرخ ارز متوجه 
بازار باشد، اما با درنظر گرفتن موضوعات مطرح شده، 
در ميان  مدت و بلندمدت رف��ع تحريم ها به نفع بازار 
سرمايه به طور خاص و اقتصاد كشور به طور عام خواهد 
بود. او با اشاره به اينكه رفع تحريم ها بر چه صنايعي تأثير 
ملموس تري خواهد گذاشت، اذعان كرد: رفع كامل يا 
بخشي از تحريم ها، اثرگذاري جمعي بر كل بازار و صنايع 
دارد؛ زيرا رشد اقتصادي را تقويت مي كند. از بُعد رواني، 
صنايع بانكي و خودرويي تأثيرپذيرتر خواهند بود. اما از 
بُعد عملياتي، گروه هاي پتروش��يمي، فلزات و فولاد و 
حتي حمل و نقل از اين موضوع نفع خواهند برد. مدير 
سرمايه گذاري بيمه كوثر با اشاره به اثر رفع تحريم ها در 
ميان مدت، خاطرنشان كرد: از آنجا كه سرمايه گذاري 
بيش��تري در بازار به تبع رفع تحريم ها در بازار انجام 
خواهد ش��د، كل بازار از اين موضوع منتفع مي شود. 
خاندوزي خاطرنشان كرد: توافقات و كاهش نرخ ارز 
منجر به كاهش تورم مي شود، در نتيجه در پي كاهش 
تورم، نرخ سود به عنوان يك بازار رقيب بدون ريسك 
كاهش پيدا مي كند كه همين امر، افزايشP به E بازار 
را در پي خواهد داشت و اين موضوعي است كه از نگاه 
فعالان بازار سرمايه و محاسبات آنها مغفول مانده است.

مزايايواگذاري
املاكشهرداريدربورسكالا

محمد باقري كارشناس بازار سرمايه معتقد است كه با 
عرضه املاك نهادهاي مختلف از جمله شهرداري ها در 
بورس كالا، رويه قيمت گذاري هاي غيركارشناسي پايان 
مي يابد و همه شهروندان مي توانند در عرضه هاي املاك 
ش��هرداري حضور يابند و از سوي ديگر به دليل كشف 
منصفانه قيمت ها، هم خريدار و هم فروشنده از شركت در 
حراج املاك در بورس كالا رضايت خواهند داشت. باقري 
اظهار داشت: اينكه در مزايده هاي سنتي، درجه شفافيت 
در حد معقولي نيس��ت و به نوعي امكان هر نوع اشتباه 
عمد يا غيرعمدي نيز در اين رويه هاي دس��تي وجود 
داشته باشد، امري غير قابل انكار است اما امروز شاهد 
هستيم كه ش��هرداري تهران براي فروش املاكش در 
بستر شفاف و شيشه اي بورس كالا پيشقدم شده كه اين 
دست اقدامات براي مقابله با رانت و فساد بايد در اقتصاد 
كشور مورد تشويق قرار گيرد.  اين كارشناس بازار سرمايه 
افزود: در روال گذش��ته، مزايده املاك شهرداري ها به 
شيوه هايي غيرشفاف واگذار مي شد و امكان اطلاع رساني 
گسترده و حضور برابر همه متقاضيان وجود نداشت؛ اين 
بدان معناس��ت كه واگذاري املاك نهادهاي مختلف 
به روش هاي سنتي در برخي اوقات، حتي بدون انجام 
تشريفات قانوني و با قيمت هايي غيركارشناسي واگذار 
شده كه خوشبختانه اين رويه غلط در حال اصلاح است. 
باقري با اشاره به اينكه ناكارآمدي كه از ناحيه واگذاري 
املاك در گذش��ته رُخ داده، تصميم عرضه املاك در 
بستري شفاف را جدي تر كرد، اظهار كرد: همين مساله 
باعث شد شهرداري تهران اعلام كند املاك خود را در 
بورس كالا عرضه مي كند تا همه فرآيندهاي معاملاتي 
شفاف شود. به گفته اين كارشناس بازار سرمايه با عرضه 
املاك در بورس كالا، توان تقاضا بهبود مي يابد و امكان 
حضور بيشتر متقاضيان در اين بازار فراهم مي شود. باقري 
يكي از مزيت هاي عرضه املاك شهرداري در بورس كالا 
را اطمينان از انتقال قطعي دانست و مي گويد: در بورس 
كالا فروش و واگذاري ام��لاك به صورت قطعي انجام 
مي شود و با شفاف شدن معاملات، اطلاع رساني بهتر و 
امكان بازاريابي از سوي كارگزاران بازار سرمايه به مرور 
اس��تقبال خوبي از عرضه  املاك به وجود خواهد آمد. 
وي همچنين عنوان مي كند: فروش املاك شهرداري 
قبلًا با قيمت هاي غيركارشناسي و به طرق مختلفي 
انجام مي ش��د كه در اين مزايده ها، حقوق شهرداري و 
شهروندان پايمال مي شد. در اين طيف از واگذاري ها، 
افراد يا نهادها به عنوان طلبكار از شهرداري، املاكي 
را به عنوان تس��ويه بدهي در اختيار مي گرفتند كه 
ارزش آن املاك بيش��تر از ميزان طل��ب آنها بود و 
به اين ترتيب با شفاف س��ازي اين رويه ها، به كليت 
اقتصاد و شهرداري و شهروندان كمك مي شود. اين 
كارشناس بازار سرمايه در پايان تاكيد مي كند: با عرضه 
املاك در بورس كالا، رانت هاي ناشي از قيمت هاي 
غيركارشناس��ي پايان مي يابد و قيمت ها متناسب 
با ارزش واقعي مِلك، تعيين خواهد ش��د. در بورس 
كالا همچنين قيمت هاي كشف شده به همراه ساير 
اطلاعات معامله و ملك به صورت كامل ثبت مي شود.

پرداختسودسهامداران
بهطورگروهيدركوتاهترينزمان

 مجيد عشقي، رييس سازمان بورس و اوراق بهادار، 
با اشاره به تغييرات سريع در بازار سرمايه طي ۳-2 
سال اخير اظهار كرد: افزايش ذينفعان بازار سرمايه 
به حدود 60 ميليون نفر، از جمله اين تغييرات مهم 
بوده است. از اين رو، زيرساخت هاي فعلي براي ارايه 
خدمات به اين جامعه بزرگ سهامداري بايد خيلي 
متفاوت با قبل شود. بنابراين، بازنگري در زيرساخت ها 
بي��ش از پيش ضروري و لازم به نظر مي رس��د. او با 
اشاره به اينكه پرداخت سود نقدي يكي از موضوعات 
مهم است، تصريح كرد: در لايحه بودجه امسال، يك 
بند آمده است كه پس از تصويب در صحن مجلس، 
پرداخت س��ود نقدي س��هامداران از طريق سامانه 
س��جام و به صورت متمركز انجام مي شود. به گفته 
رييس سازمان بورس، در شش ماهه دوم سال جاري، 
پرداخت سود نقدي سهامداران نسبت به شش ماهه 
نخست سال سرعت و شتاب بيشتري داشته و بيش 
از نيمي از شركت هاي بورسي از طريق سامانه سجام 
اقدام به پرداخت س��ود به سهامداران خود كرده اند. 
او افزايش س��رمايه از محل آورده نق��دي را از ديگر 
دغدغه هاي بازار سرمايه برشمرد و ابراز كرد: از طريق 
پروژه هايي كه در ش��ركت س��پرده گذاري مركزي 
اوراق بهادار و تس��ويه وجوه تعريف شده است، اميد 
مي رود شاهد پرداخت گروهي و همچنين دريافت 
از جمعيت بالا باشيم. عشقي با اشاره به اينكه حفظ 
حقوق س��هامداران يكي از ماموريت هاي سازمان 
است، خاطرنشان كرد: گاهي س��ود سهامداران به 
دليل روش هاي عجيب و غريب پرداخت س��ود، در 
حساب خود شركت ها رسوب مي كند. پرداخت سود 
از طريق سامانه هاي پرداخت گروهي سبب مي شود 
اين موضوع رخ ندهد و افراد زيادي در كوتاه ترين زمان 
ممكن سود خود را دريافت كنند. او اظهار اميدواري 
كرد: اميد مي رود با توس��عه زيرس��اخت ها، از سال 
آينده مشكلي براي پرداخت سود سهامداران پيش 
نيايد و فرآيند به گونه اي تعريف شده كه هيچ منابعي 
در سمات يا شركت ها رسوب نكند. به بياني ديگر، 
پس از استخراج ليست سهامداران، منابع بلافاصله 
به حساب آنها واريز شود. به گفته رييس سازمان 
بورس، در شش ماهه دوم سال جاري، پرداخت سود 
نقدي سهامداران نسبت به شش ماهه نخست سال 
سرعت و شتاب بيشتري داشته و بيش از نيمي از 
شركت هاي بورسي از طريق سامانه سجام اقدام به 
پرداخت سود به سهامداران خود كرده اند او افزايش 
سرمايه از محل آورده نقدي را از ديگر دغدغه هاي 
بازار سرمايه برشمرد و ابراز كرد: از طريق پروژه هايي 
كه در شركت سپرده گذاري مركزي اوراق بهادار و 
تسويه وجوه تعريف شده است، اميد مي رود شاهد 
پرداخت گروهي باش��يم. عشقي اظهار اميدواري 
كرد: اميد مي رود با توس��عه زيرساخت ها، از سال 
آينده مش��كلي براي پرداخت س��ود سهامداران 
پيش نيايد و پروسه به گونه اي تعريف شده كه هيچ 
منابعي در سمات يا شركت ها رسوب نكند. به بياني 
ديگر، پس از اس��تخراج ليست سهامداران، منابع 

بلافاصله به حساب آنها واريز شود.

برنامهدولتبرايعرضه
كلزنجيرهفولاددربورس

لطف الله سياهكلي، عضو كميسيون صنايع و معادن 
مجلس به ت��لاش دولت براي حذف قيمت گذاري 
دستوري اشاره كرد و افزود: با عرضه كل محصولات 
ف��ولادي در ب��ورس كالا، آمارهاي اي��ن بخش و 
ميزان مصرف و مازاد نياز داخل ش��فاف مي شود. 
وي افزود: دولت اگ��ر تصدي گري خود در اقتصاد 
را كاهش دهد و اصل ۴۴ قانون اساس��ي را رعايت 
كند، شاهد س��اماندهي بازارهاي كالايي كشور به 
كمك بازار س��رمايه خواهيم بود. سياهكلي ادامه 
داد: بايد به بخش خصوصي اعتماد كرد و اجازه داد 
تا بخش خصوصي با سياست گذاري و برنامه ريزي 
مناسب بتوانند چشم انداز روشني را از توليد و روند 
بازارها داشته باشد. اين نماينده مجلس با تاكيد بر 
نظارت دولت بر بازار فولاد اظهار داشت: از آنجايي 
كه معاملات در بورس كالا مانند يك تالار شيشه اي 
شفاف و روشن است، دولت نيز بايد با رصد معاملات 
در بورس اجازه دهد كه قيمت ها در تقابل عرضه و 
تقاضا كشف شود و بر مبناي داده هاي موثق اقدام 
به سياست گذاري مطلوب كند. به گفته اين عضو 
كميسيون صنايع و معادن مجلس، در قانون جهش 
توليد مسكن امكان پيش خريد مصالح ساختماني 
همچون فولاد و س��يمان در بورس كالا ديده شده 
كه اين موضوع مي تواند اقدامي بزرگ در راستاي 
ساماندهي موثر بازار مسكن و توليد در اين بخش 
باشد سياهكلي در پايان به بازار سيمان اشاره كرد 
و گفت: پس از عرضه كل س��يمان كشور در بورس 
كالا شاهد آن هستيم كه سوءاستفاده ها در بخش 
توزيع س��يمان با قيمت هاي بالا به پايان رسيده و 
امروز تعادلي مطلوب در اين بازار حكمفرما ش��ده 
است. با اعتراض گسترده مسوولان و فعالان حاضر 
در بازار سرمايه نسبت به قيمت گذاري دستوري، 
ح��ذف اين نوع قيمت گذاري از آغ��از به كار دولت 
سيزدهم در دس��تور كار تيم اقتصادي قرار گرفت 
و اقدامات مثبتي در راس��تاي لغو هر چه سريع تر 
اين نوع قيمت گذاري در اكث��ر محصولات به كار 
گرفته ش��د.طرح حذف قيمت گذاري دستوري با 
عرضه كامل س��يمان در بورس كالا، رنگ واقعيت 
به خود گرفت. پس از تصميم دولت مبني بر عرضه 
كل سيمان كش��ور در بورس كالا كه با ابلاغيه نهم 
شهريور ماه امسال از سوي وزارت صمت اجرايي و 
اثرات خروج صنعت سيمان از نظام قيمت گذاري 
دستوري در رشد عرضه ها و تعادل بازار نمايان شد، 
اين بار دولت تصميم گرفته است كه در گام دوم در 
راستاي حذف قيمت گذاري دستوري از اقتصاد، كل 

زنجيره توليد فولاد را به سمت بورس هدايت كند.

»تعادل«عواملتاثيرگذاررويسهامصادراتمحوررابررسيميكند

قيمت دلار تاثيري روي بورس دارد؟

افتشاخصبورسادامهدارد
شاخص كل بازار بورس در س��ومين روزكاري هفته 
يعني دوشنبه، ۱۸ بهمن ماه با هفت هزار و 56۱ واحد 
كاهش، در جايگاه يك  ميلي��ون و 27۴ هزار واحدي 
قرار گرفت. در معاملات اين روز بيش از پنج ميليارد و 
56۱ ميليون س��هم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش 
۳۴ هزار و ۴52 ميليارد ريال داد و ستد شد. همچنين 
ش��اخص كل )هم وزن( با 2 هزار و 5۱5 واحد كاهش 
به ۳2۳ هزار و ۹۸۴ واحد و شاخص قيمت )هم وزن( 
با يك هزار و 57۸ واحد افت به 20۳ هزار و 2۹۸ واحد 
رسيد. ش��اخص بازار اول، هش��ت هزار و 20 واحد و 
ش��اخص بازار دوم، هفت ه��زار و 55۴ واحد كاهش 
داشت. علاوه بر اين در بين همه نمادها، توسعه معادن 
و فلزات با نماد »ومعادن« با ۳۱5 واحد، پالايش نفت 
تهران با نماد »ش��تران« با 255 واحد، پتروش��يمي 
بوعلي س��ينا با نماد »بوعلي« با ۱۴۱ واحد، پالايش 
نفت اصفهان با نماد »ش��پنا« با ۱0۴ واحد، خدمات 
انفورماتيك با نماد »رانفور« با ۸6 واحد و پتروشيمي 
پارس با نماد »پارس« با 6۹ واحد تاثير مثبت بر شاخص 
بورس داشتند. در مقابل، فولاد مباركه اصفهان با نماد 
»ف��ولاد« با يك ه��زار و 6۸5 واحد، ملي صنايع مس 
ايران با نماد »فملي« با ۸00 واحد، ايران خودرو با نماد 
»خودرو « با 52۸ واحد، گسترش نفت و گاز پارسيان 
با نماد »پارسان« با 5۱6 واحد، پتروشيمي پرديس با 
نماد »ش��پديس« با ۴۱۴ واحد و پتروشيمي نوري با 
نماد »نوري« با ۳۴۴ واحد تاثير منفي بر شاخص بورس 
همراه ش��دند. برپايه اين گزارش، در اين روز شركت 
ايران خودرو با نماد »خ��ودرو«، پالايش نفت تهران 

با نماد »شتران«، س��ايپا با نماد »خساپا«، گسترش 
سرمايه گذاري ايران خودرو با نماد »خگستر«، پالايش 
نفت بندرعباس با نماد »شبندر«، پالايش نفت اصفهان 
با نماد »ش��پنا«، بانك تجارت با نماد »وتجارت« در 
نمادهاي پرتراكنش قرار داشتند. گروه خودرو هم در 
معاملات امروز صدرنشين برترين گروه هاي صنعت شد 
و در اين گروه يك ميليارد و 7۸2 ميليون برگه سهم 

به ارزش سه هزار و 76۳ ميليارد ريال داد و ستد شد.

فرابورسكاهشيشد
روز دوش��نبه ش��اخص فرابورس بيش از چهار واحد 
كاهش داشت و بر روي كانال ۱7 هزار و ۳7۳ واحد ثابت 

ماند. شركت بيمه پاس��ارگاد با نماد »بپاس«، توسعه 
معادن و فلزات با نماد »تجلي«، توسعه سامانه نرم افزاري 
نگين با نماد »توسن«، توليد برق عسلويه مپنا با نماد 
»بمپنا«، صنايع ماديران با نماد »ماديرا«، فرآورده هاي 
غذايي و قند چهارمحال با نماد »قچار« و جنرال مكانيك 
با نماد »رنيك« با تاثير مثبت بر شاخص فرابورس همراه 
بودند. همچنين پتروشيمي زاگرس با نماد »زاگرس«، 
اعتباري ملل با نماد »وملل«، فراب��ورس ايران با نماد 
»فرابورس«، توليد نيروي برق دماوند با نماد »دماوند«، 
پليمر آريا ساس��ول با نماد »آريا«، پتروش��يمي تخت 
جمشيد با نماد »شجم« و زغال سنگ پرورده طبس با 
نماد »كزغال« تاثير منفي بر شاخص فرابورس داشتند.

افتدوبارهارزشسهامعدالت
در پايان معاملات روز دوش��نبه بازار سهام، ارزش سهام 
عدالت در مقايسه با روز گذشته، 0.5درصد كاهش يافت 
و ارزش س��بد 5۳2هزار توماني، ي��ك ميليون توماني و 
۴۹2هزار توماني سهام عدالت به ترتيب به ۱۱ ميليون 
و ۸7۴هزار تومان، 22 ميلي��ون و ۳6۹هزار تومان و ۱۱ 
ميليون و ۸هزار تومان رس��يد. با احتساب اين موضوع، 
ارزش 60درصد قابل فروش سبد 5۳2هزار توماني سهام 

عدالت به 7 ميليون و ۱2۴هزار تومان رسيده است.

معاملاتامروزچهشكليبهخودميگيرد؟
مجتبي ديبا، كارشناس و فعال بازار سرمايه روند شاخص كل 
را بررسي كرد و گفت: در نيمه دوم معاملات بورس روز گذشته 
با وجود فشار فروش در بازار، قيمت ها تغييري نداشتند. اين 
موضوع نشان مي دهد سهامداران تمايلي به فروش سهام خود 
در قيمت هاي فعلي ندارند. وي بيان كرد: از طرفي ديگر، با 
توجه به كاهش چشمگير حجم معاملات روز گذشته، به نظر 
مي رسد اگر حجم معاملات حداقل به محدوده قبلي خود 
يعني محدوده چهار هزار ميليارد تومان بازنگردد، بازاري رنج 
و خنثي در طي روزهاي آينده خواهيم داشت. همچنين اگر 
حجم معاملات در رقمي بالاتر از چهار هزار ميليارد تومان ثبت 
شود، روند بازار طي هفته هاي آينده صعودي شده و ريسك 
معاملات كاهش خواهد يافت. ديبا در انتها خاطرنشان كرد: 
انتظار مي رود بازاري با روند نزولي پيشروي سهامداران باشد 
اما اين به معنا نيست كه بورس با فشار فروش همراه شود. در 
چنين مقطعي سهامداران تمايلي به فروش ندارند و منتظر 

هستند تا سهام شان به سطوح ارزنده اي صعود كند.



 گروه راه و شهرسازي|
 در شرايطي كه پروازهاي داخلي و خارجي در پي گسترش 
واكسيناس��يون در كش��ور، از ابتداي آذر س��ال جاري با 
پروتكل هاي خاصي از جمله لزوم ارايه تست كرونا انجام 
مي ش��ود، اما در پي شيوع س��ويه جديد كرونا در كشور، 
ستاد مبارزه با اين بيماري اعلام كرده است كه محدوديت 
60 درصدي ظرفيت در پروازه��اي داخلي دوباره اعمال 
خواهند شد. در اين حال، در حمل و نقل مسافري جاده اي 
به غير از لزوم تهيه بليت با استفاده از سامانه اميد هيچ گونه 
غربالگري صورت نمي گيرد. در همين حال، حمل و نقل 
مسافر در بخش دريايي اما با تشديد سختگيري ها در دوران 

اميكرون مواجه شده است.
عباس شيراوژن، سخنگوي ستاد ملي مبارزه با كرونا در يك 
برنامه تلويزيوني از اعمال مجدد محدوديت 60 درصدي 
صندلي در پروازهاي داخلي خبر داده و گفته اس��ت: اين 
محدوديت به م��دت 2 هفته اعمال مي ش��ود. بايد ديد 
ايرلاين ها مجددا اين محدوديت را با افزايش قيمت جبران 
مي كنند يا خير؟ وي با بيان اينكه درمورد ورودي مرزهاي 
هوايي، زميني و دريايي تأكيد شد كه سلامتي مسافران 
تأمين شود، افزود: درباره حمل و نقل عمومي نگراني هايي 
وجود داش��ت مبني بر اينك��ه مق��ررات و پروتكل هاي 
بهداشتي رعايت نمي شود؛ در جلسه ستاد كرونا تأكيد شد 
دستگاه هاي مربوطه بر رعايت جدي تر مقررات بهداشتي 

در مترو و اتوبوس نظارت بيشتري داشته باشند.
به گزارش تس��نيم، آبان ماه س��ال گذش��ته و ب��ا اعمال 
محدوديت 60 درص��دي در پروازهاي داخلي، ايرلاين ها 
قيمت بليت را 10 درصد به طور اسمي و چند برابر اين رقم 
را در واقعيت افزايش دادند. حال بايد ديد محدوديت دوباره 
اس��تفاده از 60 درصد صندلي هاي پروازي چه تاثيري در 
قيمت بليت هواپيما مي گذارد؟ به گزارش »تعادل«، دهم 
آبان سال جاري، س��تاد ملي مقابله با كرونا اعلام كرد كه 
پروتكل هاي بهداشتي براي همه شقوق حمل و نقل درون 
شهري و برون ش��هري با توجه به توسعه واكسيناسيون 
در كش��ور از اول آذر ماه س��ال جاري تغيير خواهد كرد و 
ظرفيت هاي محدود شده ناوگان هوايي، جاده اي و ريلي و 
همچنين تاكسي هاي درون شهري افزايش خواهد يافت. به 
اين ترتيب، محدوديت انجام پروازها با ظرفيت 60 درصدي 
از اول آذر ماه برداش��ته ش��د و بليت هواپيما پس از فراز و 
فرودهايي، در نهايت با كاهش حدود 10 درصد مواجه شد.

براساس پروتكل هاي ابلاغ ش��ده در آبان ماه سال جاري، 
محدوديت ظرفيت حمل مسافر توسط قطار، اتوبوس و 
هواپيما با توجه به وضعيت پوشش واكسيناسيون عمومي و 
براساس مصوبات ستاد مقابله با كرونا در نظر گرفته مي شود. 
در تبصره 1 اين مصوبه اخير تصريح شده بود كه پذيرش 
مسافر در سفرهاي برون ش��هري )شناورها، اتوبوس ها و 
قطار( حداكثر ۸0 درصد ظرفيت خواهد بود تا زماني كه 
پوشش واكسيناسيون عمومي به بيش از ۸0 درصد برسد 
و در آن زم��ان ظرفيت پذيرش در اي��ن بخش ها به 100 
درصد خواهد رس��يد. اما در هواپيما پذيرش مسافر 100 
درصد اس��ت. البته كوپه هاي قطار براي خانواده ها شامل 
محدوديت مذكور نيست. در بخش هاي ديگر پروتكل ابلاغ 
شده رعايت فاصله گذاري بين افراد در پايانه هاي مسافري و 
ديگر حوزه هاي مرتبط با حمل و نقل و رعايت پروتكل هاي 

بهداشتي مانند ماسك و غيره نيز اشاره شده بود.

    سفرهاي اتوبوسي غربالگري ندارد
در اين ح��ال، آنگونه كه احمدرض��ا عامري، رييس 
اتحاديه تعاوني هاي مسافري با اشاره به اتصال سفرهاي 

اتوبوسي بين شهري به سامانه اميد و جلوگيري از سفر 
كرونايي ها، اعلام كرده است: مسافران در پايانه هاي 
مسافري غربالگري نمي شوند. عامري در گفت وگو با 
ايسنا اظهار كرد: پروتكل هاي جديدي براي سفرهاي 
جاده اي بين ش��هري با استفاده از وسايل حمل و نقل 
عمومي مانند اتوبوس ابلاغ نشده است و بر اساس همان 

شرايط قبلي اجرا مي شود.
وي افزود: در شرايط كنوني و در فصل زمستان معمولا 
سفرهاي اتوبوسي كاهش پيدا مي كند و هر قدر به اسفند 
ماه و پايان سال نزديك تر مي شويم اين سفرها كمتر و 
كمتر مي ش��ود چرا كه مردم عمدتا س��فرهاي خود را 
براي ايام نوروز برنامه ريزي مي كنند. علاوه بر آن شيوع 
ويروس جديد كرونا با نام اميكرون سبب شده تا سفرهاي 
بسيار كمتري انجام  شود. رييس اتحاديه تعاوني هاي 
مس��افري ادامه داد: در حال حاضر اطلاعات مسافران 
چك مي شود و بخش حمل و نقل جاده اي به سامانه اميد 
متصل است و اگر مسافري به كرونا مبتلا باشد، نمي تواند 

با اتوبوس به سفر برود و بليتي به او فروخته نمي شود.
عامري درباره اينكه آيا شرايط مسافران از نظر علائم باليني 
چك و غربالگري مي شود كه اگر مسافري به كرونا مبتلا 
باشد از سفر او جلوگيري كنند؟ گفت: غربالگري مسافران 
در پايانه هاي مس��افربري انجام نمي شود، مگر به صورت 
رندوم اما مگر اي��ن غربالگري در بخش ه��اي ديگر اجرا 
مي شود كه در سفرهاي جاده اي بين شهري هم اجرا شود؟

وي همچنين درباره وضعيت راننده هاي اتوبوس در شرايط 
كرونايي و ادامه داشتن آن در دو سال گذشته و درخواست 
براي حمايت از حمل و نقل جاده اي اضافه كرد: با شرايط 
و محدوديت هاي مالي دولت تواني براي حمايت از بخش 
حمل و نقل ندارد و اميدواريم هر چه سريعتر اين ويروس 

كرونا در كشور و جهان ريشه كن شود.
رييس اتحاديه تعاوني هاي مسافري اعلام كرد: دريافت 
تسهيلات بانكي براي همه مردم به ويژه رانندگان اتوبوس 
كفش آهني مي خواهد و در اين ميان بعضي ها مي توانند 

اين تس��هيلات را درياف��ت كنند و برخ��ي ديگر هنوز 
نتوانستند از وام هاي كرونايي استفاده كنند و انتظار ما اين 
اس��ت كه از بخش حمل و نقل به ويژه حوزه حمل و نقل 
جاده اي حمايت بيشتري شود اما متاسفانه دولتمردان در 
همه حوزه هايي كه ما مربوط مي شود، كمك هاي مادي 

مناسبي نكردند و تنها براي ما دعا مي كنند.

    تشديد كنترل هاي كرونايي 
در سفرهاي دريايي

در تحولي ديگر، حس��ين عباس نژاد، سرپرست معاونت 
امور دريايي سازمان بنادر و دريانوردي اعلام كرد: اقدامات 
كنترلي و پيشگيرانه كرونايي براي حوزه حمل ونقل دريايي 
تشديد شده اس��ت و از مردم مي خواهيم در وضعيتي كه 
شيوع سويه جديد ويروس كرونا به نام اميكرون در كشور 
بيشتر ش��ده است، از انجام س��فرهاي غير ضرور دريايي 

خودداري كنند.
عباس نژاد در گفت وگو با ايس��نا اظهار كرد: در پي شيوع 
ويروس كرونا اقدامات پيشگيرانه و كنترلي در سفرهاي 
دريايي و در حوزه دريايي و بندري تش��ديد ش��ده است 
به گونه اي كه در زمينه ورود و خروج كش��تي ها و كروي 
شناورها و خدمه به ويژه آنهايي كه از كشورهايي با ريسك 
بالا مي آمدند كنترل هاي لازم را بر اساس پروتكل هاي اعلام 
شده از سوي وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي و 

ستاد ملي مقابله با كرونا انجام داده و مي دهيم.
وي با بيان اينكه در ماه هاي گذش��ته و با وجود گسترش 
واكسيناس��يون و كاهش آمارهاي ابت��لاء و مرگ و مير 
نظارت ها و اقدامات پيش��گيرانه خودمان را قطع نكرديم 
و ادامه داديم، افزود: از زماني كه س��ويه جديد كرونا به نام 
اميكرون وارد كشور شد و به پيك ششم وارد شديم، مجددا 
ستاد ملي مقابله با كرونا شرايط جديدي را اعلام كرد كه بر 
اساس آن علاوه بر اينكه كنترل هاي قبلي را تشديد كرديم، 
شرايط جديد براي شناورهاي ورودي و خروجي اعمال شد.

سرپرست معاونت امور دريايي سازمان بنادر و دريانوردي 

ادامه داد: در زمينه مسافري و گردشگري هم كنترل هاي 
لازم انجام مي شود و منتظريم ببينيم در ادامه شرايط چگونه 
پيش خواهد رفت و نهايتا س��تاد ملي مقابله با كرونا چه 

تصميماتي خواهد گرفت و كاملا تابع آن  هستيم.
عباس نژاد درباره اينكه در دوران شيوع كروناي اميكرون چه 
پروتكل ها و اقدامات سختگيرانه جديدي در حوزه حمل و 
نقل دريايي اجرايي مي شود، گفت: در اين حوزه سامانه اميد 
در حال راه اندازي است كه بر اساس آن سيستمي را كه در 
ديگر شقوق حمل و نقل نيز در حال راه اندازي است، در حوزه 
حمل و نقل دريايي طي هفته هاي آتي به صورت كامل به 

اجرا در خواهد آمد كه حركت جديدي است.
وي با اشاره به ممنوعيت سفر براي افراد مشكوك و مبتلا به 
كرونا، اضافه كرد: اگر مسافري بخواهد از طريق دريا سفري 
را انجام دهد آيا نبايد تست مثبت PCR به نام او در سامانه 
ثبت شده باشد چرا كه از سفر اين مسافر جلوگيري خواهد 
شد، البته پيش از اين شرايط به گونه اي بود كه از همه تست 
گرفته مي شد و آنهايي كه تست مثبت داشته باشند يا علائم 

داشته باشد، نمي تواند با حمل و نقل دريايي به سفر برود.
سرپرست معاونت امور دريايي سازمان بنادر و دريانوردي 
گفت: در شرايط كلي سفرهاي دريايي در مقاطعي از دي 
ماه و ايام تعطيل اخير افزايش يافته بود اما شيوع ويروس 
اميكرون سبب شد تا سفرهاي دريايي به حالت معمول 
دربيايد و كاهش پيدا كند و از تب و تاب گذشته افتاده است.

همچنين درباره آخرين وضعيت سفرهاي دريايي خارجي 
اعلام كرد: طي روزهاي گذشته سفر دريايي از بندر باهنر به 
بندر شارجه راه اندازي شده است اما اين سفرها با تشديد 
اقدامات كنترلي و بهداش��تي براي مس��افران ورودي و 
خروجي انجام شده و هيچ نگراني در اين زمينه وجود ندارد 
و از همه مردم مي خواهيم به ما كمك كنند و با همكاري 
مردم به وضعيتي برسيم كه در ايام نوروز پذيراي مسافران 
بيشتري در بخش دريايي باشيم. در اين زمينه از مردم 
مي خواهيم از س��فرهاي غير ضرور دريايي جلوگيري 

كنند تا به ثبات و شرايط بهتري برسيم.
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كوتاهي در ساخت تصفيه خانه 
مسكن مهر پرديس 

آلودگي س��د ماملو همچن��ان به دليل ع��دم احداث 
تصفيه خانه شماره دو مس��كن مهر پرديس ادامه دارد 
و مس��وولان يك راه مي��ان بر براي كاه��ش آلودگي 
برگزيده اند اما محيط زيست مصّر بر ساخت تصفيه خانه 
است.  به گزارش فارس، سد ماملو كه در ۳0 كيلومتري 
جنوب شرقي تهران، روي رودخانه جاجرود و رودخانه 
فصلي دماوند و در روس��تاي ماملو با هدف تأمين آب 
كشاورزي، آب شرب و برق شهرهاي پاكدشت، ورامين 
و جنوب تهران ساخته شده است، طي يك سال گذشته 
نامش در اخبار شنيده شده است. چون گفته مي شود 
آب اين سد آلوده است، آلودگي اصلي اش هم با فضولات 
انساني است! از همين رو، به تازگي سميه رفيعي، رييس 
فراكسيون محيط زيست مجلس ش��وراي اسلامي از 
اين سد بازديد كرد و پس از اين بازديد با اشاره به اينكه 
بر اساس نمونه برداري هاي انجام شده از سوي محيط 
زيست اس��تان تهران و اظهارات كارشناسان مربوطه، 
كيفيت آب اين سد در حال حاضر در حد مطلوب است، 
تصريح كرد: البته با توجه به اينكه رودخانه هاي دماوند 
و جاجرود سرش��اخه هاي اصلي اين تالاب بوده و ۳۵ 
درصد از آب شرب تهران نيز از اين سد تامين مي شود، 
نياز است كه هر چه سريعتر تصفيه خانه هاي شهرهاي 
پيرامون احداث يا تكميل شود و به بهره برداري كامل 
برسد. فاطمه عبادتي، معاون اداره كل حفاظت محيط 
زيست استان تهران اما درباره آخرين شرايط آلودگي سد 
ماملو اظهار كرد: بخشي عمده اين آلودگي هاي مربوط به 
عدم احداث تصفيه خانه دوم مسكن مهر پرديس است 
كه باعث ورود بخشي از فاضلاب اين مجموعه به رودخانه 
مي ش��ود. با پيگيري و اقدامات انجام گرفته از سوي 
محيط زيست، شركت آبفاي تهران در پرديس ايستگاه 
پمپاژي به راه انداخته كه فاضلاب اين منطقه را وارد 
تصفيه خانه شماره يك مي كند. اين طرح ۸0 درصد 
پيشرفت داش��ته اما تاكيد ما بر ساخت تصفيه خانه 
ش��ماره 2 اين ش��هرك اس��ت. عبادتي با بيان اينكه 
خوشبختانه در حال حاضر سنجش ها نشان مي دهد 
خودپالايي رودخانه باعث شده كه وقتي آب به سدماملو 
مي رسد، ش��اخص كيفي آب وضعيت بهتري داشته 
باشد گفت: اما اين دغدغه وجود دارد كه در صورتي كه 

آلايندگي تداوم داشته باشد مشكلاتي را ايجاد كند.

سرقت علائم و گارديل 
در بزرگراه هاي پايتخت

محمدرضا شيخ بهايي، معاون فني و مهندسي سازمان 
حمل و نقل و ترافيك ش��هرداري تهران در خصوص 
سرقت از تجهيزات ش��هري توضيحاتي را ارايه كرد. 
شيخ بهايي در گفت وگو با ايسنا، درباره وضعيت سرقت 
از تجهيزات ش��هري در حوزه حمل و نقل اظهار كرد: 
سازمان حمل و نقل و ترافيك تنها در حوزه بزرگراهي 
فعاليت مي كند. نگهداشت وسائل و تجهيزات در حوزه 
بزرگراه برعهده مناطق است. متاسفانه در بزرگراه ها نيز 
شاهد سرقت تجهيزات شهري هستيم اما در نظر داريم 
با تغيير جزييات مانع از سرقت شويم. او با بيان اينكه 
يك قسمت از سرقت ها معطوف به ديوارهاي صوتي 
است، گفت: سارقان نسبت به ربودن قسمت هاي فلزي 
ديوارهاي صوتي اقدام مي كردند اما با تغيير نحوه اتصال 
ديوارهاي صوتي به يكديگر توانس��تيم تا حد زيادي 
جلوي اين سرقت ها را بگيريم. شيخ بهايي اضافه كرد: 
در ۹ ماهه اخير ديوارهاي صوتي كه مرمت و بازسازي 
مجدد شده اند با استفاده از روش هاي جديد اتصال، به 
يكديگر متصل شدند كه خوشبختانه در اين مواردي 
كه نصب كرديم حتي يك مورد س��رقت هم گزارش 
نشده اس��ت. وي با بيان اينكه تابلو و علائم بزرگراهي 
فلزي، مورد توجه سارقان قرار مي گيرند، اظهار كرد: 
سعي كرديم با تبديل آلياژ اين علائم به آلياژي كه مورد 
توجه سارقان نيست از سرقت اينگونه علائم پيشگيري 
كنيم اما در مورد س��رقت گاردريل و پايه هاي آن نيز 
اين اتفاق در سطح شهر رخ مي دهد كه بايد اتصالات 
پيچي را به جوش تبديل كنيم.  وي با تاكيد بر اينكه 
مسوول امنيت پليس است، ادامه داد: مناطق نسبت به 
نگهداشت وسائل و تجهيزات اقدام مي كنند اما وقتي در 
رفيوژ بزرگراه دوربين يك ميلياردي به سرقت مي رود 
اين ديگر وظيفه پليس است كه نسبت به برقراري نظم 
اقدام كند چراكه سازمان حمل ونقل شهرداري تهران 
كه مجري برقراري نظم و امنيت نيست. اينكه معمولا 
در حوزه بزرگراهي علائم ترافيكي، استوانه پلاستيكي، 
گاردريل و ... به سرقت مي رود كه اين به نسبت معابر 
سطح شهر كمتر اس��ت. مناطق در گشت زني هاي 
خود متوجه سرقت شده و كسري ها را به ما اعلام 

مي كنند تا نسبت به جايگزيني آن اقدام كنيم.

سهم ۴۶ درصدي موتورسواران 
در تصادفات شهري 

سردار محمدحس��ين حميدي، رييس پليس راهور 
تهران با اش��اره ب��ه بي انضباطي ترافيك��ي برخي از 
موتورس��واران و س��هم ۴6 درصدي آنها در تصادفات 
شهري، گفت: طرح هاي عملياتي پليس كشور به منظور 
ساماندهي موتور س��واران آماده و در دستور كار است. 
به گزارش ايسنا، سردار محمدحسين حميدي افزود: 
طرح هاي عملياتي پليس كشور به منظور ساماندهي 
موتورسواران آماده و در دستور كار است، اما به هر حال 
اقدامات زير ساختي و اصلاح برخي از روندها و فرايندها 
را نمي شود انكار كرد. رييس پليس راهور تهران بزرگ 
در خصوص توسعه سامانه هاي الكترونيك مديريت 
ترافيك شهري بيان كرد: ش��هر تهران توسعه پيدا 
كرده اما س��امانه ها از مقطعي به بعد به روز نشدند، 
بايد براي تعمير، نگهداري و توس��عه اين سيستم ها 
اقدام لازم انجام شود و در اين حوزه شركت هاي دانش 
بنيان داخلي مي توانند اين سامانه ها را فعال كنند و 
از قبل افزايش درآمد حاصل از توسعه اين سامانه ها 
هزينه هاي آن پرداخت مي شود، اميدواريم در سال 
آينده شاهد جهشي در حوزه هوشمند سازي باشيم.

توقف خصوصي سازي »كيش اير« 
 سعيد محمد، دبير شوراي عالي مناطق آزاد تجاري-

صنعت��ي و وي��ژه اقتصادي با اش��اره به عدم توس��عه 
مناسب ايرلاين منطقه آزاد كيش، گفت: اين ايرلاين 
خصوصي سازي نمي ش��ود و بايد به دبيرخانه شوراي 
عالي مناطق آزاد برگردد. به گزارش تسنيم، محمد در 
مراسم معارفه مديرعامل هواپيمايي كيش اير  اظهار كرد: 
با درنظر گرفتن مزيت هاي رقابتي، كيش اير مي تواند 
جايگاه بسيار بهتر و مطلوب تري در بين ايرلاين ها داشته 
باشد. وي با تاكيد بر اهميت در اختيار داشتن يك ايرلاين 
اختصاصي ب��راي مناطق آزاد افزود: اين ش��ركت بايد 
ايرلاين ويژه مناطق آزاد شود و همه مناطق بايد در ارتقاء 
و توس��عه حوزه عمل اين شركت سهيم شوند. محمد 
گفت: كيش اير با توسعه ناوگان و برنامه عملياتي دقيق 
مي تواند در سطح ملي و منطقه اي و پس از آن با هدف 
دستيابي به بازارهاي بين المللي روند توسعه اي خود را 
دنبال كند. محمد با تاكيد بر اينكه با پيگيري هاي انجام 
شده روند واگذاري و خصوصي سازي شركت متوقف 
شده و قطعيت اين عدم واگذاري در حال پيگيري است، 
گفت: كيش اير بايد به دبيرخانه شوراي عالي و منطقه 
آزاد كيش بازگردد و با مش��اركت ساير مناطق آزاد و با 
تجهيز و نوسازي ناوگان به فعاليت بهينه خود ادامه دهد.

ورود سامانه بارشي جديد 
به كشور از پنجشنبه 

امين حسين نقشينه، كارشناس سازمان هواشناسي 
با اعلام ج��وي آرام همراه با وزش باد براي اغلب نقاط 
كشور طي سه روز آينده، گفت: سامانه بارشي جديد از 
سمت شمال غرب روز پنجشنبه وارد كشور مي شود.

نقشينه در گفت وگو با ايرنا افزود: از روز پنجشنبه سامانه 
بارشي ديگري از سمت شمال غرب وارد كشور مي شود 
كه در پي ورود آن در غرب، شمال غرب، ارتفاعات البرز 
مركزي بارش برف و باران ش��روع مي شود. بارش ها 
همراه با تندباد ادامه خواهد داشت و روز جمعه كل 
نوار غربي و دامنه هاي جنوبي البرز را در برمي گيرد 

و غرب سواحل خزر هم بارش خواهد داشت.

وزير راه وشهرسازي: هيچ راهي 
براي ايران بسته نمي ماند

رس��تم قاس��مي، وزير راه و شهرس��ازي ساخت پل 
استراتژيك آستاراچاي را يكي از دستاوردهاي مهم 
سفر به جمهوري آذربايجان دانست و گفت: كساني 
كه در اين خصوص شيطنت كردند بدانند هيچ راهي 
براي ايران بسته نمي ماند. به  گزارش ايرنا، قاسمي در 
يك پيام توئيتري نوشت: »س��اخت پل استراتژيك 
آستاراچاي يكي از دستاوردهاي مهم سفر جمهوري 
آذربايجان بود؛ اتصال ايران به قفقاز، روسيه و شمال 
اروپا، قطعا تحول بزرگي را در ديپلماسي حمل ونقل و 
اقتدار بين المللي ايران، به وجود خواهد آورد. قول داده 
بودم كه هيچ راهي براي ايران بس��ته نخواهد ماند.« 
قاس��مي افزود: »همچنين با ماموريت ويژه اي كه به 
معاونين وزارتخانه داده شد، مشكل مسير نوردوز به 
ارمنس��تان و كريدور قفقاز رفع و به زودي نيز نقش��ه 
ترانزيتي آن منطقه كاملا تغييرخواهد كرد. كساني 
كه در اين خصوص شيطنت كردند بدانند هيچ راهي 
براي ما بسته نمي ماند اما پل هاي شكسته پشت سر 

آنها به سادگي ترميم نخواهد شد.«

عراق فاقد شرايط جايگزيني ايران 
در كريدور امارات - تركيه 

جواد هدايتي، مديركل دفت��ر ترانزيت و حمل و نقل 
بين المللي س��ازمان حمل و نقل جاده اي با اش��اره به 
اس��تفاده از گزينه عراق براي جايگزين شدن ايران در 
مسير ترانزيتي امارات و تركيه گفت: اولا نبايد اين تصور 
را داشته باشيم كشورمان مسير اول و آخر و تنها گزينه 
كشورها براي انجام ترانزيت و حمل كالا است و به طور 
قطع در تمام كريدورهاي مجاور ايران گزينه هاي ديگري 
هم وجود دارد، اما مطرح كردن عراق در مسير ترانزيتي 
امارات – تركيه چند دليل داش��ت ك��ه مهم ترين آن 
مسائل سياسي است. هدايتي در گفت وگو با ايلنا، تاكيد 
كرد: در شرايط فعلي امكان راه اندازي مسير ترانزيتي از 
عراق وجود ندارد چرا كه اولا عراق عضو كنوانسيون تير 
نيس��ت و صاحب كالا ترجيح نمي دهد در اين شرايط 
بار خود را از كشور عراق عبور دهد. از سوي ديگر اساسا 
كشور عراق زيرس��اخت يك كريدور ترانزيتي را ندارد 
و جاده هاي اين كش��ور از استانداردهاي امنيتي براي 
جابه جايي كالا در سطح بين المللي برخوردار نيست و 
پوش��ش هاي بيمه اي هم براي انجام ترانزيت در عراق 
وجود ن��دارد.  او با بيان اينكه مقدمات مذاكرات س��ه 
جانبه راه اندازي كري��دور ترانزيتي بين امارات، ايران و 
تركيه شكل گرفته اظهار كرد: بايد به اين موضوع توجه 
داشته باشيم ترانزيت يك بحث دستوري نيست و تجار 
و بخش خصوصي تصميم مي گيرند ب��ار خود را از چه 
مسيري عبور دهند و فاكتورهايي مانند قيمت، زمان 
و امنيت در انتها به مسير ترانزيتي اهميت دارد بنابراين 
نمي توان گفت؛ لابي كشورها مي تواند در تعيين يك 
مسير ترانزيتي به صورت دستوري تاثيرگذار باشد. او 
درباره آخرين اقدامات سه كشور ايران، امارات و تركيه 
براي راه اندازي مسير ترانزيتي و حواشي اخير حمل بار 
آزمايشي از مسير امارات – ايران – تركيه و مطرح شدن 
گزينه عراق ب��ه جاي ايران اظهار ك��رد: به تازگي يك 
محموله به صورت آزمايش��ي در مسير امارات-ايران-

تركيه ترانزيت شد. بررسي هاي انجام شده از سوي دو 
كشور امارات و تركيه به اين نتيجه رسيد كه استفاده از 
مسير ايران بسيار به صرفه تر از حمل و نقل دريايي بوده 
است به طوري كه حمل بار از مسير ايران بين امارت و 
تركيه چيزي حدود هشت روز به طول انجاميده بود در 
حالي كه حمل كالا از مسير دريايي بين امارات و تركيه 
2۳ روزه انجام مي شود. از اين رو هزينه هاي حمل كالا 
هم بسيار كاهش پيدا مي كند. بايد توجه داشته باشيم 
كه حمل ۸ روزه بار از مسير ايران را مي توان با كاهش 

ايستايي كاميون ها در گمرك بازرگان كمتر هم كرد.

انجامسفرهايهواييبااعمالمحدوديت۶۰درصديدرظرفيتهواپيماها

وقتيسختافزارهابدوننرمافزارتوسعهمييابند

سايه »اميكرون« بر سر پروازهاي داخلي

افزايش ۱۰ برابري رشد كمي بنادر ايران 
امي��د گلزاري، كارش��ناس اقتصاد با بي��ان اينكه طي 
۴۳ سال اخير توس��عه بنادر كشور 10 برابر شده است، 
 گفت: نگاه نرم افزاري براي تس��هيل و تس��ريع در امور 
لجستيكي ضروري است. به گزارش تسنيم، گلزاري در 
نشست بايسته هاي اقتصادي گام دوم انقلاب، ظرفيت 
منطقه اي ايران در كريدور اقتصادي اظهار كرد: يكي از 
ظرفيت هاي مهم جمهوري اسلامي جايگاه ويژه كشور 
از لحاظ ژئواستراتژي و ژئواكونومي است كه مي توانيم 
هم به وس��يله آن باعث رشد اقتصادي در كشور شويم 
و هم جايگاه خود را در معادلات بين المللي ارتقا دهيم. 
وي تاكيد ك��رد: يكي از موضوعات مهمي كه در بخش 
اقتصادي بيانيه گام دوم مطرح شده ظرفيت هايي است 
كه يا مورد توجه قرار نگرفته اند يا آن چنان كه بايسته و 
شايسته است مورد بهره برداري قرار نگرفته اند. وي بيان 
كرد: اگر بخواهيم نسبت موضوع لجستيك و ظرفيت هاي 
منطقه اي كش��ور به لحاظ جغرافيايي ك��ه در آن قرار 
گرفته ايم با امر اقتصاد ملي و بين المللي كشور را تحليل 
كنيم، ناخودآگاه ذهنمان به سمت حمل و نقل مي رود. 
لجستيك يكي از عناصر كليدي در حوزه اقتصاد و تجارت 
است. بدون لجستيك امكان توسعه و رشد وجود نخواهد 
داشت. لجستيك شامل حمل و نقل، يكپارچه سازي 
محموله هاي تج��اري، انبارداري، ترخي��ص كالاها از 
گمركات مرزي، سيستم هاي توزيع و پرداخت مي شود.

كارش��ناس اقتص��اد بين المل��ل گف��ت: در مباحث 
لجستيكي موضوعاتي زيرس��اخت، گمرك، تحويل 
به موق��ع كالا، ردياب��ي كالاها، كيفي��ت خدمات و 
محموله ه��اي بين الملل��ي از اهمي��ت قابل توجهي 
برخوردارند. لجس��تيك مي تواند تابع��ي از مباحث 
اقتص��ادي و تجاري هم محس��وب ش��ود. در حوزه 
بين الملل مفهومي به نام ديپلماسي لجستيك وجود 
دارد كه بخش��ي از ديپلماس��ي اقتصادي محسوب 
مي شود و ما بايد هم در داخل و هم در حوزه بين الملل 

آن چن��ان خود را در امر لجس��تيك تقويت كنيم كه 
بتوانيم يك اثرگذاري ويژه داش��ته باشيم. گلزاري با 
بيان اينكه اگر بخواهيم در ۴۳ سالي كه از پيروزي انقلاب 
اسلامي گذشته وضعيت زيرساخت لجستيكي را مورد 
ارزيابي قرار دهيم، به چهارفصل آزادراه، ريل راه، بزرگراه 
و بندر مي رسيم، ادامه داد: خوشبختانه آزادراه ها در عمر 
۴۳ ساله انقلاب اسلامي توسعه 1۸.6برابري داشتند. در 
حوزه ريل با توسعه ۳.1 برابري، در زمينه بزرگراه توسعه 
6.1 برابري و در بحث بندر كه مهم تر از ساير موارد است 

توسعه 10 برابري داشتيم.
وي تاكيد كرد: توس��عه و پيش��رفت قابل توجهي در اين 
زمينه داشتيم ولي مي توانستيم بهتر از اين هم از ظرفيت ها 
استفاده كنيم. همه اين زيرساخت ها به هم مرتبط هستند و 

بايد ارتباطات شبكه اي در لجستيك داشته باشيم.
به گفته وي، لازم به ذكر است كه نگاه نرم افزاري براي 
تس��هيل و تسريع امور ضروري اس��ت و نياز به همت 
و ش��تاب ويژه دارد. همچنين تربيت نيروي انساني 
متخصص بايد بيش از پيش م��ورد توجه قرار گيرد. 
رهبر معظم انقلاب در بيانيه گام دوم مي فرمايند: »ما 
موقعيت جغرافيايي استثنايي ميان شرق، غرب، شمال 
و جنوب داريم. بازار بزرگ ملي و بازار بزرگ منطقه اي با 
داشتن 1۵ همسايه با 600 ميليون جمعيت و سواحل 
دريايي طولاني داريم ... دهه دوم چشم انداز بايد زمان 
تمركز بر بهره برداري از دس��تاوردهاي گذشته و نيز 

ظرفيت هاي استفاده نشده باشد.«
وي با بيان اينكه اگر بخواهيم س��ه كريدور مهم كش��ور 
را بررس��ي كنيم به موارد كريدور ش��رق به غرب: چين- 
س��رخس - مرز خس��روي - مرز بازرگان – تركيه - اروپا، 
كريدور جنوبي آسيا: ميرجاوه - مرز خسروي – تركيه - اروپا 
مي رسيم. مهم ترين كريدور، كريدور شمال به جنوب است 
كه مسير چين- بندرعباس يا چابهار- بندر اميرآباد-درياي 
مازندران – آستاراخان - مسكو- سن پترزبورگ - شمال 

اروپا را طي مي كند كه طولي به اندازه نصف مس��ير كانال 
سوئز دارد. كارشناس اقتصاد تصريح كرد: اگر مي خواهيم 
تحولي اساسي در اين حوزه به وجود بياوريم و از ظرفيت ها 
حداكثر استفاده را ببريم، حتما بايد در راستاي حكمراني 
شايس��ته يك نهاد را به عنوان متولي دريا و بندر انتخاب 
كنيم و برنامه ريزي دقيقي براي آن در نظر بگيريم. گلزاري 
اضافه كرد: در جهت تصويرسازي مطلوب و مقدور در حوزه 
ظرفيتهاي منطقه اي ايران ابتدا بايد چالش ها را مطالعه 
كنيم تا به فرصت ها برسيم و بعد به اولويت هايي كه نيازمند 
اقدام عملي هستند دست پيدا كنيم. چالش هايي نظير 
زيرساخت هاي قانون گذاري، تعرفه هاي گمركي، تعرفه هاي 
ترجيحي، سياست هاي حمل و نقل بايد مورد توجه قرار 
گيرند. ف��از اول چالش ها، زيرس��اخت هاي قانون گذاري 
هستند. زيرساخت هاي سخت افزاري دومين چالش اين 
حوزه به حساب مي آيد و در آخر زيرساخت هاي نرم افزاري 
به عن��وان مهم ترين چالش بايد م��ورد توجه قرار گيرند. 
همچنين براي ايجاد جريان هاي روان اطلاعات و ترسيم 
نقشه راه براي پروژه هايي كه تأمين كننده زنجيره تأمين 
هستند هم نقشه راه ترسيم ش��ود. وي با بيان اينكه روان 
و ايمن بودن مسير شمال به جنوب يك فرصت استثنايي 
است، اظهار كرد: برخورداري از ساحل طولاني خليج فارس، 
درياي عمان و مازندران مي توانند قطب هاي انرژي جهان 
هم باشند. همچنين همسايگان شمال و شمال غرب كشور 
كه در بن بست دريايي هستند فرصت بسيار خوبي براي 
خلق ارزش افزوده و توسعه زيرساخت هاي تجاري كشور 
است. بحث نقل و انتقالات مالي يكي از معضل هاي مهم 
حوزه لجستيك است، چون باعث دلسردي سرمايه گذاران 

از سرمايه گذاري در حوزه لجستيكي كشور مي شود.
وي در ادام��ه پيش��نهاداتي را براي اس��تفاده بهينه از 
موقعيت جغرافيايي ايران ارايه كرد و گفت: بازنگري نقشه 
راه جامع لجستيكي كشور، اولويت بندي سرمايه گذاري 
در توس��عه كريدوره��اي تجاري، توس��عه نظام مند 

تاسيسات لجستيكي و ارتقاي خدمات و تقويت نظام 
پشتيباني قانوني و مالي جامع براي ارتقاي لجستيك 
ريلي و جاده اي، بهره گيري از حداكثر ظرفيت ديپلماسي 
حمل ونقل، مش��اركت بخش خصوصي در توس��عه 
لجستيكي كشور، تلاش براي توسعه جهاني حمل و نقل 
و ارتباطات بين المللي و ايجاد محيط مناسب، مطلوب 
و پويا براي تحقق اين بس��تر از جمله مواردي است كه 

نقش ايران در كريدورهاي بين المللي را ارتقا مي دهد.

    رشد 3 برابري خطوط ريلي در كشور 
در تحولي ديگر، عباس خطيبي، معاون ساخت وتوسعه 
راه آه��ن با تأكيد بر اينكه ريل مل��ي در تحريم ها صنعت 
راه آهن را نجات داد، گفت: در حال حاضر 1۴ هزار كيلومتر 
خط آهن در كشور احداث شده است كه نسبت به پيش از 

انقلاب رشد ۳ برابري دارد
 به گزارش فارس، معاون ساخت و توسعه راه آهن، بنادر و 
فرودگاه ها طول خط آهن در سال هاي قبل از انقلاب را ۴ 
هزار و ۵00 كيلومتر اعلام كرد و گفت: در حال حاضر 1۴ 
هزار و 270 كيلومتر مس��ير ريلي در كشور احداث شده 
است كه نسبت به پيش از انقلاب اسلامي رشد ۳ برابري 
داشته است. وي با اشاره به اولويت بندي اجراي طرح هاي 
ريلي اظهار كرد: در توسعه خطوط ريلي كشور سه رويكرد 
مهم دنبال مي شود كه توسعه كريدور شمال- جنوب در 
درجه اول، توسعه كريدور ريلي شرق به غرب در درجه دوم 
و توسعه زيرساخت هاي ترانزيتي در مرحله سوم قرار دارد.

خطيبي كريدور ريلي شمال- جنوب كشور را 1۳ هزار 
كيلومتر و از بندر بمبئي هند تا هلسينكي پايتخت فنلاند 
عنوان و اظهار كرد: بخش بندرعباس تا آستاراي آن در 
ايران قرار دارد كه از بندرعباس تا رش��ت مس��ير ريلي 
احداث شده است. از آنجا يك مسير ريلي به سمت بندر 
كاسپين و درياي خزر مي رود و يك مسير به بندر انزلي 
مي رسد و از آنجا و به شبكه ريلي آذربايجان اتصال مي يابد.



در ادام��ه روند صعودي روزهاي اخير ب��ازار ارز ديجيتال، 
بيت كوين توانس��ت مقاوم��ت مه��م ۴۲,۰۰۰ دلاري را 
پشت س��ر بگذارد. در عين حال بسياري از آلت كوين هاي 
شناخته شده نيز جهش هايي دورقمي را تجربه كردند. اين 
در حالي اس��ت كه يكي از تحليل گران مطرح بازار معتقد 
است با عبور قيمت بيت كوين از ۴۲,۰۰۰ دلار، جهش آن 
به سطوح بالاتر آغاز خواهد شد. قيمت بيت كوين از جمعه 
شب، يك حركت صعودي قدرتمند را آغاز كرد و توانست 
پس از هفته ها تلاش س��طح ۴۰,۰۰۰ دلار را پس بگيرد. 
در ادامه، خريداران مقاومت ۴۲,۰۰۰ دلاري را هم پش��ت 
سر گذاشتند و اكنون هر واحد بيت كوين با قيمتي بالاتر 
از ۴۲,۸۰۰ دلار معامله مي شود. قيمت بيت كوين در ۲۴ 
ساعت منتهي به دوشنبه، ۳ درصد و در هفت روز گذشته 
بيش از ۱۵ درصد رش��د داشته است. مشابه وضعيت بازار 
بيت كوين، قيمت آلت كوين هاي مطرح بازار هم پيوسته در 
حال افزايش است. اتريوم تا به اينجا توانسته موقعيت خود را 
بالاي سطح ۳,۰۰۰ دلار حفظ كند و ريپل به تازگي مقاومت 
كليدي ۰.۷۰ دلاري را پشت سر گذاشته است. كاردانو هم 
كه از اين قاعده مستثني نبوده، خود را به بالاي مقاومت ۱.۱۵ 
دلاري رسانده است. پس از ايجاد يك وقفه در روند قيمت، 
بيت كوين توانست مقاومت ۴۰,۰۰۰ را پشت سر بگذارد. 
به دنبال اين شكست صعودي، خريداران كنترل بازار را در 
دست گرفتند و قيمت را تا بالاي مقاومت ۴۱,۵۰۰ دلاري 
همراهي كردند. روز يكشنبه، تلاش خريداران به عبور قيمت 
از مقاومت ۴۲,۰۰۰ دلاري منجر شد و در حال حاضر سطح 
۴۳,۰۰۰ دلار نزديك تري��ن مقاومت كليدي پيش روي 
قيمت اس��ت. عبور از اين سطح مي تواند با افزايش شتاب 
صعودي قيمت همراه باشد و بيت كوين را به سطح ۴۴,۵۰۰ 
دلار برس��اند. در صورت نزولي ش��دن بازار، نزديك ترين 
حمايت پيش روي قيم��ت در ۴۲,۰۰۰ دلار خواهد بود و 
مقاومت كليدي هفتگي هم در ۴۰,۰۰۰ دلار شكل گرفته 
است. گفتني است شكسته شدن حمايت ۴۰,۰۰۰ دلاري 
مي تواند جرقه اي براي آغاز يك حركت نزولي جديد باشد. 
اتريوم هم حركت صعودي روزهاي اخير خود را با عبور از 
۲,۸۸۰ دلار دنبال كرد. اين ارز ديجيتالي از سه روز پيش 
بالاي سطح ۳,۰۰۰ دلار در نوسان است و رشد ۲ درصدي 
قيمت در ۲۴ ساعت منتهي به دوشنبه و جهش ۱۸ درصدي 
آن در هفت روز گذشته، نشان دهنده تلاش خريداران براي 

بازيابي قيمت هاس��ت. اتريوم در حال حاضر در محدوده 
۳,۰۸۰ دلار با يك مقاومت مواجه است و پس از آن ۳,۱۲۰ 
دلار به عنوان مقاومت كليدي پيش روي قيمت عمل خواهد 
كرد. عبور از اين سطح نيز مي تواند راه را براي جهش بيشتر 
قيمت اتريوم تا ۳,۳۵۰ دلار هموار كند. از سوي ديگر، اگر 
روند بازار معكوس ش��ود، نزديك ترين حمايت در ۳,۰۰۰ 
دلار خواهد بود و پس از آن ۲,۸۸۰ و ۲,۶۰۰ دلار به عنوان 
حمايت هاي كليدي قيمت عمل خواهند كرد. اكنون سهم 
داميننس بيت كوين به ۴۱.۳ درصد رسيده و تسلط اتريوم 
در اين بازار نيز ۱۸.۸ درصد اس��ت. ارزش اين بازار اكنون از 
يك هزار و ۹۵۴ ميليارد دلار عبور كرده، اين در حالي است 
كه حدود سه هفته قبل، ارزش بازار ۲ هزار ميليارد دلار را نيز 
پشت سر گذاشته بود. ارزش بازار بيت كوين به ۸۰۶ ميليارد 
و ۴۸۸ ميليون دلار و ارزش بازار اتريوم نيز به ۳۶۷ ميليارد و 

۱۳۹ ميليون دلار رسيده است.

  قيمت آلت كوين هاي مطرح بازار
كاردانو در اين مدت توانسته است خود را به بالاي مقاومت 
۱.۱۵ دلاري برساند و در حال حاضر قيمت اين شانس 
را دارد كه تا ۱.۱۸ دلار رش��د كن��د. ادامه داربودن روند 

صعودي هم مي تواند قيمت را به محدوده مقاومت ۱.۲۰ 
دلاري برساند. بايننس كوين به تازگي از مقاومت كليدي 
۴۰۰ دلاري عبور ك��رده و در حال حاضر قيمت بالاي 
سطح ۴۲۰ دلار در نوسان است. اگر خريداران در ادامه 
به فعاليت خود ادامه دهند، قيمت اين شانس را خواهد 
داشت كه تا سطح ۴۴۵ و ۴۵۰ دلار رشد كند. سولانا كه 
اخيراً مقاومت ۱۱۲ دلاري را پشت سر گذاشته است، در 
حال حاضر در آستانه عبور از سطح ۱۲۰ دلار قرار دارد. 
اگر خريداران بتوانند اين مقاومت را پشت سر بگذارند، راه 
براي رشد بيشتر قيمت تا ۱۲۵ و ۱۳۰ دلار هموار مي شود. 
شتاب صعودي دوج كوين با عبور قيمت از ۰.۱۵۵ دلار 
تشديد شده است. اين موضوع از رشد ۷ درصدي قيمت 
در ۲۴ ساعت گذشته و جهش ۱۳ درصدي آن در هفت 
روز گذشته پيداست. مقاومت بعدي پيش روي خريداران 
در ۰.۱۶۲ دلار است؛ اما اگر روند بازار در ادامه نزولي شود، 
۰.۱۵۰ دلار ب��ه عنوان حمايت دوج كوين عمل خواهد 
كرد. قيمت ريپل در ۲۴ ساعت گذشته بيش از ۱۲ درصد 
رشد كرده و اين جهش تا به اين لحظه با شكسته شدن 
مقاومت س��طح ۰.۷۰ دلار همراه بوده اس��ت. مقاومت 
كليدي بعدي پيش روي خريداران ريپل در ۰.۷۵ دلار 

است و عبور از اين سطح مي تواند شتاب صعودي قيمت 
را بيشتر كرده و راه را براي جهش تا ۰.۸۰ دلار هموار كند.

  نظر يك تحليل گر: عب�ور از ۴۲ هزار دلار 
كليد جهش قيمت بيت كوين است

جاستين بنت، يكي از تحليلگران بازار ارزهاي ديجيتال، 
به تازگي پيش بيني جديدي براي بيت كوين و اتريوم ارايه 
داده است. بنت گفته است در صورتي كه قيمت بيت كوين 
از ۴۲,۰۰۰ دلار عبور كند، جهش آن به سطوح بالاتر آغاز 
خواهد شد. به گزارش ديلي هودل، بنت ابتدا از بيت كوين 
شروع كرده است. به گفته او، در صورتي كه قيمت اين ارز 
ديجيتال از مقاومت ۴۲,۰۰۰ دلاري عبور كند، مي تواند 
ت��ا ۴۰ درصد افزايش يابد. بنت گفته اس��ت: »ناحيه بين 
۳۵,۰۰۰ ت��ا ۳۶,۰۰۰ دلار حمايت و ۴۰,۰۰۰ تا ۴۲,۰۰۰ 
دلار مقاومت پيش روي بيت كوين است. همانطور كه اخيراً 
گفته بودم، بيت كوين بايد از سطح ۴۲,۰۰۰ عبور كند تا 
بتواند وارد كانال ۴۵,۰۰۰ دلار تا ۴۶,۰۰۰ دلار شود. ناحيه 
مقاومتي پس از آن هم س��طح بين ۵۰,۰۰۰ تا ۵۳,۰۰۰ 
دلار خواهد بود.« اكنون كه بيت كوين مقاومت ۴۲,۰۰۰ 
دلار را پشت س��ر گذشته، بنت فكر مي كند كه رهبر بازار 
ارزهاي ديجيتال در ادامه با يك اصلاح صعودي قوي مواجه 
مي شود. او افزود: »همچنان با كساني كه فكر مي كنند قيمت 
بيت كوين در هفته هاي آينده به طور قابل  توجهي افزايش 
مي يابد، هم نظر هستم. اين اتفاق از آن چيزي كه فكرش را 
مي كردم بيشتر طول كشيده است؛ اما گاهي اوقات شرايط 
اين طور پيش مي رود.« ارز ديجيتال بعدي اتريوم است. از 
نظر بنت، در حال حاضر نوسان هاي اتريوم جهت خاصي 
ندارد و فراز و فرود واضحي در بازار آن مش��اهده نمي شود. 
به همين خاطر، او فكر مي كند اتريوم ممكن اس��ت با دو 
سناريوي احتمالي مواجه شود. بنت در اين باره مي گويد: 
»اگر اتريوم مجدداً حمايت ۲,۵۰۰ دلار را از دست بدهد، 
حمايت بعدي آن سطح ۲,۲۰۰ دلار خواهد بود. حال اگر 
بيت كوين حمايت خود را در ناحيه ۳۵,۰۰۰ دلار از دست 
بدهد و تا ۳۰,۰۰۰ دلار سقوط كند، قيمت اتريوم هم ممكن 
است پايين بيايد و به ناحيه ۲,۰۰۰ دلار برسد. با اين حال، 
اگر كندل اتريوم بالاتر از ناحيه ۲,۹۰۰ دلار بسته شود، در 
محدوده بين ۳,۱۰۰ تا ۳,۲۰۰ دلار با مقاومت بعدي خود 

مواجه مي شود.«
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مدل »مصرف منصفانه« با اينترنت 
فيبرنوري حذف مي شود

معاون وزير ارتباطات پيش بيني كرد كه در آينده 
و با توسعه شبكه دسترس��ي به فيبرنوري، مدل 
مصرف منصفان��ه اينترنت از بين مي رود و مردم 
اينترنت نامحدود واقع��ي را لمس خواهند كرد. 
صادق عباس��ي ش��اهكوه در گفت وگو با مهر در 
خصوص مدل ف��روش اينترنت با در نظر گرفتن 
حد مصرف منصفانه از س��وي اپراتورها و برنامه 
وزارت ارتباطات ب��راي تغيير اين مدل با اجراي 
»پروژه فيبرنوري منازل و نقاط«، اظهار داشت: 
بحث مص��رف منصفان��ه در اينترنت يك الگوي 
جهاني اس��ت. به اين معني ك��ه در مواقعي كه 
سرويس اپراتور به صورت حجم نامحدود عرضه 
مي ش��ود س��قفي به عنوان مصرف منصفانه در 
نظر گرفته مي ش��ود كه حد مصرف نگه داش��ته 
ش��ود و ش��بكه با مصرف بي رويه كارب��ر، دچار 
مشكل نش��ود. وي تاكيد كرد: اين روال در همه 
كشورها رايج است. براي اينكه شبكه ها در جريان 
مصرف همزمان كاربران، دچار مش��كل نشوند، 
اپراتوره��ا حدي را به عنوان آس��تانه مصرف در 
نظر مي گيرند. تا اينطور نباش��د كه يك كاربر به 
صورت دايمي در حال دانلود باش��د و باعث افت 
سرعت ش��ود و ش��بكه را براي ديگران غيرقابل 
اس��تفاده كند. در اين مواقع به كاربر هش��داري 
مبني بر اينكه به آستانه مصرف منصفانه رسيده 

است، داده مي شود. 

   روند حركت كشور
 به سمت ايجاد پورت هاي فيبرنوري

عباسي شاهكوه با اش��اره به روند حركت كشور 
به س��مت ايجاد ش��بكه اينترنت ثابت مبتني بر 
فيبرن��وري، گفت: م��ا كم كم در ح��ال حركت 
به سمت ش��بكه دسترس��ي فيبرنوري هستيم 
و برنامه داريم كه تا س��ال ۱۴۰۴ اين ش��بكه را 
براي س��رويس دهي به ۸۰ درصد خانوار ايراني 
مهيا كني��م. به اي��ن ترتيب در آين��ده اينترنت 
نامحدود واقعي را روي ش��بكه فيبرنوري تجربه 

خواهيم كرد. 
وي ادامه داد: تكنولوژي فيبرنوري ظرفيتي ارايه 
مي دهد كه ش��بكه اپراتورها، مص��رف اينترنت 
نامح��دود واقع��ي را ج��واب خواه��د داد و كل 
شبكه انتقال و سطوح بالاي آن آمادگي مصرف 
نامح��دود را خواهند داش��ت. رييس س��ازمان 
تنظيم مق��ررات و ارتباطات راديوي��ي گفت: با 
توسعه بيشتر شبكه ها، حد مصرف منصفانه نيز 
بالاتر خواهد رفت و ما اميدواريم كه در آينده كل 
شبكه دسترسي كشور مبتني بر فيبرنوري شود. 
در اين صورت ظرفيت شبكه انتقال افزايش پيدا 
مي كند و حد مصرف منصفانه برداش��ته شده و 
در اين صورت كاربر، اينترنت نامحدود واقعي را 
خواهد ديد. وي افزود: در شرايط فعلي با مصرف 
منصفانه، س��رويس كاربر برقرار است اما اگر به 
سقف حجم مصرفي برسد، سرعتش كم مي شود. 
اما در صورتي كه شبكه دسترسي فيبرنوري در 
كل كشور توسعه يابد، اين سقف مصرف برداشته 

خواهد شد. 
عباسي ش��اهكوه در مورد جزييات اجراي پروژه 
دسترس��ي به فيبرنوري گفت: دسترسي مبتني 
بر فيبر يعني فيبركشي تا يك فاصله اي نزديك 
منازل؛ از آنجا به بعد هم اين سرويس مي تواند از 
طريق فيبر تا داخل منازل برود يا اينكه مي توان 
 ADSL يا VDSL از طريق شبكه سيم مس��ي
اين خدمات را به كاربر ارايه كرد. اينها بستگي به 
موقعيت كاربر دارد. در جاهايي است كه ممكن 
باش��د تا نقطه نهاي��ي، عمده ارتب��اط از طريق 

فيبرنوري خواهد بود.

شكايتي براي دريافت ۲ ميليون 
يورو غرامت از گوگل ثبت شد

پس از آنكه دادگاهي در اروپ��ا راي به نقص قانون 
آنتي تراس��ت توس��ط گوگل داد، »پرايس رانر«، 
سرويس مقايسه قيمت سوئدي، با ثبت شكايتي از 
اين شركت امريكايي خواستار غرامت ۲.۱ ميليارد 
يورويي شد. به گزارش مهر به نقل از انگجت، نوامبر 
س��ال گذش��ته ميلادي دادگاه عالي اتحاديه اروپا 
راي دادگاه پيشين مبني بر جريمه ۲.۴۲ ميليون 
يوروي��ي )۲.۸ ميليارد دلاري( گ��وگل را به دليل 
ترجيح س��رويس هاي خريد خود ب��ر رقبا را تاييد 
كرد. مايكل ليندال مدير ارشد اجرايي پرايس رانر در 
اين باره مي گويد: ما خواهان غرامت براي خسارتي 
هستيم كه گوگل طي سال ها به شركت وارد كرده 
اس��ت. علاوه بر آن، اين شكايت را راهي براي دفاع 
از مشترياني مي دانيم كه در نتيجه تخلف گوگل از 
قانون آنتي تراست طي ۱۴ سال گذشته و هم اكنون 
با خسارت هاي كلاني روبرو شده اند. پرايس رانر ادعا 
مي كند گوگل در اروپا موقعي��ت انحصاري دارد و 
هنوز از تصميم كميس��يون اتحادي��ه اروپا درباره 
سواس��تفاده از موقعيت برتر خ��ود، پيروي نكرده 
اس��ت. اين شركت س��وئدي معتقد است ترافيك 
و سود خود و ديگر س��رويس هاي خريد به گوگل 
منتقل شده است. همچنين هزينه سرويس هاي 
شركت امريكايي بالاتر از سرويس هاي خريد ديگر 
اس��ت، به همين دليل به مصرف كنندگان آسيب 
مي زند. در بيانيه پرايس رانر آمده است: از آنجا كه 
گوگل همچنان به نقض قانون ادامه مي دهد، ميزان 
خس��ارت ها نيز هر روز بيشتر مي شود. ما تخمين 
مي زنيم غرامت نهايي اين شكايت بسيار بالاتر باشد.

شكست متا در پرونده كمبريج 
آناليتيكا در استراليا

رگولاتوري اس��تراليا موفقيت بزرگي در برابر متا به 
دست آورده، زيرا دادگاه فدرال اين كشور درخواست 
تجديدنظرخواهي متا )فيس بوك س��ابق( در مورد 
پرونده كمبريج آناليتيكا را رد كرده است. به گزارش 
مهر ب��ه نق��ل از زد دي نت، دادگاه فدرال اس��تراليا 
تقاضاي استيناف فيس بوك در مورد پرونده كمبريج 
آناليتيكا را رد كرده اس��ت. اين شركت مدعي شده 
بود از اين طريق نه تجارتي انجام شده و نه اطلاعات 
شخصي كاربران در استراليا جمع آوري شده است. اما 
دادگاه ادعاهاي مذكور را رد كرد. اين بدان معني است 
 )OAIC( كه شكايت دفتر كميسر اطلاعات استراليا
عليه فيس بوك )متا(، پس از تقريباً دو سال كشمكش 
در دادگاه، سرانجام قابل رسيدگي قضايي است. متا 
با طرح ادعاهايي مبني بر اينكه در اس��تراليا تجارت 
نكرده و اطلاعات ش��خصي را جمع آوري نمي كند 
تلاش داشت از شكايت از خود بر طبق قوانين حفظ 
حريم خصوصي اين كشور جلوگيري كند. اما دادگاه 
فدرال استدلال متا را مبني بر اينكه پلتفرم فيس بوك 
صرفاً به عنوان يك وب س��ايت در خارج از اين كشور 
عم��ل مي كن��د و در ص��ورت دريافت درخواس��ت 
داده هاي كاربران را به دولت اس��تراليا ارايه مي دهد، 
نپذيرفت. از نظر دادگاه نصب كوكي هاي متا بر روي 
دس��تگاه هاي الكترونيكي كاربران استراليايي يك 
اقدام تجاري براي گسترش كسب و كار و جمع آوري 

اطلاعات شخصي در استراليا تلقي مي شود.

همراه اول مانع وقوع
شكاف ديجيتال در ايران شد

بنا بر جديدترين آمار منتشره از سوي سازمان تنظيم 
مقررات و ارتباطات راديويي، همراه اول بيش از مجموع 
دو اپراتور ديگر در كشور، آنتن فعال ارايه خدمات اينترنت 
و ارتباطات در كشور داير كرده است. به گزارش آي تي 
آناليز، گزارش س��ازمان رگولاتوري در شاخص تعداد 
سايت هاي فعال شبكه تلفن همراه به تفكيك اپراتور 
و فناوري در مقطع زماني س��ه ماهه سوم سال ۱۴۰۰ 
نش��ان داد همراه اول در مجموع نسل هاي ۳G ،۲G و 
۴G  توانسته بيش از ۶۵ هزار آنتن در سراسر كشور داير 
كند. ارزش اقدامات همراه اول در ايجاد زيرساخت هاي 
ارتباطي كش��ور زماني محس��وس تر مي شود كه اين 
اپراتور از مجموع آنتن هاي فعال دو اپراتور ديگر يعني 
ايرانسل و رايتل كه جمعا بيش از ۵۰هزار آنتن مي شود، 
۱۵هزار آنتن بيشتر نصب كرده است. اين در حالي است 
كه اگر اپراتور اول در سال هاي گذشته از سرعت توسعه 
زيرساخت هاي خود كاسته بود، امروز به قطع كشور با 
يك شكاف و بحران بي سابقه ديجيتالي و ارتباطي دست 
به گريبان بود كه متعاقب آن بخش هاي زيادي از مردم 
به ويژه در مناطق كم امكانات را با انواع محروميت هاي 
ارتباطي، آموزشي، اقتصادي، خدماتي، امنيتي، امدادي 
و ... مواجه مي كرد. بحراني كه با توجه به سياست هاي 
دولت قبل در توقف سرمايه گذاري و توسعه اپراتورهاي 
ارتباط��ات ثابت و تعطيلي پ��روژه فيبرنوري، به لطف 
زيرس��اخت هاي گس��ترده همراه اول در اقصي نقاط 
كشور، رخ نداد و امروز بخش عمده اي از مناطق محروم 
كشور از ش��بكه همراه اول بهره مند هستند. به دنبال 
زيرساخت هاي ايجاد شده از سوي همراه اول است كه 
امروز اين اپراتور توانس��ته با داشتن بالغ بر ۷۰ ميليون 
سيم كارت فعال در كشور، ۱۴ ميليون مشترك بيشتر 
از اپرات��ور دوم را از نعمت ارتباطات بهره مند كند. و در 
نهايت اينكه در خصوص آخرين نسل آنتن هاي ۴G كه 
از قضا بيشترين رقابت و تبليغات اپراتورها نيز حول آن 
مي چرخد، آمارها نشان مي دهد كه بالغ بر ۳۴هزار آنتن 
نسل چهار در كشور داير شده است كه از اين تعداد نيز به 
ترتيب، همراه اول با حفظ پيشتازي خود، بيش از ۱۷هزار 
آنتن فعال، ايرانسل بيش از ۱۵هزار آنتن و رايتل نيز تنها 

۱۸۰۰ آنتن در اختيار دارند.

باعبورقيمتبيتكويناز۴۲,۰۰۰دلار،جهشآنبهسطوحبالاترآغازخواهدشد

كليد جهش  قيمت رمزارزها

ثابت ماندن تعرفه ها، امكان توسعه را سلب كرده است
وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات با بيان اينكه از نمايندگان 
مجلس ش��وراي اس��لامي مي خواهم در بررسي بودجه 
همراهي كنند تا موانعي كه براي توسعه ارتباطات در كشور 
ايجاد شده بود، در بودجه ۱۴۰۱ تكرار نشود، گفت: مردم ما 
شايسته سرعت هاي چندصد مگابيتي هستند و لازمه اش 
اين است كه يا دولت س��رمايه گذاري كند، يا اجازه دهد 
بخش خصوصي نفس بكشد و بتواند خودش را بازسازي 
كند. عيس��ي زارع پور روز گذشته در آيين بهره برداري از 
پروژه هاي شركت مخابرات ايران، با اشاره به تدوين لايحه 
بودجه سال ۱۴۰۱ بيان كرد: از نمايندگان مجلس شوراي 
اسلامي مي خواهم كه در بررسي بودجه همراهي كنند تا 
اتفاقاتي كه در لايح��ه بودجه ۱۴۰۰ افتاد و موانعي براي 
توسعه ارتباطات در كشور ايجاد كرد، تكرار نشود. از جمله 
عدم امكان اصلاح تعرفه ها. تنها حوزه اي كه در اين مدت 
امكان افزايش تعرفه را نداشت، ارتباطات بود. نياز بيش از 
گذشته شده و هزينه ها به شدت افزايش پيدا كرده و طبيعتا 
وقتي درآمد ثابت بماند يا حتي كاهش پيدا كند، توسعه 
مشكل پيدا مي كند. وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات ادامه 
داد: ما از نمايندگان خواهش كرديم كه چنين احكامي در 

بودجه ۱۴۰۱ تكرار نشود و اجازه دهند كه حوزه ارتباطات 
مسير تخصصي و طبيعي خود را طي كند كه ما شرمنده 
مردم نش��ويم و وضعيت ارتباطات از چي��زي كه هر روز 
كيفيتش كاهش پيدا مي كند، تغيير كند. نگاه ما اين است 
كه سرعت دسترسي مردم به چندصد مگ برسد، مردم ما 
شايسته سرعت هاي بالا هستند، اين لازمه اش اين است 
كه يا دولت دست در جيبش كرده و اقدام به سرمايه گذاري 
كند، يا اجازه دهد بخش خصوصي نفس بكشد و بتواند 

خودش را بازسازي كند.

    يكي از گام هاي بزرگ مخابرات
اجرايي كردن مصوبه بيت استريم است

زارع پور با بيان اينكه اكنون رتبه ايران در حوزه ارتباطات 
ثابت حدود ۱۴۰ اس��ت و اين روند اش��تباه در ۱۰ سال 
گذشته را نشان مي دهد، افزود: مخابرات مي تواند در اين 
حوزه نقش كليدي ايفا كرده و به بخش خصوصي نيز ميدان 
دهد. يكي از گام هاي بزرگ مخابرات اجرايي كردن مصوبه 
بيت استريم است كه قرارداد آن مدت هاست بسته شده و 
اين يكي از ده ها نمونه اي است كه مخابرات مي تواند آن را 

تا جايي پيش ببرد. وي ادامه داد: وزارت ارتباطات و فناوري 
اطلاعات نيز در كنار شركت مخابرات است و هر كاري كه 
نياز باشد را انجام مي دهد. امروز كه ۲۰۰۰ ميليارد پروژه 
افتتاح مي كنيم مردم بايد ش��اهد افزايش شاخص هاي 
كيفي باشند وگرنه برگزاري جلسات و افتتاح اگر منجر 
به نتيجه نشود، تنها ايجاد زحمت است. نتيجه مطلوب 
زماني به دست مي آيد كه مردم پس از افتتاح پروژه ها بايد 
احساس رضايت كرده و گله و شكايت هايشان كمتر شود و 
مخابرات هم به واسطه اعتماد مردم مي تواند كيفيت شبكه 

ارتباطي كشور را ارتقاء دهد.

    طرح صيانت از ابتدا نبايد رسانه اي مي شد
زارع پور همچنين درباره نظر اين وزارتخانه درباره طرح 
صيانت از حقوق كاربران در فضاي مجازي گفت: ما به طور 
مفصل با نمايندگان مجلس تعامل داش��ته ايم. در حال 
حاضر بررسي طرح صيانت در كميسيون مشترك صورت 
خواهد گرفت و نظرات خود را نيز اعلام كرده ايم. ما به دنبال 
اصلاح طرح صيانت هستيم. با توجه به ظرفيت موجود 
در مجلس، معتقدم اتفاقات خوبي براي مردم رقم خورد. 
در عين ساماندهي فعاليت ها در فضاي مجازي، نگراني 
كس��ب و كارها و مردم در خصوص اين طرح نيز برطرف 
شود. وي تاكيد كرد: مرجع تخصصي بررسي اين طرح، 
مجلس شوراي اسلامي ايران اس��ت و وزارت ارتباطات 
اصلاحات خود را به همين مرجع داده است. اتفاقي كه از 
نظرم از ابتدا اش��تباه رخ داد، اين بود كه بحث را رسانه اي 
كردند. در حالي كه اين بحث بايد در لايه نخبگاني حل 
شود، اما تبديل به دغدغه و نگراني براي تمام مردم شد. 
تاكيد بر اين است كه به جاي تلاطم هاي اجتماعي، بحث 
در فضاي كارشناسي و نخبگاني بررسي شود تا مصوبه اي 
با اشكال شكل نگيرد. همچنين مهم است كه منافع مردم، 
كسب وكارهاي اينترنتي و فضاي كلي مجازي كشور دچار 
مشكل نشود. وزير ارتباطات در پاسخ به اين سوال كه چرا 
وزارت ارتباطات نسخه پيشنهادي خود را رسما منتشر 
نكرده، گفت: نسخه پيشنهادي وزارت ارتباطات به مرجع 
رسيدگي به طرح يعني مجلس شوراي اسلامي ارسال 
شده اس��ت. البته در حال حاضر تعداد نسخه هاي طرح 
به قدري زياد ش��ده كه نمي دانم اكنون در حال بررسي 

كدام يك هستند.

    تشكيل كارگروهي 
براي بررسي كيفيت اينترنت

زارع پور با اش��اره به تلاش وزارت ارتباطات براي افزايش 
كيفيت اينترنت، گفت: براي بررس��ي مسائل مربوط به 
كيفيت اينترنت، كارگروهي تشكيل شده و آنها را مامور 
كرده ايم تا در حوزه ارتباطات سيار و ثابت، نقاطي كه نياز 
به بهبود دارد را شناس��ايي كرده و مشكلات آنها را رفع 
كنند. پروژه هايي كه امروز افتتاح شد نيز مي توانند كيفيت 
اينترنت را تا حدودي بالا ببرد. اميدواريم با اين اقدامات 
مردم بهبود كيفيت اينترنت را مشاهده كنند. وي درباره 
ارايه خدمات كاربردي بر بستر شبكه ملي اطلاعات، بيان 
كرد: راه اندازي خدمات پايه كاربردي بايد با كمك بخش 
خصوصي انجام شود، چرا كه دولت ظرفيت لازم براي اين 
كار را ندارد. بخ��ش خصوصي بايد اين اتفاق را رقم بزند. 
همانطور كه شاهد هستيم در حوزه خريد و فروش كالا 
و حمل و نقل بخش خصوصي آستين بالا زده و اتفاقات 

خوبي رخ داده اس��ت. در كارگروه خدمات ش��بكه ملي 
اطلاعات، مدلي را پيشنهاد كرديم تا بر اساس آن، تمام 
خدمات دولتي، عمومي، بخش خصوصي و پايه كاربردي 
با يك مرتبه احراز هويت در اختيار مردم قرار بگيرند. پنجره 
هوشمند شبكه ملي اطلاعات يكي از اقداماتي است كه در 

همين راستا انجام خواهد شد.

    اختلال در شبكه هاي اجتماعي
 بدون دستور قضايي، مشمول جريمه است

وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات در پاس��خ به س��والي 
درباره اختلالي كه اپراتورها در دسترسي به اپليكيشن 
كلاب هاوس ايجاد كردند و حكم دي��وان عدالت اداري، 
گف��ت: مصوبه درباره اين پلتفرم نيس��ت و هيات دولت 
مصوب كرده اس��ت هرگون��ه اختلال در ش��بكه هاي 
اجتماعي بدون دستور قضايي، مشمول جريمه است. اين 
مساله در ديوان عدالت اداري بررسي مي  شود. اپراتورها 
به اين حكم اعتراض كردند و در حال طي كردن مراحل 
قانوني هستند. زارع پور ادامه داد: ما به دنبال اعمال فشار 
غيرمنطقي بر اپراتورها نيستيم و هيچ اپراتوري حق ندارد 
س��ر خود بخواهد اعمال محدوديت ب��راي هر پلتفرم يا 
مشترك داشته باشد. اين يك قاعده است و ما با قاطعيت 
با آن برخورد مي كنيم. اما از س��وي ديگر نگاه سياست 
 ICT زده ب��ه موضوعات اينچنيني را در حوزه تخصصي
قبول نداريم و معتقديم در مورد پلتفرم هاي فيلترشده، 

مسدودسازي بايد صورت بگيرد.

 VDSL تمركزمان را به جاي  
روي فيبر نوري گذاشته ايم

وي با اش��اره به تصميم براي پ��روژه VDSL با توجه به 
برنامه ريزي اين وزارتخانه براي توسعه فيبر نوري، بيان 
كرد: كمتر از ۱۰ درصد مشتركان اينترنت ثابت از سرويس 
VDSL اس��تفاده مي كنند و اين تكنولوژي در دنيا نيز 
كم كم به انتها رسيده و كشورها به سمت تكنولوژي هاي 
جديد مي روند. بر اين اس��اس ما ني��ز تمركزمان را روي 
پرسرعت ترين تكنولوژي ارتباطات ثابت كه همان فيبر 
است گذاشته ايم و قصد داريم، اما اگر در گام آخر فيبركشي 
مشكلات فني وجود داش��ت، از مسير VDSL استفاده 
خواهيم كرد. وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات همچنين 
درباره موضوع اصلاح تعرفه هاي حوزه ارتباطات بيان كرد: 
بحث اصلاح مدل اقتصادي در ش��بكه كشور در دست 
بررسي اس��ت، اما موضوع اين است كه براساس بودجه 
س��ال ۱۴۰۰ وزارت ارتباطات اج��ازه هيچ گونه افزايش 
قيمت��ي در حوزه پهناي باند و اينترنت تا پايان س��ال را 
نخواهد داشت، ولي با توجه به نرخ تورمي كه در دوسال 
گذشته در كشور بوده حتماً اين تعرفه ها بايد در سال آينده 
بازنگري شود وگرنه حوزه ICT كشور در بخش ارتباطات 
امكان س��رمايه گذاري را از دست مي دهد. زارع پور ادامه 
داد: طرح ما در اين زمينه ارايه شده و در حال بررسي است 
و رگولاتوري روي مدل اقتصادي كار مي كنند كه زنجيره 
توليد تا توزيع محتوا را در كشور در بر مي گيرد و پيش بيني 
كنيم كه هم حوزه ارتباطات و هم مردم از اين اصلاح تعرفه 
سود ببرند. كميسيون تنظيم مقررات ارتباطات در مورد 
تعرفه بخشي از خدمات تلفن ثابت تصميماتي گرفته است 
كه اين موضوع منوط به تأييد ستاد تنظيم بازار خواهد 

بود كه اول سال بعد در مورد آن تصميم گيري مي شود. 

آگهی مناقصه و تجديد
  مناقصه گزار : شرکت آب و فاضلاب استان مرکزی  

شرکت آب و فاضلاب استان مرکزی 
) سهامي خاص(

مبلغ تضمین شرکت در فرایند رشته مورد نظرفهرست بهامبلغ برآورد )ریال(شهرمشخصات خدمت شماره مناقصه
ارجاع کار در مناقصه )ریال(

تجدید مناقصه 
شماره 73

عملیات اجرایی تهیه و اجرای خط انتقال و اصلاح 
شبکه توزیع آب قسمتی از روستای خیرآباد از 

توابع شهرستان اراک
 تاسیسات مکانیکی ، انتقال و 10.321.137.778اراک

516.056.888پایه 5 آبتوزیع آب سال 1400

تجدید مناقصه 
شماره 74

عملیات تهیه و اجرای بخشی از خط انتقال مجتمع 
امیرکبیر شهرستان اراک از خط انتقال کمال صالح 

اراک )رنگ شمالی( به سمت جاده فراهان 
انتقال و توزیع آب روستایی 54.823.790.738اراک

2.741.189.536پایه 5 آبسال 1400

عملیات تهیه و اجرای قسمتی از شبکه آبرسانی و نصب تجدید مناقصه
ابنیه ، تاسیسات مکانیکی ، 12.311.129.332شازندانشعابات روستای لنجرود از توابع شهرستان شازند

615.556.466پایه 5 آبانتقال و توزیع آب سال 1400

تجدید مناقصه 
شماره 93

عملیات تهیه و اجرای خط انتقال آب از مخزن 
قردین به سمت روستای یل آباد شهرستان ساوه 

مجتمع سرداران یل آباد
انتقال و توزیع آب   و تاسیسات 14.229.837.569ساوه

711.491.878پایه 5 آبمکانیکی و ابنیه سال 1400

مناقصه جدید 
شماره 84

عملیات اجرای شبکه جمع آوری فاضلاب شهر 
شبکه جمع آوری و انتقال 19.156.146.334خمینخمین به صورت پراکنده به طول 2000 متر

957.807.316پایه 5 آبفاضلاب سال 1400

تجدید مناقصه 
شماره 79

عملیات اجرای شبکه جمع آوری و خطوط انتقال 
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تعادل |
بنابر آمار اعلامي، تجارت غيرنفتي ايران در دي ماه 
س��ال جاري به هش��ت ميليارد و 153ميليون دلار 
رسيده كه نسبت به دي ماه سال قبل، 19درصد رشد 
داشته اس��ت. آمارهاي گمرك نشان مي دهد، سهم 
صادرات كالاهاي ايراني در دي ماه، هش��ت ميليون 
و 92هزار تن به ارزش س��ه ميلي��ارد و 622ميليون 
دلار بود كه ارزش كالاهاي صادراتي نس��بت به دي 
ماه 1399رشد 18درصدي داشته است. در مقابل، 
چهار ميليارد و 531ميليون دلار از گمركات اجرايي 
كشور ترخيص شد كه ارزش كالاهاي ترخيص شده 
نسبت به دي ماه سال 1399رشد 20 درصدي داشته 
است. اين آمار حكايت از سنگيني وزنه واردات نسبت 
به صادرات درهمين ماه دارد. از آن سو، گمرك در آمار 
ديگري اعلام كرده كه حجم تجارت خارجي ايران با 
كشورهاي عضو اتحاديه اقتصادي اوراسيا در 10 ماهه 
اول س��ال جاري به 4 ميليارد و 637 ميليون و 832 
هزار دلار رسيده كه در مجموع 71 درصد نسبت به 

مدت مشابه سال قبل رشد داشته است. 

جزيياتتجارتدرديماه
براس��اس آمار اعلامي گم��رك، در دي ماه 1400، 
تجارت خارجي غيرنفتي كش��ور ب��ه 11ميليون و 
184ه��زار ت��ن كالا و ب��ه ارزش هش��ت ميليارد و 
153ميليون دلار رس��يد كه نسبت به دي ماه سال 
قبل، 19درصد رشد داشته است. سيد روح اله لطيفي، 
سخنگوي گمرك در تشريح تجارت ماه دهم سال، 
توضيح داد: سهم صادرات كالاهاي ايراني در دي ماه، 
هش��ت ميليون و 92هزار تن به ارزش سه ميليارد و 
622ميليون دلار بود ك��ه ارزش كالاهاي صادراتي 
در دي م��اه 1400نس��بت به دي ماه 1399رش��د 

18درصدي داشته است.
ارزياب��ي آمارها نش��ان مي دهد، مقاص��د كالاهاي 
ايراني در ديماه، مقصدنخس��ت ص��ادرات كالاهاي 
ايراني در ديماه، چين ب��ا دو ميليون و 315هزار تن 
و ب��ه ارزش يك ميلي��ارد و 250ميلي��ون دلار بوده 
اس��ت. عراق با يك ميليون و 565ه��زار تن كالا و به 
ارزش 514ميليون دلار، تركيه با 385هزار تن كالا 
و به ارزش 400ميليون دلار در جايگاه دوم وس��وم 
صادراتي ايران قرار دارند. همچنين امارات با724هزار 
تن كالا و به ارزش 366ميليون دلار و افغانس��تان با 
258ه��زار تن كالا و ب��ه ارزش 127ميليون دلار در 

جايگاه بعدي صادراتي ايران قرار گرفته اند. 
در م��ورد اينكه چه ميزان واردات كالا به كش��ور در 
دي ماه صورت گرفته، لطيفي توضيح داده است: در 
دي ماه، سه ميليون و 92هزار تن كالا به ارزش چهار 
ميليارد و 531ميليون دلار از گمركات اجرايي كشور 
ترخيص شد كه ارزش كالاهاي ترخيص شده نسبت 
به دي ماه سال 1399رشد 20 درصدي داشته است.
او در خصوص پنج كشور تامين كننده كالاهاي مورد 
نياز كشورمان در دي ماه نيز گفته است كه امارات 
با فروش يك ميليون و 294هزار تن كالا، به ارزش 
يك ميليارد و 540ميليون دلار و چين با 328هزار 
تن كالا به ارزش يك ميلي��ارد و 126ميليون دلار 
جزو مبادي وارداتي اول ودوم ايران به شمار مي رود. 
بنابر آمار اعلام��ي، تركيه با 285ه��زار تن كالا به 
ارزش 534ميلي��ون دلار، آلمان با 79هزار تن كالا 

به ارزش 149ميليون دلار و س��وييس با 108هزار 
تن كالا به ارزش 131ميليون دلار، س��ه مبدا ديگر 
تامين كننده كالاهاي مورد نياز كشورمان در دي ماه 
بودند. سخنگوي گمرك در خصوص ميزان كالاهاي 
خارجي عبوري از كشور نيز در اظهاراتي گفته است 
كه در دي ماه امس��ال يك ميلي��ون و 70هزار تن 
كالاي خارج��ي از قلمرو جمهوري اس��لامي ايران 
عبور كرده اس��ت كه نس��بت به دي ماه سال قبل 

61درصد بيشتر شده است.

تجارتبااوراسيا4.6ميليارددلارشد
از آن س��و، مديركل دفت��ر همكاري هاي بين الملل 
گمرك نيز در اظهاراتي عنوان كرد كه حجم تجارت 
خارجي ايران با كش��ورهاي عضو اتحاديه اقتصادي 
اوراس��يا در ده ماهه اول س��ال جاري به 4 ميليارد و 
637 ميليون و 832 هزار دلار رس��يد كه در مجموع 
71 درصد نس��بت به مدت مشابه س��ال قبل رشد 
داشته اس��ت. مهندس حس��ين كاخكي مديركل 
دفتر همكاري هاي بين الملل گم��رك ايران گفت: 
در ده ماهه س��ال جاري تجارت ايران با كشورهاي 
عضو اتحاديه اقتصادي اوراس��يا به رقم 4 ميليارد و 
637 ميليون 832 هزار دلار رس��يد كه از اين  ميزان 
979 ميلي��ون و 974 ه��زار دلار ص��ادرات بوده كه 
در مقايس��ه با مدت مشابه س��ال گذشته 17 درصد 
رشد داش��ته است كه از كشور هاي مذكور به ترتيب 
فدراسيون روسيه با مبلغ 489 ميليون و 984 هزار 
دلار؛ ارمنستان با 256 ميليون دلار 117 هزار دلار؛ 
قزاقستان با 150 ميليون 794 هزار دلار، قرقيزستان 
با 67 ميليون و 915 هزار دلار و بلاروس با 15 ميليون 
و 162 هزار دلار اولين تا پنجمين كشورهاي مقصد 

كالاهاي صادراتي كشورمان شده اند.
بنابر آمار اعلامي او، در همين مدت واردات كشورمان 

از كش��ورهاي عضو اتحاديه اقتصادي اوراس��يا به 3 
ميليارد و 657 ميليون و 857 هزار دلار رس��يد كه 
در مقايس��ه با مدت مشابه س��ال گذشته 67 درصد 
رشد داشته است. كاخكي اظهار داشت: كشورهاي 
عضو اتحاديه اقتصادي اوراسيا به ترتيب فدراسيون 
روس��يه با 3 ميليارد 302 ميليون و 586 هزار دلار؛ 
قزاقستان با 321 ميليون و 828 هزار دلار؛ بلاروس 
با 24 ميليون و 566 هزار دلار؛ ارمنستان با 7 ميليون 
و 623 هزار دلار و قرقيزس��تان ب��ا1 ميليون و 252 
هزار دلار اولين تا پنجمين مب��دا كالاهاي وارداتي 
كش��ورمان بوده اند. مديركل دفت��ر همكاري هاي 
بين الملل گم��رك گفت: بدين ترتيب حجم تجارت 
خارجي كشورمان )صادرات و واردات( با كشورهاي 
عضو اتحاديه اقتصادي اوراسيا در ده ماهه اول سال 
ج��اري به 4 ميليارد و 637 ميليون و 832 هزار دلار 
رسيد كه در مجموع 71 درصد نسبت به مدت مشابه 

سال قبل رشد داشته است.

فعلاژاپناولويتتجاريمانيست
در همين راستا، عليرضا پيمان پاك رييس سازمان 
توسعه تجارت در مورد آخرين وضعيت تجارت ايران 
و سوريه دراظهاراتي گفته است كه تجارت تهران و 
دمشق رشد قابل توجهي داشته و سير صعودي دارد، 
مي توان گفت ميزان رش��د تجارت دو كشور حدوداً 
50 درصد بوده اس��ت. او در پاسخ به سوالي در مورد 
مذاكرات تجاري با مع��اون اقتصادي رييس جمهور 
ارمنستان تصريح كرد: اخيرا جلسه با معاون اقتصادي 
رييس جمهور ارمنس��تان داشتيم تا در دو ماه آينده 
وزير صمت س��فري به اين كش��ور داش��ته باشند. 
برنامه هايي براي تشكيل كميته تجاري با اين كشور 
وجود دارد، همچنين كميس��يون مشترك ايران و 

ارمنستان نيز به عهده وزارت صمت است.

او در اي��ن زمينه ب��ه »ايلنا« توضيح داده اس��ت كه 
برنامه هايي در راس��تاي برگزاري جلسات مختلف 
بي��ن بنگاه ها و ش��ركت هاي ايراني و ارمنس��تاني، 
تشكيل مراكز تجاري و سرمايه گذاري هاي مشترك 
بين تهران و ايروان به عنوان دروازه اوراس��يا در نظر 
داريم. دولت ارمنستان هم در اين مورد اعلام آمادگي 
كرده اند كه همكاري هايي در حوزه خطوط مشترك، 
منطق��ه آزاد مغري و ديگر همكاري هاي مش��ترك 

داشته باشند. 
رييس سازمان توسعه تجارت در مورد برنامه جامع 
تجارت ژاپن با ايران كه گفته مي ش��ود در سازمان 
تجارت خارج��ي ژاپن درحال تدوين اس��ت، بيان 
كرده كه ژاپن جزو اولويت هاي ما نبوده اس��ت. ما 
پي��ش از اين اولويت هاي خ��ود در تجارت را اعلام 
ك��رده بودي��م و برنامه ريز ي هاي��ي در اين جهت 
صورت گرفت. از جمله اين اولويت ها كش��ورهاي 
همس��ايه، چين، هند، روس��يه و برخي كشورهاي 
آفريقايي و امريكايي به ش��مار مي آيند. ولي جدا از 
اين كشورها، اخيراً جلساتي با آلمان و بلژيك و چند 
كشور ديگر برگزار ش��ده است. پيمان پاك با اعلام 
بي خبري نسبت به چنين برنامه اي در  توكيو، ادامه 
داد: هرچند اولويت هاي ما مشخص است، اما از هر 
فرصت تجاري كه پيش بيايد اس��تقبال مي كنيم، 
ژاپن هم پيشنهادهايي مطرح كرده اما هنوز صحبت 
شفافي  نشده است. از همين روي ما خبري از برنامه 
جامع تجارت ژاپن با ايران نداريم، البته كش��ورها 
برنامه هاي جامعي در حوزه تجارت دارند اما در اين 
مورد با ما صحبتي نشده اس��ت. پيش از اين بهرام 
شكوري، رييس كميته مش��ترك بازرگاني ايران و 
ژاپن در گفت وگو با ايلنا خبر از تدوين برنامه جامع 
تجارت با ايران در س��ازمان تج��ارت خارجي ژاپن 

)جيترو( داده بود.
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توضيحدربارهپرداخت
سهدرهزاركارتبازرگاني

دبيركل اتاق ايران با تاكيد بر اينكه در شرايط فعلي 
بسياري از فعالان اقتصادي مشمول پرداخت سه 
در هزار ماليات نمي شوند، گفت: ميانگين 5 ساله 
درآمد ات��اق از اي��ن محل بر اس��اس صورت هاي 
مالي حسابرسي ش��ده، 160 ميليارد تومان است. 
محمدرضا رمضاني در پاسخ به برخي خبرسازي ها 
درباره بودجه اتاق ايران از محل سه در هزار گفت: بر 
اساس ماده 64 قانون الحاق بخشي از مقرارت مالي 
دولت، مبناي محاسبه سه در هزار اتاق ايران، درآمد 
مشمول ماليات دارندگان كارت بازرگاني است اما در 
شرايط اقتصادي فعلي، بسياري از فعالان اقتصادي 
مشمول پرداخت سه در هزار نمي شوند. محمدرضا 
رمضاني در گفت وگو با پايگاه خبري اتاق ايران ادامه 
داد: از اين رو گمانه زني هاي مطرح ش��ده در برخي 
رسانه ها درباره ميزان درآمد اتاق ايران از اين محل 
صحيح نبوده و غيرقابل استناد است. او با اشاره به 
اينكه قضاوت درباره درآمد اتاق ايران از محل سه 
در هزار، درست نيس��ت، تاكيد كرد: درآمد اتاق 
ايران از اين محل بر اساس سنوات گذشته مبلغي 
منطقي و معقول بوده و ميانگين 5ساله آن 160 
ميليارد تومان اس��ت. رمضاني پيش از اين هم در 
توضيحاتي ادعاهاي مطرح ش��ده درباره بودجه 

اتاق ايران از محل منابع سه در هزار رد كرده بود.

درمراسمافتتاح
خطتوليدوانتدربهمنديزل
سدانجديدگروهبهمن

جايگزينخطتوليدوانتميشود

 در مراسمي با حضور بيوك عليمرادلو مديرعامل گروه 
بهمن، حسين خضري مديرعامل بهمن ديزل، حميد 
كشاورز سهامدار گروه بهمن، و جمعي از اصحاب رسانه 
از خط توليد جديد بهمن ديزل و انتقال خط توليد وانت 
كارا از بهمن موتور به بهمن ديزل رونمايي شد. در اين 
مراسم مديرعامل گروه بهمن گفت: خط توليد وانت 
اين شركت به قزوين انتقال داده شده و سدان جديد 
گروه بهمن جايگزين آن مي شود. وي با بيان اينكه سال 
آينده عمليات شركت شاسي ساز در قزوين آغاز به كار 
خواهد كرد اظهار داشت: صفر تا صد اين طرح بدون 
حضور خارجي ها و با همت متخصصان شركت بهمن 
موتور و بهمن ديزل اجرايي ش��ده است. عليمرادلو با 
تاكيد بر اينكه اقدامات اجرايي خط توليد وانت در بهمن 
ديزل از شهريور ماه سال جاري شروع شد، بيان داشت: 
توليد در آذر ماه به صورت آزمايشي صورت گرفت و تا 
به امروز اين طرح طبق برنامه پيش رفته است. حسين 
خضري مديرعامل بهمن ديزل نيز در اين مراس��م با 
اشاره به اقدامات توسعه اي اين شركت از سال 1395 و 
همزمان با خصوصي سازي گفت: تعداد نيروي انساني 
از 395 به 1023 نفر افزايش يافته و س��رمايه شركت 
نيز از 100 به 800 ميليارد تومان رسيده است. اين در 
حالي اس��ت كه هم اكنون 15 درصد سهام شناور در 
فرابورس داريم. مديرعامل بهمن ديزل با اش��اره به 
رتبه نخست خدمات پس از فروش و محصولات 4 
و 5 ستاره اين شركت تصريح كرد: در حال حاضر 
بهمن ديزل بيش از 100 هزار داستگاه در ناوگان 
تجاري و بيش از سه هزار ميني بوس در ناوگان حمل 
و نقل دارد. مديرعامل بهم��ن ديزل با بيان اينكه 
توليد در بخش كاربري س��ازي در س��ال گذشته 
581 دستگاه بوده گفت: در 10 ماهه سال جاري 
در اين بخش به عدد 685 دستگاه رسيديم كه پيش 
بيني مي كنيم تا پايان سال به هزار دستگاه برسيم.

وارداتيكميليونتن
روغنخامبهكشورازابتدايسال

از ابتداي س��ال تاكنون يك ميليون و 150 هزار 
تن روغن خام از طريق بنادر كش��ور وارد كشور 
شده است. روابط عمومي شركت بازرگاني دولتي 
ايران، از ابتداي سال تاكنون يك ميليون و 150 
هزار تن روغ��ن خام از طريق بنادر كش��ور وارد 
كشور ش��ده است. تاكنون 65 كش��تي در بنادر 
ايران پهلوگيري كرده اند ك��ه محموله هاي 60 
كش��تي تخليه و به مراكز ذخيره س��ازي ارسال 
شده است. محموله س��اير كشتي ها نيز در حال 
تخليه اس��ت. در همين مدت زماني حدود 600 
هزار تن روغن خام نيز از خ��ارج وارد خريداري 
شده است. بر اين اساس، روغن خام وارداتي پس 
از ورود به بنادر، تخليه شده و براي حفظ ذخاير 
اس��تراتزيك در مخازن روغن كش��ور نگهداري 
مي شود و بخشي نيز بر اساس نياز پس از تصفيه 
در كارخانجات روغن كشي و دستور ستاد تنظيم 
بازار از طريق ش��بكه هاي سراس��ري توزيع در 

دسترس مصرف كنندگان قرار مي گيرد.

آخرينپرايد۳۸ميليونتومان
فروختهشد

مركز ارتباطات سايپا نسبت به مصاحبه يحيي آل 
اس��حاق، وزير بازرگاني دولت سازندگي واكنش 
نش��ان داد و يادآور ش��د كه قيمت آخرين خودرو 
پرايد كه توسط سايپا به فروش رسيده، 38 ميليون 
و 500 هزار تومان بود. پس از انتشار اين مصاحبه، 
مركز ارتباطات و امور بين الملل س��ايپا با اشاره به 
اينكه در مصاحبه اخير آقاي آل اس��حاق با عنوان 
»خودروسازان از ش��عارهاي انقلابي سوءاستفاده 
كرده اند / قيمت تمام شده پرايد 50 ميليون است« 
شائبه فروش خودروي ياد شده با سه برابر قيمت 
واقعي توسط توليدكننده در اذهان متبادر مي شود، 
توضيح داد كه آخرين خودرو پرايد توسط سايپا در 
بهمن ماه 98 با قيمت نهايي 385 ميليون ريال به 
فروش رسيده است. در توضيحات مركز ارتباطات 
و امور بين الملل س��ايپا آمده است كه اين گروه 
خودروس��ازي، پرايد را براي آخرين بار در بهمن 
م��اه 98 در طرح فروش خود قرار داده و با قيمت 
38 ميليون و 500 هزار تومان عرضه كرده است؛ 
 پس از آن و تا مرداد 99 براي تحويل خودروهاي 
پيش فروش شده، اقدام به توليد پرايد كرد و در 
تابس��تان 99 براي هميشه اين خودرو با فناوري 
قديم��ي را از خطوط توليد س��ايپا خارج ش��د. 
بنابراين از بهمن 98 تاكنون، اين خودرو در بازار 
آزاد و توس��ط واس��طه ها و دلالان قيمت گذاري 
مي ش��ود و نرخ هاي منتس��ب به آن، هيچ گونه 

ارتباطي با گروه خودروسازي سايپا ندارد.

تشريحدستاوردهاي
آبفاياستاناصفهان

درسوميننشستشوراي
راهبريوتوسعهمديريتاستان

در سومين نشست شوراي راهبري و توسعه مديريت 
استان اصفهان، دستاوردهاي شركت آب و فاضلاب 
در افزايش بهره وري و خدمت رساني پايدار به مردم 
تشريح شد.  در اين جلس��ه كه با حضور استاندار و 
رييس سازمان ملي بهره وري كش��ور برگزار شد، 
معاون منابع انساني و تحقيقات شركت آب و فاضلاب 
اس��تان اصفهان با بيان اينكه از سال 1389 كميته 
بهره وري در اين شركت تشكيل شد افزود: با استقرار 
چرخه مديريت بهره وري، تجزيه وتحليل وضعيت 
موجود، تدوين برنامه هاي عملياتي در زمينه رشد، 
ارتقا و اقدامات اصلاحي در تمام بخش هاي آبفاي 
اصفهان اجرايي شد. مجتبي قباديان به بهبود كارايي 
فرآيندها در بخش آب اش��اره كرد و اظهار داشت: 
افزايش س��رانه آب توليدي، كاهش هدر رفت آب 
با هدف دسترس��ي پايدار مردم به آب شرب سالم و 
بهداشتي، مديريت فشار و زون بندي شبكه آب، تله 
متري تاسيسات آب، هوشمندسازي خطوط انتقال و 
شبكه توزيع آب از جمله اقداماتي بود كه آبفاي استان 
اصفهان براي آبرساني عادلانه و پايدار و همچنين 
غلبه بر تبعات ناش��ي از بحران كم آب��ي به اجرا در 
آورد. وي افرود: در بخش فاضلاب نيز بهبود كارايي 
فرآيندها شامل افزايش ظرفيت تاسيسات فاضلاب، 
توسعه طول شبكه و خطوط انتقال، اصلاح و بازسازي 
شبكه و خطوط فرسوده فاضلاب نيز در دستور كار 
قرار گرفت و علاوه بر توانمند سازي نيروي انساني، 

ميزان بهره وري از تاسيسات نيز افزايش يافت.

ايرانچقدركالاصادرياواردكردهاست؟

اتاقاصنافايراندراطلاعيهاياعلامكرد

نبض تجارت خارجي در ماه دهم

انتقادبخشخصوصيازدرجقيمتتوليدكننده

دوالزامجديدكروناييبرايصنوف

ه��ر چند ب��ر اس��اس اع��لام س��ازمان حماي��ت از 
مصرف كنن��دگان و توليدكنن��دگان درج قيم��ت 
توليدكننده بر روي برخي محصولات اجباري شده اما 
به نظر مي رسد بخش خصوصي نظر مساعدي نسبت 
به آن ندارد. به گزارش ايسنا، فاز اول اين بخشنامه، از 27 
آذرماه امسال اجرايي شد و بر اساس آن، توليدكنندگان 
و واردكنندگان انواع آبميوه، آب معدني، ماءالش��عير، 
نوشابه گازدار، غذاس��از، نوشيدني ساز، چرخ گوشت 
و مايكروويو مكلف به درج قيمت توليدكننده شدند. 
از چهارم دي ماه نيز، انواع پودر لباسشويي، دستمال 
كاغذي، پوش��ك بچه، يخچال و فري��زر، تلويزيون و 
ماشين لباسشويي، ملزم به رعايت اين دستورالعمل 
ش��د و در ادامه، فهرست كالاهاي مشمول اين طرح، 
بلندتر ش��د و به لنت ترمز، فيلتر روغن، روغن موتور، 
محصولات شوينده، محصولات سلولزي، سس، رب، 

كنسروها، ترشيجات و ماكاروني رسيد.
همچنين در اين بخش��نامه تاكيد ش��ده  اس��ت كه 
حداكثر مبلغي كه توسط مجموع حلقه هاي توزيعي 
از تامين كنن��ده تا مصرف كنن��ده مي تواند به قيمت 
توليدكننده يا واردكننده اضافه شود، شامل مجموع 
ضريب سود پخش سراسري به ميزان 10 درصد و سود 

خرده فروشي است.
گ��زارش اتاق ته��ران از تحلي��ل توليدكنندگان و 

فعالان در حوزه كش��اورزي و صنايع غذايي نشان 
مي دهد كه دس��تور جدي��د براي بس��ياري از آنها 

مشكل ساز شده است.
رييس اتاق بازرگاني تهران در سخناني، با بيان اينكه 
اين طرح ممكن است ايراداتي داشته باشد، اين نكته را 
يادآور شد كه در ايران، بنگاه هاي صنعتي همچنان با 
هزينه بالا، دست به توليد مي زنند، حال آنكه شاخص 
رقابت، به عن��وان يك اصل در كس��ب وكار، تا حدود 
زيادي در بخش توليد و ساخت كش��ور، مورد توجه 
قرار نگرفته است. مسعود خوانساري پس از شنيدن 
نقدهاي صنعتگران و كارآفرينان حوزه غذا پيرامون 
طرح اجرا شده از سوي سازمان حمايت، گفت: آنچه 
كه واضح است، در ايران، تفاوت قيمت از درب كارخانه 
تا مصرف كننده در بخش هاي مختلف كالايي، به ميزان 
20 تا 50 درصد است كه بايد دليل وجود اين تفاوت 
قيمت ريشه يابي شود. وي با بيان اينكه، در بخشي از 
صنايع و گروه هاي توليدي، تعداد بي شماري واحدهاي 
توليدي عمدتا مشغول به فعاليت هستند، افزود: شايد 
زمان آن فرا رس��يده باش��د كه در ايران به فكر ايجاد 
زنجيره ارزش بود و واحدهاي كوچك كه تعداد آن نيز 
در بخشي از صنايع بسيار است، تجميع و يكپارچه شوند 
و به اين ترتيب، با نظم دهي به اين صنايع، هزينه هاي 
توليد را نيز بتوان كاهش داد. رييس اتاق تهران، با تاكيد 

بر اينكه توليدكننده ايراني، با هزينه بالا دست به توليد و 
ساخت محصول مي زند، افزود: قيمت تمام شده توليد 
در ايران، بالا است، بنابراين اين عارضه را بايد فعالان 
بخش خصوصي ريشه يابي كنند و راهكارهايي براي 

رفع آن بيابند و با دولت به اشتراك بگذارند.
خوانساري تاكيد كرد كه توليدكنندگان و كارآفرينان 
در كشور، ضعف ها و اشكالات س��اختاري كه اجازه 
نداده است توليد در ايران، تقويت شود را شناسايي و 
راهكارهاي اصلاحي را تدوين و روي ميز دولت قرار 
دهند. كاوه زرگران، رييس كميس��يون كشاورزي و 
صنايع تبديلي اتاق تهران، با اش��اره به اينكه حذف 
نظ��ام قيمت گذاري يك��ي از مطالبات جدي بخش 
خصوصي بوده اس��ت، گفت: با اين ح��ال، آنچه كه 
به تازگ��ي دولت با عنوان درج قيمت توليدكننده به 
جاي قيمت مصرف كننده با ابلاغيه سازمان حمايت 
در پيش گرفته، به نظر مي رس��د ك��ه بدون مطالعه 
قبلي و ايجاد زيرساخت هاي لازم براي پياده سازي 
آن، صورت گرفته است و مارجين هاي تعيين شده 
براي عوامل توزيع و خرده فروش��ي صحيح نيس��ت 
و موجب نارضايتي آنها ش��ده اس��ت و عملا عوامل 
توزيع و فروش حاضر به همكاري با توليدكنندگان 
با حاشيه سودهاي تعيين شده توسط دولت نيستند 
و توليدكننده براي ف��روش كالاي خود چاره اي جز 

پرداخت مارجين بيش��تر ن��دارد. به گفته وي، عملا 
ضوابط جديد باعث ايجاد فشار بيشتر به توليدكنندگان 
ش��ده اس��ت. زرگران با اين حال تصريح كرد كه اگر 
زيرس��اخت ها رعايت ش��ود و مارجين مناسب براي 
بخش توزيع و خرده فروشي تعيين شود، درج قيمت 
توليدكنن��ده روي كالاها، قابليت اج��را پيدا خواهد 
كرد هر چن��د كه همچنان باعث ايجاد س��ردرگمي 

مصرف كنندگان خواهد بود.
حس��ن فروزان فرد، ديگر عضو هيات نمايندگان اتاق 
تهران نيز، با يادآوري اينكه تعيين قيمت مصرف كننده 
در هيچ كشوري، برعهده توليدكننده نيست، افزود: 
الزام به درج قيمت توليدكنن��ده روي كالاها، به طور 
قط��ع تهديدات ديگري براي بخ��ش توليد به همراه 
خواهد آورد. وي سپس، خواسته و مطالبه اصلي كه به 
گفته وي، بايد از سوي بخش خصوصي در پيش گرفته 
شود، حذف قيمت مصرف كننده روي كالاها است و 
بر مبناي آن، رقابت ش��فاف ميان توليدكنندگان نيز 

شكل خواهد گرفت.
وي همچنين از جمله ايرادات طرح جديد سازمان 
حمايت را تعيي��ن حداكثر س��ود 10 درصد براي 
شركت هاي پخش مواد غذايي عنوان كرد و يادآور 
شد كه با اين ميزان سود، شركت هاي پخش تمايلي 

به ادامه فعاليت نخواهند داشت.

اتاق اصناف ايران در اطلاعيه اي از الزام تمامي واحدهاي 
صنفي به تزريق سه دوز واكسن و اخذ QR Code خبر 
داد. اتاق اصناف ايران در اطلاعيه اي اعلام كرد: با توجه به 
موج جديد شيوع بيماري كرونا و در راستاي سياست هاي 
پيشگيرانه ستاد ملي مقابله با كرونا از تعطيلي گسترده، 
ضروري است تمامي واحدهاي صنفي نسبت به تزريق سه 

دوز واكسن كرونا و اخذ QR Code و نصب آن در واحد 
صنفي )در محل قابل رويت براي همگان( به فوريت اقدام 
كنند. واحدهاي صنفي ضمن تزريق سه دوز واكسن و اخذ 
QR Code از سامانه ايران من مجاز به فعاليت هستند. 
لذا به موجب ضرورت اجراي مصوبات ستاد ملي كرونا، به 
فوريت بارگذاري اطلاعات واحدها و فعاليت هاي صنفي 

)اع��م از تجاري، بازرگاني، خدمات��ي، تفريحي، رفاهي، 
توليدي، صنعتي، كارگاهي، اقتصادي و اجتماعي( بر بستر 
سامانه ايران من به نشاني asnaf.moi.ir الزامي است. 
ضمناً مي بايست در وضعيت قرنطينه بيماري نباشند. 
ضمانت اجرايي اين طرح: مرحله اول: اخطار كتبي پلمب 
به واحدها )صنفي و…( كه بدون داشتن الزامات طرح 

و اخذ QR كد از سامانه اميد فعاليت دارند. مرحله دوم: 
مس��دود كردن پوز بانكي به مدت دو هفته براي واحدها 
)صنفي و…( ناقض الزامات تعيين ش��ده است؛ مرحله 
س��وم: در صورت عدم رعايت الزامات پلمب به مدت 30 
روز. بديهي است، در صورت رعايت الزامات و تاييد وزارت 

بهداشت نسبت به رفع پلمب اقدام خواهد شد.

حميدكشاورز:
برايساختخودرويباكيفيت
ابتدابايدپرسنلباايمانواعتقاد

بهكيفيتداشتهباشيم

حميد كشاورز در مراسم افتتاح خط وانت شركت 
بهمن ديزل در شهرك صنعتي البرز قزوين با اشاره 
به اهميت س��اخت محصول باكيفي��ت در بهمن 
گفت: ايران يكي از مناسب ترين كشورها در منطقه 
براي توليد خودرو است و تنوع آب هوايي، بزرگي 
سرزمين و وجود سوخت شرايط يك بازار خوب را 
فراهم كرده ولي بايد اراده و فكر را به كار بگيريم و از 
دل خلاقيت هاي جوانان بهترين محصول را توليد 
و عرضه كنيم.  كشاورز افزود: از چهل سالي كه در 
صنعت هستيم سي سال است كه در صنعت خودرو 
سازي وارد شديم و هميشه سعي كرديم ياد بگيريم. 
پنج سال گذشته كه به بهمن پيوستيم در كنار 200 
هزار سهامدار در گروه بهمن تلاش كرديم خود را 
باور داشته باشيم تا بتوانيم آرام آرام يك خودروساز 
بشويم. هرچند راه زيادي داريم در صنعت خودرو تا 
به آنچه در ذهن داريم برسيم.  كارآفرين و سهامدار 
بهمن در ادامه گفت: در صنعت خودرو ذينفع بايد 
هم سازنده باشد و هم مصرف كننده تا پايداري اتفاق 
بيفتد و توسعه شرط اصلي براي يك توليد مناسب 
است. اصلي كه در پنج سال گذشته در بهمن رواج 
داده ايم اين اس��ت كه از خودمان انتقاد كنيم. ما با 
بهترين ها كه در بهمن جمع شده اند بايد بهترين 
محصولات را ارايه دهيم.  حميد كشاورز در خصوص 
پروژه انتقال خط وانت گفت: اين برنامه را پنج سال 
پيش در نظر گرفتيم و شروع به توسعه واحد توليدي 
كرديم و الان كه اين افتتاح انجام ميشود يك شروع 
براي مدرن كردن و توسعه وانت هاي ما خواهد بود 
و بخش هاي ديگري نيز در راه داريم و شايد هرفصل 
يك توس��عه جديد در بهمن ديزل داشته باشيم.  
كش��اورز در آخر با اشاره به س��هم پنجاه درصدي 
بهمن دي��زل در بازار گفت: براي رس��يدن به يك 
تجاري ساز موفق مسير خيلي طولاني را بايد طي 
كنيم. نيازهاي تكنيكي و عملياتي و تكنولوژيكي 
زيادي داريم كه با عزم جهادگران عرصه توليد اعم 

از مديران و پرسنل به دست خواهيم آورد.
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خبرروز

راهپيمايي خودرويي ۲۲ بهمن در شهر هاي قرمز
از آنجايي كه پيك ششم كرونا در حال اوج گرفتن است و تعداد شهرهاي قرمز رو به افزايش، راهپيمايي 22 بهمن در شهرهاي قرمز به صورت 
خودرويي برگزار مي شود. رييس شوراي هماهنگي تبليغات اسلامي گفت: به دليل شرايط خاص كرونايي راهپيمايي روز 22 بهمن 1400 
در ش��هر هاي قرمز به صورت خودرويي و موتوري برگزار خواهد شد. حجت الاسلام محمد حسين موسي پور گفت: سلامت و جان مردم 
براي ما بسيار پر اهميت است و از آنجايي كه راهپيمايي 22 بهمن به صورت ميليوني برگزار مي شود حضور مردم مي تواند سلامت آنان را 
به خطر بياندازد. وي گفت: امسال در 1500 شهر، 30 هزار روستا راهپيمايي برگزار خواهد شد. رييس شوراي هماهنگي تبليغات اسلامي 
افزود: 60 هزار مسجد و 40 هزار پايگاه بسيج ميزبان برگزاري جشن هاي ايام دهه فجر در چهل وچهارمين طلوع انقلاب اسلامي خواهند بود.

معیشت

 جزييات توزيع
 برنج ۴۲ هزارتوماني 

ايلنا|مشاور مديرعامل سازمان تعاون روستايي 
گفت: از 1۷ بهمن توزيع هوش��مند برنج ايراني 
ش��يرودي با قيمت كيلويي 42 هزار تومان در 
سامانه بازرگام آغاز شده است و اين شيوه فروش 
تا رسيدن قيمت برنج ايراني به نرخ سابق ادامه 
خواهد داشت. عليرضا جاويد عربشاهي با اشاره 
به توزيع برنج شيرودي در سامانه بازرگام، گفت: 
توزيع برنج شيرودي آغاز شده است و تا تنظيم 

بازار اين محصول ادامه خواهد داشت.
وي با اشاره به هدف توزيع هوشمند برنج ايراني، 
تصريح كرد: با هدف كنترل و تنظيم بازار، برنج 
صددر صد ايراني شيرودي در سامانه بازرگام با 

قيمت كيلويي 42 هزار تومان توزيع مي شود.
وي با بيان اينكه توزيع هوش��مند برنج از استان 
تهران آغاز شده است و از فردا  استان هاي بيشتري 
تحت پوشش قرار خواهند گرفت، گفت: توزيع 
هوشمند برنج تا زماني كه بازار تنظيم شود و به 

قيمت گذشته بازگردد، ادامه خواهيم داد.
جاويد عربش��اهي در پاس��خ به اين پرسش كه 
آيا سقف خريد مشخص ش��ده است كه برخي 
سوداگران از اين فرصت استفاده نكنند و با خريد 
در حج��م بالا اقدام به احت��كار كنند، گفت: اگر 
شخصي از يك  آي پي در هفته بيش از اندازه ثبت 
سفارش انجام ش��ود آي پي آن شخص مسدود 
خواهد شد. بايد بگويم فرمول ميزان سفارش هر 
ش��خص در پلتفرم بازرگام تعريف شده است و 
افراد باتوجه به آن فرمول بايد خريد انجام دهند.

رييس مركز امور ارتباطات، مجلس و استان هاي 
سازمان تعاوني روستايي ايران با بيان اينكه فروش 
در واحدهاي سطح شهر نظارت بر عرضه را دشوار 
مي كند، افزود: فروش اينترنتي امكان نظارت بر 

فروش را ايجاد مي كند.
وي در پاس��خ به اين پرسش كه آيا براي افرادي 
كه توانايي ثبت نام در س��امانه بازرگام را ندارند 
تدبيري انديشيده شده است؟ افزود: اين روزها 
ضريب نفوذ اينترن��ت در خانوارها افزايش پيدا 
كرده است و در هر خانواده يك شخصي هست 

كه بتواند اين كار را انجام بدهد.
وي ب��ا اش��اره ب��ه س��امانه  »هس��ت اينجا«، 
خاطرنش��ان كرد: اين سامانه برنج ايراني ندارد 
و فقط برنج هاي خارجي هندي، پاكس��تاني و 
تايلندي توزيع مي شود بعد از ثبت سفارش به 
خريدار اعلام مي كند كه نزديك ترين فروشگاه 
به محل زندگ��ي را به خريدار معرفي مي كند و 
مي توان با مراجعه به آنج��ا به صورت فيزيكي 
ني��از خود را خري��داري كند. به گفته مش��اور 
مديرعامل سازمان تعاوني روستايي ايران، در 
فروش اينترنتي هزينه اي بابت تحويل كالا در 

منزل از خريدار دريافت نمي شود.

رويداد

از آنجايي كه مرگ و ميرهاي كرونايي به عدد سه رقمي 
رسيده و تعداد كودكاني كه به اين بيماري مبتلا مي شوند 
هر روز رو به افزايش است و از سوي ديگر ميزان همه گيري 
اميكرون بسيار سريع تر از ديگر واريانت هاي قبلي كرونا  
است و هر روز تعداد مبتلايان به صورت تصاعدي افزايش 
پيدا مي كند، حضور دانش آموزان در كلاس هاي درس 
به يكي از دغدغه هاي اصلي اوليا و البته مسوولان تبديل 
ش��ده اس��ت. تا جايي كه آموزش و پرورش اعلام كرد 
مدارس در شهرهاي قرمز بايد تعطيل شوند، البته بيشتر 
كارشناسان حوزه بهداشت و درمان بر اين باور هستند كه 
تعطيلي مشاغل غير ضروري در شهرهاي قرمز نيز بايد در 
دستور كار قرار بگيرد. وزير آموزش و پرورش به موضوع 
بازگشايي و فعاليت حضوري مدارس اشاره كرد و گفت: ما 
نمي خواهيم هيچ دانش آموزي بيمار شود. بايد پروتكل ها 
رعايت شوند. اعلام كرديم در مناطقي كه مشكلاتي وجود 
دارد تعطيل كنند، نه اينكه همه مدارس را تعطيل كنند. 
يوسف نوري در مراسم افتتاح چندين طرح و برنامه انجمن 
اولياء و مربيان، ضمن گراميداشت ايام مبارك فجر و ياد 
شهدا، اظهار كرد: در سالگرد پيروزي شكوهمند انقلاب 
اسلامي و روز تكريم مقام زن و خانواده قرار داريم، اميد 
است بتوانيم به خوبي در اين مسير گام  برداريم. او افزود: 
چهار رويكرد درباره انجم��ن اولياء و مربيان وجود دارد، 
رويكرد نخست به قبل از پيروزي انقلاب برمي گردد كه 
رويكردي تشريفاتي بود و تنها قصد داشتند بگويند كه 

ما كشوري صاحب دموكراسي و در راه ترقي هستيم.
وزير آموزش و پرورش با بيان اينكه رويكرد دوم كه به پس 
از انقلاب برمي گردد گفت: امام مردم را توده نمي دانست 
كه هرطور مي خواهي آن را شكل بدهي بلكه مردم را موثر 

مي دانس��ت و انجمن اولياء و مربيان نيز با همين زمينه 
و انديشه شكل گرفت، هرچند بعدا دچار سليقه گرايي 
و الگوي نامناسبي شد. در دوران جنگ كه كمك مالي 
جمع مي كردند، براي مدارس هم كمك مالي جمع آوري 
مي ش��د و از رويكرد تشريفاتي به سمت رويكرد تأمين 
مالي رفت و هنوز هم رگه هاي اين رويكرد را ش��اهديم. 
نوري ادامه داد: پس از جنگ، رويكرد آموزشي حاكم شد. 
اين رويكرد گامي رو به جلو بود و پيش رفت تا زمان سند 
تحول بنيادين؛ در س��ند تحول بنيادين، چهار ركن در 
فرايند تربيت داريم كه اولين مورد خانواده است. در واقع 
در سند تحول بنيادين از خانواده به عنوان مهم ترين نقش 
ياد شده است. او با اشاره به اينكه امروز در اين مراسم جاي 
اولياء خالي بود گفت: هنوز به اين الگوي راهبري نرسيديم 
و هنوز ملكه نشده است كه اولياء در اينگونه مراسم حضور 
داشته باشند. وزير آموزش و پرورش با تأكيد بر اينكه بايد 
اولياء را به طور كامل ببينيم اظهار كرد: در س��ند تحول 
بنيادين، خانواده نقش بي بديلي دارد. ما به تدوين الگوي 
مشاركت نياز داريم. لازم است كه خانواده در كنار مدرسه 
باشد وگرنه تضاد در آموزش پيدا مي شود. با 60 ميليون 
نفر در نظام تعليم و تربيت سر و كار داريم كه 40 ميليون 
نفرشان خانواده ها هستند و بايد آنها را ارج نهيم. نوري 
تاكيد كرد كه براي تهيه الگوي مشاركت بايد از همين 
امروز شروع و از افراد متخصص دعوت كنيد. لازم است 
از ظرفيت تمام اولياء استفاده شود. او ضمن درخواست از 
انجمن اولياء و مربيان براي ايجاد يك نظام انتخاباتي كه بر 
مبناي آن اولياء، سازمان انجمن اولياء و مربيان را هدايت 
كنند گفت: انجمن خيرين مدرسه ساز الگو و شاهد مثال 
خوبي است، آنها خودشان كار مي كنند و بي نظير است. 

نبايد همه امور را دولتي كنيم.  وزير آموزش و پرورش به 
موضوع بازگشايي و فعاليت حضوري مدارس نيز اشاره 
كرد و گفت: در 36 كش��ور و 50 ش��هر، مدرسه خارج از 
كش��ور داريم، هيچ كشوري مدرس��ه اش در ايام كرونا 
تعطيل نيست، البته كه رعايت پروتكل ها الزامي است. 
گزارش هاي سازمان بهداشت جهاني موجود است و در 
آن آمده است كه مدرسه آخرين جايي است كه تعطيل 

مي شود و اولين جايي است كه باز مي شود.

    تاكيد سازمان بهداشت جهاني
 به بازگشايي مدارس

نوري افزود: حدود دو س��ال اس��ت كه م��دارس عموما 
تعطيل بوده اند و آثار زيانباري از بعد آموزشي، پژوهشي و 
تربيتي متوجه دانش آموزان شده است. به جز يك كشور، 
وضعيت مان از نظر واكسيناسيون 12 تا 1۸ ساله ها نسبت 
به مابقي كشورها بهتر است. كارورزهاي وزارت بهداشت 
در اين ايام تعطيل نشدند، اما دانشجومعلمان تعطيل 
ش��دند. اين در حالي است كه سازمان بهداشت جهاني 

تاكيد دارد كه براي رفاه اجتماعي، مدارس باز باشند.

    مدارس مناطق مشكل دار تعطيل شوند 
نوري تاكيد كرد كه ما نمي خواهيم هيچ دانش آموزي 
بيمار شود. بايد پروتكل ها رعايت شوند. اعلام كرديم در 
مناطقي كه مشكلاتي وجود دارد تعطيل كنند، نه اينكه 
همه مدارس را تعطيل كنند. امروز جلسه اي پيرامون افت 
تحصيلي و همچنين بچه هايي كه به مدرسه نمي روند 
داشتيم و بايد برنامه داشته باش��يم و اعتبار بگذاريم تا 

نصيب آموزشي برابر و عدالت آموزشي اجرا شود.

مناطقمشكلدارمدارسراتعطيلكنند
رويخطخبر

مرگوميركروناييدوبارهسهرقميشد

مرگ و مير كرونايي دوباره س��ه رقمي شد و 104 
بيمار كووي��د1۹ جان خ��ود را از دس��ت دادند و 
مجموع جان باخت��گان اين بيماري به 132 هزار و 
۹34 نفر رسيد. همچنين بر اساس معيارهاي قطعي 
تش��خيصي، 3۹ هزار و ۸1۹ بيمار جديد مبتلا به 
كوويد1۹ در كشور شناسايي شد كه دو هزار و ۷06 
نفر از آنها بستري شدند، مجموع بيماران كوويد1۹ 
در كش��ور به 6 ميليون و 61۹ هزار و ۸5 نفر رسيد. 
تاكنون 6 ميليون 1۷1 هزار و 5۸۷ نفر از بيماران، 

بهبود يافته يا از بيمارستان ها ترخيص شده اند، دو 
ه��زار و 615 نفر از بيماران مبت��لا به كوويد1۹ در 
بخش هاي مراقبت هاي ويژه بيمارستان ها تحت 
مراقبت ق��رار دارند و تاكن��ون 45 ميليون و 505 
هزار و ۸35 آزمايش تشخيص كوويد1۹ در كشور 
انجام شده است. در حال حاضر 120 شهرستان در 
وضعيت قرمز، 153 شهرستان در وضعيت نارنجي، 
16۷ شهرستان در وضعيت زرد و ۸ شهرستان در 

وضعيت آبي قرار دارند. 

بيشاز۱۰۰قلمدارودركشوركمياباست
نايب رييس انجمن داروسازان با اشاره به اينكه بيش از 
100 قلم دارو در كشور كمياب است، نسبت به كمبود 
احتمالي داروهاي تزريقي كرونا در پيك ششم هشدار داد. 
علي فاطمي در ارتباط با وضعيت كمبود اقلام دارويي با 
اعلام اينكه بيش از 100 قلم كمبود دارويي در كش��ور 
وجود دارد، به خبرنگار ايلنا گف��ت: به عنوان نمونه در 
حال حاضر سوسپانسيون يا شربت هاي آنتي بيوتيك در 
بعضي استان ها ناياب شده است و داروهاي رايجي مانند 
آمپول ب كمپلكس، آمپول استامينوفن، سرم ها و حتي 
قطره بيني كلرور سديم، به سختي در داروخانه ها پيدا 
مي شود. او در ادامه با اشاره به علت تفاوت آمار اعلام شده 
درارتباط با دارو هايي كه كمياب يا ناياب هستند از سوي 
انجمن داروسازان و س��ازمان غذا و دارو گفت: تعريفي 
كه ما از كمبود دارو داريم با تعريفي كه س��ازمان غذا و 
دارو دارد متفاوت است و همين باعث مي شود آمار ما با 
يكديگر سه يا چهار برابر تفاوت داشته باشد. ما مي گوييم 
كمبود دارو در كشور بيش از 100 قلم است اما سازمان 
غذا و دارو ميزان كمبود دارو را بين 30 تا 40 قلم مي داند. 
هر دارويي كه در فهرست رسمي ايران باشد و پزشكان 
تجويز كنند و پيدا نشود از نظر ما با كمبود مواجه است. 
س��ازمان غذا و دارو ميزان كمبود را براساس نام ژنريك 
داروها درنظر مي گي��رد و وجود نمونه ايراني دارو باعث 
مي ش��ود آن دارو مش��مول اقلام دارويي داراي كمبود 
به حس��اب نيايد. نايب رييس انجمن داروسازان ادامه 
داد: از طرفي اگر دارويي صرفا در داروخانه هاي دولتي و 
منتخب توزيع شود نيز از طرف سازمان غذا و دارو اعلام 
مي شود كمبود آن برطرف شده است، اما از نظر ما اين 

رفع كمبود نيست. ممكن است ناياب بودن دارو برطرف 
شده باشد اما هنوز كمياب اس��ت و دارويي كه در همه 
داروخانه هاي شهر قابل يافت نباشد كمياب محسوب 
نمي شود. فاطمي افزود: آمارهاي كمبود دارويي كشور 
متاسفانه مخدوش است به دليل اينكه كسي كه متولي 
پاسخگويي بابت كمبودهاست، نبايد خودش آمار بدهد 
و طبيعتا بي طرف نيست. كس��ي بايد درباره كمبودها 
اظهارنظر كند كه سازمان مردم نهاد است. او در ادامه با 
اشاره به كمبودهاي دارويي دو ماهه اخير كه پيش از اين 
آن را بي سابقه خوانده بود، گفت: كمبودهاي اخير دارويي 
كه درحدود 200 قلم بود و بي سابقه بودن آن در 20 سال 
گذشته اعلام شد، از نظر تعداد اقلام نبود. سال هايي بوده 
است كه ما در حدود 300 تا 400 قلم نيز با كمبود اقلام 
دارويي مواجه بوديم اما از اين نظر گفته ش��د بي سابقه 
است و ما هيچگاه با چنين وضعيتي مواجه نبوده ايم كه 
حتي اقلام دارويي ايراني نيز با كمبود مواجه بودند و حتي 
دارويي مانند »كليدينيوم سي« كه يك داروي معمولي 
مربوط به معده است، فلوكستين و بسياري از ديگر داروها 

در داروخانه ها كمياب و ناياب شدند.

تعادل|
 با نزديك ش��دن به پايان سال 1400 يك 
بار ديگر مساله بودجه و افزايش دستمزدها 
به اخبار روز رس��انه ها تبديل شده اس��ت. در اين بين اما 
بازنشستگان، كارگران ومعلمان بيش از بقيه اقشار جامعه 
نگران دستمزدهايي هستند كه براي سال آينده مشخص 
مي شوند. دستمزدهايي كه در بهترين حالت هم نمي توانند 
پاس��خگوي نيازهاي يك خانواده در شرايط اقتصادي و 

تورمي اين روزهاي كشور باشند.
مساله تنها تامين معيشت نيست، اين روزها كه كرونا بيداد 
مي كند و مشكلات دارويي كشور هم تا حدي غير قابل 
كنترل شده، هزينه هاي درمان نيز سر به فلك كشيده اند. 
بسياري از افراد به دليل همين هزينه ها از چرخه درمان 
كشور خارج شده اند، به خصوص بازنشستگان و افرادي 
كه با بالا رفتن سن مشكلات سلامتي شان هر روز بيشتر 
مي ش��ود ديگر توان پرداخت هزينه هاي سرس��ام آور 
درماني را ندارند. از سوي ديگر بالا رفتن افسارگسيخته 
اجاره بها مسكن هم يكي ديگر از مشكلات پيش روي 
اين قش��ر اس��ت. كارگراني كه در پرداخت هزينه هاي 
معيشتي خود هم مانده اند، حالا بايد براي داشتن سقفي 
كه توان پرداخت اجاره بها آن را داشته باشند به حاشيه 
شهرها مهاجرت كنند.  نگاهي به اظهارات كارشناسان 
حوزه اجتماعي و جامعه شناساني كه با مردم سر و كار 
دارند، نشان مي دهد، وضعيت اقتصادي اين روزها تا چه 
ميزان در از هم پاشيده شدن خانواده ها موثر بوده است. 
اين در حالي است كه دولتمردان مردم را به فرزند آوري 
تشويق مي كنند و گاهي در سخنراني ها با تهديد از آنها 

مي خواهند كه به افزايش جمعيت فكر كنند.

    زير ساخت هاي جامعه فراهم نيست
س��يما نظري، جامعه ش��ناس در اين باره ب��ه »تعادل« 
مي گويد: اظهارنظرهايي كه هيچ پايه علمي و پژوهشي 
ندارند مي تواند جامعه را به سوي بي اعتمادي سوق دهد. 
در حال حاضر هيچ كدام از زيرساخت هاي جامعه براي 
افزايش جمعيت مناسب نيست. مشكل مسكن، مشكل 

آب، مشكل تحصيل، مشكلات بهداشت و درمان و... همه 
و همه نشان مي دهند كه وضعيت براي افزايش جمعيت 
به گونه اي نيست كه مسوولان ابراز مي كنند و از مردم توقع 
دارند در اجرايي شدن قانون جواني جمعيت با آنها همكاري 
كنند. او مي افزايد: در ش��رايطي كه انواع و اقسام بزه هاي 
اجتماعي در كشور بيداد مي كند و در اين بين خشونت هاي 
خانوادگي نيز رو به افزايش است، چطور مي توان از زوج هاي 
جواني كه هيچ تصويري از آينده خود ندارند، درخواست 
كرد كه به فرزند آوري و افزايش جمعيت فكر كنند. وقتي 
هر روز بر تعداد افرادي كه به واسطه مشكلات اقتصادي 
در حاشيه شهرها ساكن مي شوند افزوده مي شود و اين 
كانون هاي بزه هر روز بيشتر از روز قبل شمار ساكنانشان 
افزايش پي��دا مي كند، چطور مي تواني��م توقع افزايش 

جمعيت داشته باشيم.
اين جامعه شناس با اشاره به وضعيت معيشتي و درآمدي 
قشر وسيعي از جامعه اظهار مي دارد: درصد زيادي از مردم 
زير خط فقر زندگي مي كنند، بازنشستگان، كارگران و 
معلمان هر روز در گوش��ه اي از شهرها تجمع مي كنند و 
حقوق حقه شان را فرياد مي زنند و البته كه هيچ اتفاقي هم 
رخ نمي دهد و مسوولان تنها به دادن وعده اكتفا مي كنند. 
هنوز وضعيت مزدي سال آينده مشخص نشده است. هنوز 
ميزان عيدي و حقوق بازنشستگان براي پايان سال ابلاغ 
نشده است. اينها مشكلاتي است كه بايد حل شود تا بعد از 

آن بتوانيم به افزايش جمعيت در كشور فكر كنيم. 

    ابهامات و كاستي هاي محاسباتِ
 »سبد معيشت«

مذاكرات م��زدي 1401 نيز به روال چند س��ال اخير، با 
محاسبه رسمي سبد معيشت خانوار آغاز شده است. در 
نشستِ شانزدهم بهمن ماه، نرخ سبد معيشت خانوارهاي 
كارگري كشور، ۸ ميليون و ۹۷۹ هزار تومان، قيمت گذاري 
شد. رقمي كه با پيش بيني ها و انتظارات كارگران تفاوت 
بسيار دارد. روال محاسبه سبد معيشت، مبنا قرار دادن 
سبد خوراكي ها و آشاميدني هاي خانوار و بعد محاسبه 
سبد كلي با اعمال يك »ضريب اهميت« است؛ در سبد 

معاش محاسبه شده براي مزد 1401، سهم خوراكي هاي 
خانوار، 36/6 درصد و س��هم اق��لام غيرخوراكي، 64.4 
درصد در نظر گرفته ش��ده. نرخ سبد خوراكي ها، حدود 
3 ميليون و 300 هزار تومان است؛ اما سوال اينجاست كه 
آيا با 3 ميليون و 300 هزار تومان يك خانوار متوسط 3/3 
نفره مي توانند نيازهاي خوراكي خود را تامين كنند و آيا 
با باقيمانده نرخ سبد كه سهم ساير اقلام ضروري زندگي 
است يعني با 5 ميليون و ۷00 هزار تومان، مي توان اجاره 
خانه پرداخت، هزينه هاي درمان و آموزش خانواده را تامين 
كرد، لباس و وسايل خانه خريد و از پس هزينه هاي روزانه و 
سنگين حمل و نقل برآمد؟! رييس كميته دستمزد كانون 
عالي ش��وراها در اين باره به »تعادل« مي گويد: اين ارقام 
نمي توانند دقيق باشند، بايد براي تعيين ارقام سبد معيشت 
خانوار هزينه هاي واقعي زندگي در نظر گرفته ش��ود، در 
واقع همان ارقامي كه در شوراي عالي كار تعيين شده اند. 

فرامرز توفيقي مي افزايد، مگر طبق ماده ۹6 قانون تامين 
اجتماعي نبايد حداقل مستمري بازنشستگان سالانه بر 
اساس ميزان هزينه هاي زندگي تعيين شود. حال سوال 
اينجاست كه ارقام اعلام شده براي سبد معيشت و سبد 
س��اير اقلام ضروري زندگي كه در بر گيرنده اجاره بهاي 
مسكن، هزينه هاي درمان و... است بر چه اساسي اعلام شده 
است. كدام نگاه كارشناسي به اين اعداد و ارقام رسيده و در 
تصويب اين رقم ها تورم چقدر دخيل بوده است؟ اين در 
حالي است كه وضعيت افرادي كه با سابقه كمتر بازنشسته 
شده اند به مراتب بدتر است، يك بازنشسته با ده سال سابقه 
كار با دريافت يك ميليون و 500 هزار تومان چطور مي تواند 
از پس هزينه هاي زندگي بربيايد. اگر اين فرد از كار افتاده 
باشد يا به علت افزايش سن ديگر نتواند در جايي مشغول 
به كار شود بايد چطور چرخ زندگي اش را بچرخاند. توجه 

به اين مسائل متاسفانه در دستور كار مسوولان نيست.
او اظهار مي دارد: چطور ممكن است يك خانواده سه نفره 
با 3 ميليون 300 هزار تومان از پس خريد برنج كيلويي ۹2 
هزار تومان و سيب زميني كيلويي 12000 تومان و نان 3 
هزار توماني بربيايد. چطور مي شود با اين ميزان دريافتي و 
با اين تورم بتوان هزينه هاي خورد و خوراك يك خانواده 

را تامين كرد. اينجاست كه مي گوييم متر و معيارهايي 
كه براي تعيين حداقل مستمري بازنشستگان به كار 

گرفته مي شود، پر از خطا و ايراد است.

    حداقل مستمري بازنشستگان را به اندازه
 »سبد غيرواقعي« افزايش دهيد

حسين غلامي، فعال صنفي بازنشستگان كارگري معتقد 
اس��ت؛ رقمِ ۹ ميليون توماني سبد معيشت، با توجه به 
هزينه هاي سرسام آور موجود، براي تامين نيازهاي يك 
خانوار متوسط كفايت نمي كند. او با بيان اينكه »افزايش 
قيمت ها مستمر و ماهانه اس��ت«، اضافه مي كند: شما 
هزينه اجاره خانه در يك محله متوس��ط يا حتي پايين 
تهران را در نظر بگيري��د؛ در هيچ نقطه اي، اجاره ماهانه 
كمتر از 4 ميليون تومان نيست؛ آن وقت چطور قرار است 
با 5 ميليون و خرده اي )سهم اقلام غيرخوراكي در سبد 
رسمي(، خانواده ها هم اجاره خانه بدهند، هم هزينه هاي 
درمان و آموزش. بنابراين سبد معيشت محاسبه شده، اصلًا 
»واقعي« نيست و انتظار داريم لااقل حداقل مستمري ها 
را به همين رقم برسانند. غلامي ادامه مي دهد: محاسبات 
سبد معيشت براساس آمارهاي تورمي سال جاري، آنهم 
ديماه، انجام شده؛ درحالي كه مزد و مستمري مربوط به 
سال آينده است؛ از همين ابتداي بهمن ماه، اقلام خوراكي 

از جمله گوشت و برنج، باز افزايش قيمت داشته است؛ حال 
چطور قرار است آمارهاي تورمي دي ماه، به كار هزينه هاي 
زندگي در ارديبهشت يا خرداد سال بعد بيايد؛ اين نكته را 
بايد در نظر داشته باشند و قبول كنند كه به دليل افزايش 
مستمر هزينه ها، اين اعداد حتي يكماه هم ماندگاري و 
پايداري ندارند. به گفته اين فعال صنفي، در تعيين حداقل 
مستمري بازنشستگان، نبايد روي درصدهاي فرمايشي 
مانور بدهند؛ حداقل مس��تمري بايد لااقل به ۹ ميليون 
تومان برسد تا بتوان هزينه هاي حداقلي زندگي را بازهم با 

قيچي كردن و حذف و جرح، تامين كرد.

    »پايه مستمري« زياد شود
مهدي مجيدي، عضو هيات مديره كانون بازنشستگان 
كارگري تهران ني��ز در مورد انتظارات از مذاكرات مزدي 
1401 و ميزان افزايش مس��تمري بازنشستگان تامين 
اجتماعي مي گويد: س��بد معيش��ت براس��اس هزينه 
خوراكي ها تعيين شده و بسيار حداقلي است اما حداقل 
مستمري بازنشستگان كارگري بايد به گونه اي تعيين شود 
كه علاوه بر خوراكي ها، ساير هزينه ها از جمله هزينه هاي 
سربه فلك كش��يده درمان را تامين كند. ما توقع داريم 
فاصله مزد و مستمري و سبد معيشت مثل امسال، عميق 
نباشد؛ در مذاكرات مزدي 1400، سبد را حدود 6 ميليون 

و ۹00 هزار تومان قيمت گذاري كردند اما پايه مستمري 
بازنشستگان، كمتر از 3 ميليون تومان شد؛ يك بازنشسته 
حداقل بگير با احتساب تمام مزايا، فقط 4 ميليون تومان 
دريافتي دارد. لذا ما انتظار داريم »پايه مستمري« به اندازه 
رقم سبد معيشت افزايش يابد. مجيدي مي گويد: لااقل 
همين نُه ميليون تومانِ ناكافي را مبنا قرار بدهند و پايه 
مستمري بازنشستگان را به اين رقم برسانند؛ مانور روي 
درصدهاي افزايش در شرايطي كه فاصله عميقي ميان 
دريافتي و كمينه هزينه هاي زندگي وج��ود دارد، اصلًا 
عادلانه نيست.  نگاه بازنشستگان به مقوله دستمزد، نگاهي 
مبتني بر واقعيت هاي زندگي شان است. اجاره خانه، يك 
معضل اساسي است، گراني مداوم اقلامي مانند گوشت و 
برنج و خواربار، يك مشكل بزرگ ديگر و هزينه هاي درمان 
نيز در ش��رايط ناكافي بودن خدمات درماني بيمه پايه و 
تكميلي، يك رنج مضاعف محسوب مي شود؛ در چنين 
شرايطي است كه بايد حداقل مستمري حدود 4 ميليون 
بازنشسته كارگري به اندازه خط فقر يا همان سبد معيشت 
ارتقا يابد و اين افزايشِ عادلانه كه هنوز انطباق صد درصدي 
با هزينه هاي واقعي زندگي ندارد، همان چيزي است كه 
»قانون« مي گويد؛ قانون هيچ ابهام و نقطه كوري ندارد؛ 
بهتر است قبل از هر تصميم سازي مزدي، نگاهي به متن 

صريح ماده ۹6 قانون تامين اجتماعي بيندازند.

گزارش

تورم،آسيبهاياجتماعيومحروميتقشروسيعيازمردمبايددرتعييندستمزدديدهشود

جاي خالي رفاه نسبي در جامعه
تعييندستمزدهازيرسايهكسريبودجه
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